
وزیر ارتباطات خبر داد

راه اندازی ۵۰۰ هزار کسب و کار جدید در سکوهای داخلی
خریدار  وزیر ارتباطات گفت: کاربران سکوهای 
داخلی ۴ تا ۱۲ برابر افزایش داشــتند و همچنین 
در ۳ سال گذشته ۵۰۰ هزار کسب  و کار جدید در 

سکوهای داخلی راه اندازی شده است.
 عیسی زارع پور با حضور در یک برنامه تلویزیونی 
گزارشی از اقدامات و دستاوردهای این وزارتخانه 

در دولت سیزدهم ارائه کرد.
وی در ابتدا به اجرای دولت هوشــمند اشاره کرد 
و گفت: بــا اجرای دولت هوشــمند بســیاری از 

مشکلات مردم در تعامل با دولت  رفع می شود.  
وزیر ارتباطات با اشــاره به اینکه در ابتدای دولت 
کارهای پراکنده ای در حــوزه الکترونیکی کردن 
خدمات دولــت اتفاق افتــاده بود، خاطرنشــان 
کرد: با دســتور و پیگیری رییس جمهور شــهید 
مراکــز فناوری اطلاعــات و هوشمندســازی در 
همه  دســتگاه ها به بالاترین سطح سازمانی و زیر 
نظر بالاترین مرجع دســتگاه ها ارتقاء یافتند و در 
قوانین بودجه ســنواتی ســال های اخیر هم همه 
دستگاه ها مکلف شــدند که همه خدمات خود را 

از طریق یک درگاه واحــد ارائه دهند و پنجره ملی 
خدمات خود را راه اندازی کنند.

وی بــه راه اندازی پنجــره ملی خدمــات دولت 
هوشــمند در اردیبهشــت ســال ۱۴۰۱ توسط 
وزارت ارتباطات اشــاره کرد و افزود: تاکنون تمام 
دســتگاه های دولت با حدود ۷۰ درصد خدمات 
خود به صورت الکترونیکــی در این پنجره حضور 
دارند و حدود ۶۰۰ خدمت نیز به صورت هوشمند 
ارائه می شود و تا ۳ ســال آینده کسی نباید برای 
دریافت خدمات به دســتگاه های اجرایی مراجعه 

کند.
زارع پور با اشــاره به همکاری راهبردی ســازمان 
امور اســتخدامی در ایــن پروژه، گفــت: تاکنون 
۴۸ میلیون نفــر در پنجره ملــی خدمات دولت 
هوشمند احراز هویت شــده اند و ۵۰۰ میلیون بار 

نیز از این پنجره استفاده شده است.
وی اســتعلامات بین دســتگاهی را ۸ میلیارد در 
سال گذشته اعلام کرد و با اشــاره به اینکه امسال 
این عدد به ۱۰ میلیارد می رسد، افزود: هر استعلام 

به معنی عدم نیاز بــه مراجعه حضوری یک فرد به 
یک دستگاه است.

وزیــر ارتباطــات پیگیــری شــهید جمهــور و 
صداوسیما را در اجرایی شدن پنجره ملی خدمات 

دولت هوشمند موثر عنوان کرد.
وی به وضعیت شبکه ارتباطی کشــور در ابتدای 
این دولت و عقب ماندگی های حوزه ثابت نیز اشاره 
کرد و افزود: برای بهبود کیفیت شبکه باید در تمام 
لایه های شبکه ارتباطی، نوســازی انجام می شد 

که این نوسازی آغاز و در حال انجام است.  
زارع پور با اشــاره به روند شــروع و ادامه پروژه 
فیبرنــوری در دولــت ســیزدهم بــه عنــوان 
زیرســاخت اصلی ارتباطات، گفت: تــا امروز  در 
۶۰۰ شــهر اجرای پــروژه فیبرنــوری منازل و 
کسب و کارها آغاز و با شهرداری های این شهرها 
توافق صــورت گرفتــه و دسترســی ۴۰ درصد 
خانوارهای شهری به شــبکه فیبرنوری در کشور 
فراهم شده و در صورت درخواست امکان اتصال 

آنها وجود دارد.

رئیس جمهور منتخب در دیدار با اعضای ستادهای مردمی مطرح کرد

رضایت مردم شاخص مدیریت ما

صفحه 3

ما را دنبال کنیدچهارشنبه      3 مرداد1403     سال نهم     شماره 1640      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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وهای دوگانه سوز متوقف شد تولید خودر

افزایش ناترازی برق با گرمایش بی سابقه زمین

قالیباف: 
 پایگاه رفاه ایرانیان در شناسایی

وم موفق نبوده است  مناطق محر

نرخ بلیت یک طرفه اربعین از مبدا تهران ۵ میلیون تومان تعیین شد
وش چارتری ممنوعیت فر

هزار راه رفته و یک راه درست
ون رفت دولت چهاردهم  راهکار بر

 از بحران مسکن چیست؟
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دولت چهاردهم و دکترین نوین سیاست گذاری اقتصادی
حمیدرضا غزنوی، دبیرکل مجمع کارآفرینان ایــران از ابتدای انقلاب، در 
بین سیاســت گذاران اقتصادی همواره میان دو ایده حمایــت از صنایع بزرگ 
مقیاس و پشــتیبانی از بنگاه های کوچک و متوســط نوعی اختلاف نظر وجود 
داشته است. این در حالی است که طبق تجربیات متعدد جهانی در کره جنوبی، 
چین، تایوان و ... حضور پرقــدرت کالای ایرانی در بازارهای جهانی، مســتلزم 

استفاده بنگاه های صنعتی بزرگ، از صرفه های ناشی از مقیاس است.
اســتفاده از این مزیت اقتصادی می توانــد کمک کند تا محصــولات ایرانی، با 

کیفیت بالاتر و قیمت تمام شده پایینتر به بازارهای خارجی عرضه شود.
از سوی دیگر، توسعه شــرکت های بزرگ مقیاس می تواند یک زنجیره ارزش را 

تشکیل دهد که در طول آن بنگاه های کوچک و متوسط نیز تقویت شوند.
 اما بدون این رویکــرد جامع، فعالیت حدود ۲۰۰ هزار واحد صنعتی کشــور 
)که تا مهر ۱۴۰۱ توسط وزارت صمت احصا شــده اند( به نتایج دلخواه منجر 

نخواهد شد.

یادداشت

ح ایجاد بانک گاز از سوی بانک جهانی طر

صفحه 3

دبیر کارگروه کنترل بازار املاک گفت: اســتفاده 
از پول رایج کشــور در هنگام عقد انواع قراردادها 
در بنگاه هــای معامــلات املاک ضروری اســت 
و چنانچه ســکه، طلا و .. مورد معاملــه قرار گیرد، 
غیرقانونی است. یاسر دستمالچیان دبیر کارگروه 
تنظیم و کنترل بازار املاک و مستغلات، گفت: در 

بازرسی از برخی بنگاه های معاملات املاک گاهی 
قراردادهایی تنظیم می شــود که ثمــن معامله با 

وجه رایج کشور انجام نمی شود.
 بر اساس قانون، انجام این قبیل کارها، تخلف است 
و می تواند مصداق پول شــویی باشد.دبیر کارگروه 
تنظیم و کنترل بازار املاک و مستغلات ادامه داد: 

اســتفاده از پول رایج کشــور در هنگام عقد انواع 
قراردادها در بنگاه هــای معاملات املاک ضروری 
است و چنانچه سکه، طلا و امثال آن، ثمن معامله 
قرار گیرد غیرقانونــی بوده و باید قبــل از معامله 
تبدیل بــه ریال شــود و ریال آن از طریق شــبکه 

بانکی مبادله شود.

صفحه 2

از بذرپاش و ایران ایر تکذیب از انجمن شرکت های هواپیمایی تایید

 ایرلاین ها سودده هستند یا زیان ده؟ ایرلاین ها سودده هستند یا زیان ده؟

مرتضی فلاحت پیشه- شهردار کوهسار

 نوبت دوم

بدینوسیله به اطلاع می رساند شهرداری کوهسار قصد دارد به استناد مجوز شورای اسلامی شهر به شماره 1403/405/ش مورخ 1403/03/24 نسبت به انجام 
پروژه خرید و حمل و پخش آسفالت توپکا )فینیشری( به همراه خرید و حمل و پخش قیر جهت  خیابان شهید مدافع حرم حاج اصغر فلاح پیشه با استفاده از فینیشر 

از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکتررونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  تا  فرخوان  اسناد  تحویل  و  دریافت  از  فراخوان  برگزاری  مراحل   کلیه 

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد . لذا متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر از شرایط و همچنین دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت مراجعه نمایند.

متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه ، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت بر خط( برای کلیه صاحبان امضای 
مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

ف
میزان سپرده شرکت در مبلغ )ریال(عنوان پروژهبودجهردی

مناقصه )ریال(
شماره مناقصه سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت

152040020001005

انجام پروژه خرید و حمل و پخش 
آسفالت توپکا )فینیشری( به 

همراه خرید و حمل و پخش قیر 
جهت  خیابان شهید مدافع حرم 
حاج اصغر فلاح پیشه با استفاده 

از فینیشر

40/000/000/0002/000/000/0002003005319000002

1( شرایط متقاضی : شرکت کنندگان در  مناقصه باید دارای حداقل رتبه 5 رشته راه و باند و یا کارخانجات و شرکت های تولید کننده آسفالت با پروانه بهره برداری  از 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی باشند )لازم به توضیح است به استناد بخشنامه 404245 سازمان برنامه و بودجه ، شرکتهای دارای رتبه 5 می بایست نسبت به پر کردن 

فرمهای ارزیابی کیفی اقدام نمایند و اسناد و مدارک مربوط به فرم ارزیابی در پاکت ب جهت انجام ارزیابی فشرده همزمان ارائه نمایند(
2( مبلغ پنج درصد سپرده شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانت نامه بانکی و یا فیش نقدی واریزی به میزان مبلغ مذکور به شماره حساب سپرده  

0106804833000  شهرداري كوهسار نزد بانك  ملي ایران شعبه كردان كد 2599 .
3( سپرده برندگان نفر اول  و دوم و سوم مناقصه  هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

4( شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار می باشد.
5( در هر شرایط مدارک مندرج در اسناد مناقصه ملاک عقد قرارداد خواهد بود .

6( شرکت کنندگان در مناقصه می بایست کلیه اسناد مناقصه را در سامانه تدارکات دولت ثبت نموده، و پاکت الف)اصل ضمانتنامه(  و پاکت ارزیابی  مناقصه را در بسته 
نیز تحویل واحد دبیرخانه شهرداری نمایند.

7( سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.
8( پیشنهادات فاقد سپرده ، مخدوش ، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط می باشد.

9( هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
10( لازم بذکر میباشد فقط اشخاص حقوقی حق شرکت در مناقصه مذکور را دارند و می بایستی اسناد مناقصه را به مهر و امضاء الکترونیکی  مسئولین ذیربط برسانند.

11( متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار نوبت اول آگهی جهت اخذ اسناد مناقصه اقدام نمایند.
12( شرکت کنندگان در سامانه الکترونیکی دولت ستاد ثبت نام کرده باشند. 

13( در این مرحله )مرحله اول( از مناقصه با حداقل سه شرکت کننده واجدالشرایط برگزار می گردد.
14( تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/04/27                                 15( مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1403/05/06

16(تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/05/03                                 17( مهلت ارسال پیشنهادات : 1403/05/16
18(زمان بازگشایی پاکتها : 1403/05/17

  آگهی مناقصه عمومی همزمان   آگهی مناقصه عمومی همزمان 
با ارزیابی یک مرحله ایبا ارزیابی یک مرحله ای

شهرداری بهارستان درنظردارد  جهت خرید یکدستگاه لیفتراک دو گانه سوز به ظرفیت 5 تن درمرکز ثقل بار 500 میلیمتر مدل SG50G از طریق برگزاری  مناقصه  عمومی اقدام نماید

نام پروژهسپرده شرکت درمناقصه )ریال ( 
1/750/000/000SG50G یکدستگاه لیفتراک دو گانه سوز به ظرفیت 5 تن درمرکز ثقل بار 500 میلیمتر مدل

1- متقاضیان واجد شرایط می توانند از تاریخ چاپ آگهی تا  پایان وقت اداري روز چهارشنبه مورخ 1403/05/17  جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( 
مراجعه نمایند.

2- آخرین مهلت بارگذاری اسنادو ارسال پیشنهادات در سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(  روز شنبه مورخ 1403/05/27 مي باشد.
3- زمان بازگشایی پیشنهادات از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( روز یکشنبه  مورخ 1403/05/28  راس ساعت 13  بعداز ظهر در محل شهرداري بهارستان صورت مي پذیرد.

4- شهرداری درردیا قبول پیشنهادات رسیده مختار است.
5- سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه درج گردیده است .

 تجدیدآگهی  مناقصه عمومی تجدیدآگهی  مناقصه عمومی

محمد شبانی-  شهردار بهارستان 

شناسه آگهی: 1757577

نوبت اول

مرتضی فلاحت پیشه- شهردار کوهسار

 نوبت دوم

بدینوسیله به اطلاع می رساند شهرداری کوهسار قصد دارد به استناد مجوز شورای اسلامی شهر به شماره 1403/405/ش مورخ 1403/03/24 نسبت به انجام 
پروژه خرید و حمل و پخش آسفالت توپکا )فینیشری( به همراه خرید و حمل و پخش قیر جهت  خیابان شهید مدافع حرم حاج اصغر فلاح پیشه با استفاده از فینیشر 

از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
آدرس به  )ستاد(  دولت  الکتررونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  تا  فرخوان  اسناد  تحویل  و  دریافت  از  فراخوان  برگزاری  مراحل   کلیه 
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد . لذا متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر از شرایط و همچنین دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت مراجعه نمایند.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه ، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت بر خط( برای کلیه صاحبان امضای 

مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.

ف
میزان سپرده شرکت در مبلغ )ریال(عنوان پروژهبودجهردی

مناقصه )ریال(
شماره مناقصه سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت

152040020001005

انجام پروژه خرید و حمل و پخش 
آسفالت توپکا )فینیشری( به 

همراه خرید و حمل و پخش قیر 
جهت  خیابان شهید مدافع حرم 
حاج اصغر فلاح پیشه با استفاده 

از فینیشر

40/000/000/0002/000/000/0002003005319000002

1( شرایط متقاضی : شرکت کنندگان در  مناقصه باید دارای حداقل رتبه 5 رشته راه و باند و یا کارخانجات و شرکت های تولید کننده آسفالت با پروانه بهره برداری  از 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی باشند )لازم به توضیح است به استناد بخشنامه 404245 سازمان برنامه و بودجه ، شرکتهای دارای رتبه 5 می بایست نسبت به پر کردن 

فرمهای ارزیابی کیفی اقدام نمایند و اسناد و مدارک مربوط به فرم ارزیابی در پاکت ب جهت انجام ارزیابی فشرده همزمان ارائه نمایند(
2( مبلغ پنج درصد سپرده شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانت نامه بانکی و یا فیش نقدی واریزی به میزان مبلغ مذکور به شماره حساب سپرده  

0106804833000  شهرداري كوهسار نزد بانك  ملي ایران شعبه كردان كد 2599 .
3( سپرده برندگان نفر اول  و دوم و سوم مناقصه  هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

4( شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار می باشد.
5( در هر شرایط مدارک مندرج در اسناد مناقصه ملاک عقد قرارداد خواهد بود .

6( شرکت کنندگان در مناقصه می بایست کلیه اسناد مناقصه را در سامانه تدارکات دولت ثبت نموده، و پاکت الف)اصل ضمانتنامه(  و پاکت ارزیابی  مناقصه را در بسته 
نیز تحویل واحد دبیرخانه شهرداری نمایند.

7( سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.
8( پیشنهادات فاقد سپرده ، مخدوش ، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط می باشد.

9( هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
10( لازم بذکر میباشد فقط اشخاص حقوقی حق شرکت در مناقصه مذکور را دارند و می بایستی اسناد مناقصه را به مهر و امضاء الکترونیکی  مسئولین ذیربط برسانند.

11( متقاضیان می توانند از تاریخ انتشار نوبت اول آگهی جهت اخذ اسناد مناقصه اقدام نمایند.
12( شرکت کنندگان در سامانه الکترونیکی دولت ستاد ثبت نام کرده باشند. 

13( در این مرحله )مرحله اول( از مناقصه با حداقل سه شرکت کننده واجدالشرایط برگزار می گردد.
14( تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/04/27                                 15( مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1403/05/06

16(تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/05/03                                 17( مهلت ارسال پیشنهادات : 1403/05/16
18(زمان بازگشایی پاکتها : 1403/05/17

  آگهی مناقصه عمومی همزمان   آگهی مناقصه عمومی همزمان 
با ارزیابی یک مرحله ایبا ارزیابی یک مرحله ای

شهرداری بهارستان درنظردارد  جهت خرید یکدستگاه لیفتراک دو گانه سوز به ظرفیت 5 تن درمرکز ثقل بار 500 میلیمتر مدل SG50G از طریق برگزاری  مناقصه  عمومی اقدام نماید

نام پروژهسپرده شرکت درمناقصه )ریال ( 
1/750/000/000SG50G یکدستگاه لیفتراک دو گانه سوز به ظرفیت 5 تن درمرکز ثقل بار 500 میلیمتر مدل

1- متقاضیان واجد شرایط می توانند از تاریخ چاپ آگهی تا  پایان وقت اداري روز چهارشنبه مورخ 1403/05/17  جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( 
مراجعه نمایند.

2- آخرین مهلت بارگذاری اسنادو ارسال پیشنهادات در سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(  روز شنبه مورخ 1403/05/27 مي باشد.
3- زمان بازگشایی پیشنهادات از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( روز یکشنبه  مورخ 1403/05/28  راس ساعت 13  بعداز ظهر در محل شهرداري بهارستان صورت مي پذیرد.

4- شهرداری درردیا قبول پیشنهادات رسیده مختار است.
5- سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه درج گردیده است .

 تجدیدآگهی  مناقصه عمومی تجدیدآگهی  مناقصه عمومی

محمد شبانی-  شهردار بهارستان 

شناسه آگهی: 1757577

نوبت اول

معاملات غیر ریالی در بازار مسکن جریمه دارد



انتخابات آمریکا

گام بلند کامالا هریس برای نامزدی دموکرات ها

رئیس جمهور منتخب در دیدار با اعضای ستادهای مردمی مطرح کرد

رضایت مردم شاخص مدیریت ما

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه      3 مرداد 1403    شماره 1640

دولت چهاردهم و دکترین نوین سیاست گذاری 
اقتصادی

حمیدرضا غزنوی، دبیــرکل مجمع کارآفرینان ایــران از ابتدای 
انقــلاب، در بین سیاســت گذاران اقتصــادی همواره میــان دو ایده 
حمایت از صنایع بزرگ مقیــاس و پشــتیبانی از بنگاه های کوچک و 
متوسط نوعی اختلاف نظر وجود داشته اســت. این در حالی است که 
طبق تجربیات متعدد جهانی در کره جنوبــی، چین، تایوان و ... حضور 
پرقدرت کالای ایرانی در بازارهای جهانی، مستلزم استفاده بنگاه های 

صنعتی بزرگ، از صرفه های ناشی از مقیاس است.
اســتفاده از این مزیت اقتصــادی می تواند کمک کنــد تا محصولات 
ایرانی، با کیفیت بالاتر و قیمت تمام شــده پایینتر به بازارهای خارجی 

عرضه شود.
از سوی دیگر، توسعه شــرکت های بزرگ مقیاس می تواند یک زنجیره 
ارزش را تشــکیل دهد که در طول آن بنگاه های کوچک و متوسط نیز 
تقویت شــوند. اما بدون این رویکرد جامع، فعالیت حــدود ۲۰۰ هزار 
واحد صنعتی کشــور )که تا مهــر ۱۴۰۱ توســط وزارت صمت احصا 
شده اند( به نتایج دلخواه منجر نخواهد شد. ضمن اینکه حجم عظیمی 
از منابع و حمایت های دولتــی و... بین این تعداد واحد پخش شــده و 
بدون کســب یک نتیجــه  ملموس به هــدر خواهد رفت. بایــد به این 

ناهنجاری صنعتی پایان داد.
یکی از مشــکلات جدی سیاســت گذاری در کشــور، موازی کاری در 
سرمایه گذاری و اتلاف منابع ملی به دلیل همین فرآیند است. متاسفانه 
به دلیل این که تاکنون اندازه بنگاه های ایرانی به ســطح بهینه نرسیده، 
رقابت کالاهای ســاخت ایران بــا واردات کالاهای مشــابه خارجی به 

سختی امکان پذیر است.
مشــکل دیگر بنگاه های پیشــران صنعتی، عدم اجرای کامل سیاست 
های کلی اصل ۴۴ است. برای خصوصی ســازی، واحدهای تولیدی با 
موانع متعدد مرئی و نامرئی مواجه هستند؛ موانعی که از میان برداشتن 
آن مســتلزم همکاری و همدلی دولت اســت. امروز طبق روایت های 
غیررســمی ســهم بخش خصوصی از اقتصاد ایران به کمتر ۲۵ درصد 
کاهش یافته که این موضوع زنگ خطر درباره آینده تولید و تجارت در 

کشور را به صدا درآورده است.
در همین راستا پیشنهاد می شود دولت با تشکیل کمیته ای تخصصی، 
راهکارهای حقوقی، نهادی و اقتصادی مناســب برای رشــد و توسعه 

واحدهای صنعتی از بخش خصوصی کشور را مورد بررسی قرار دهد.
در کنار این مهم، لازم اســت بســته سیاســت صنعتی که سال های 
متمادی در ســازمان برنامه و بودجه کشــور معطل مانده، مورد توجه 
جدی رییــس جمهور منتخب قــرار گیرد. مجمــع کارآفرینان ایران 
نیز آمادگی کامل خــود را برای در اختیار گذاشــتن تجارب و ظرفیت 
کارشناسی خود در راستای تسریع فرآیند طراحی، تدوین و اجرای آن 

اعلام میدارد.
لازم به ذکر است بنگاه های صنعتی پیشران کشــور موافق انحصار در 
فضای اقتصادی کشور نبوده و نیســتند اما بی توجهی به زنجیره ارزش 
صنعتی ایجاد شده در کشور را به زیان کشــور می دانند. تجربه جهانی 
نشان می دهد که عمده کشــورهای توســعه یافته در مراحل ابتدایی 
توسعه بنگاه های اقتصادی، با زمان بندی و قوانین مشخص، از حمایت 
صنعتی به بنگاه های رقابت پذیر صنعتی رسیده اند؛ بنگاه های پیشران 
نیز برمبنای همین قاعده اعتقاد دارند که با حمایت مقید دولت از کار و 
تولید ایرانی در کوتاه مدت، امکان ارتقا تــوان رقابت تولیدات ایرانی در 

بازارهای داخلی و جهانی امری در دسترس است.
نکته دیگر لزوم درک مشــترک از فضای اقتصاد کلان کشــور اســت. 
همگی باید بدانیم کــه اکنون ایــران در میانه یک جنــگ تمام عیار 
اقتصادی است و برای مقابله با تهدیدها علیه کشور، تاسیس اتاق جنگ 
اقتصادی، متشکل از سیاســتگذارن و فعالان بخش خصوصی ضروری 
اســت. دولت برای اینکه بتواند بــر ابربحران هایی همچــون ناترازی 
انرژی، کســری بودجه، مشــکلات جدی در صندوق بازنشســتگی و 
ناترازی ارزی غلبه یابد، نیازمند تاسیس یک نهاد منسجم و کارا است. 
بدون تدبیر دقیق امروز و داشتن طرح اســتوار برای فردا، اقتصاد ایران 
دوباره در دام شوک های ناشــناخته نظیر آنچه در سال ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ 
رخ داد، خواهــد افتاد. توصیــه کارآفرینان صنعتی به دولت داشــتن 
ســناریوهای متعدد برای ســه بازه زمانی کوتاه مــدت، میان مدت و 

بلندمدت از جمله ایجاد یک اتاق جنگ اقتصادی است.
یکی دیگر از ظرفیــت هایی که در ســال های اخیر مغفول واقع شــده، 
اســتفاده از توان بخش خصوصی در حوزه دیپلماســی اقتصادی است. 
متاسفانه مشکلات تعاملات اقتصادی ایران به شــدت عمق پیدا کرده و 
حل آن نیازمند استفاده از تمام توان اقتصادی کشور خواهد بود. در چنین 
شرایطی بخش خصوصی امکان آن را دارد تا از طرقی خارج از بوروکراسی 
رسمی بین دولت ها، برخی از موانع در حوزه دیپلماسی اقتصادی ایران را 
از میان بردارد. برای این منظور ضروری است دولت زمینه فعالیت بخش 

خصوصی در این حوزه برای احقاق حقوق ملت را فراهم کند.
نباید از نظر دور داشت پیش نیاز حل مشکلات کشور، شناخت صحیح 
از وضعیت اقتصاد ایران اســت. یکــی از الزامات ارائه تصویر روشــن از 
اقتصاد کشــور، ارائه تحلیل مبتنی بر داده های کمی اســت. متاسفانه 
یکی از بیماری های مزمن اقتصادی کشور، روایت های کیفی و غیرقابل 
ســنجش از عملکرد دولت و مسئولان اقتصادی اســت. ازینرو یکی از 
اولویت های کشور داشتن یک پایگاه داده منسجم و شفاف است. لازم 
است کلیه تصمیماتی که در کشور اتخاذ می شــود بر مبنای آمارهای 
قابل اتکا اتخاذ شود و کارایی این تصمیمات بر همین اساس و استفاده 
از تجارب جهانی سنجیده شود. همین مسئله کمک می کند که گزاره 
های مبتنی بر کلــی گویی از ادبیات دولتمردان به مرور کنار گذشــته 
شود. در حوزه صنعت نیز باید شاخص های مشخص برای رشد تولید و 
صادرات تدوین شده و تمام تلاش وزارتخانه ها و سازمان های مربوطه 
دولت برای دســتیابی به این اهداف مصروف شــود. این شاخص ها از 
میانه سال ۱۴۰۱ از دسترس عموم خارج شــده و پایش بخش صنعت 
ایران را ناممکن ساخته است.نکته پایانی اینکه باید به موهبت طبیعی 
ایران و حضور در ۴راه ارتباطی جهان با دسترســی به ۲۷۰۰ کیلومتر 
دریا در جنوب و شمال کشــور توجه کرد. در حال حاضر در حدود ۸۰ 
درصد اقتصادهای بزرگ جهان در کنار دریا مشــغول فعالیت هستند 
و بر همین اساس، پیشنهاد می شود که قطب اقتصادی ایران به استان 
های ســاحلی خلیج فارس و دریای عمان منتقل شود و از طریق انجام 
پروژه های صنعتی-تجاری مشــترک یا ورود به بازی کریدورها، امکان 

ائتلاف سازی برای توسعه اقتصادی منطقه مهیا شود.

عضو هیات رئیسه مجلس:
 مراسم تحلیف ساعت ۱۶ سه شنبه ۹ مرداد 

آغاز می شود
 رئیس کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس گفت: طبق تصمیم 
اتخاذ شده در جلسه غیر علنی، مجلس یکشــنبه هفته آینده به دلیل 
حضور نمایندگان در مراسم تنفیذ رئیس جمهور منتخب جلسه علنی 
نخواهد داشت، همچنین قرار شــد مراسم تحلیف ساعت ۱۶ سه شنبه 
۹ مرداد ماه برگزار شــود.محمد صالح جوکار درباره نشست غیر علنی 
مجلس گفت: در جلسه موضوع برگزاری جلسات تنفیذ و تحلیف رئیس 
جمهور منتخب مورد بحث و بررســی قرار گرفت.وی افزود: همچنین 
بر اساس این تصمیم جلســه علنی مجلس در صبح روز سه شنبه نهم 
مرداد ماه برگزار نخواهد شد و مراســم تحلیف ساعت ۱۶ روز سه شنبه 

هفته آینده برگزار می شود.

یادداشت

تریبون

 رئیس مجلس شــورای اســلامی هدف پایــگاه رفاه 
ایرانیان را ســاماندهی و کارآمدســازی سیاست های 
مرتبط در محرومیــت زدایی عنوان کــرد و گفت: اما 
در عمل این پایگاه در رســیدن به شــاخص های مورد 
نظر موفق نبوده اســت.محمدباقر قالیباف در جلســه 
علنی مجلس شورای اســلامی پس از گزارش صولت 
مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و ســخنان 
برخــی از نماینــدگان در جمع بندی دیــدگاه های 
مطرح شــده گفت: دو موضوع امروز به آن اشــاره شد. 
نخست مسائل مطرح شده بر اســاس بودجه ۱۴۰۲ و 
۱۴۰۱ برای تشــکیل پایگاه رفاه ایرانیان است که در 
پی ساماندهی و کارآمدســازی سیاست های مرتبط 
برای محرومیت زدایی و توضیح هدفمند منابع دولتی 
است.رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: اما واقعیت 
این اســت که آنچه که در میدان مشاهده می شود، این 
کار به کندی پیش می رود و اشــکال جــدی که دارد 
که دســتگاه های سیاستگذار مانند ســازمان برنامه و 

بودجه، وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
که این مســوولیت را بر عهده دارند، هنوز به 
شاخص های مشخص برای توجه به گروه ها 
و مناطق محروم در عمل نرســیدند و موفق 
نبودند.وی با تاکید بر لزوم ورود کمیســیون 
اجتماعی بــرای دقت در ثبــت اطلاعات در 
پایگاه رفاه ایرانیان گفت: وحدت رویه ای بین 

دستگاه ها در موضوع محرومیت زدایی وجود ندارد و تا 
زمان برخط نشدن سامانه ها و نبود ارتباطات دو سویه و 
دقیق و تجزیه و تحلیل از اطلاعات با اشکالات اساسی 

مواجه خواهیم بود.
قالیباف با اشــاره به عملکرد پایگاه رفاه ایرانیان گفت: 
این موضــوع در برنامه ششــم توســعه و برنامه هفتم 
توسعه آمده اســت و هدف از ایجاد پایگاه رفاه ایرانیان 
ارتقاء عدالت اجتماعی و کاهش نابرابری و شناســایی 
دقیق گروه های هدف اســت. اما در ایــن موضوع هم 
اشــکالاتی وجود دارد که شــاهد مراجعــات متعدد 

مردم هســتیم.وی با بیان اینکه اشــکالاتی 
درباره ثبت اطلاعات افــراد و حذف و اضافه 
کردن آنها وجود دارد، گفــت: قانون داده ها 
برای ۲۳ دســتگاه اصلی در نظر گرفته شده 
است  ولی در عمل سازوکار مناسبی در حوزه 
راستی آزمایی نیست که مشکلاتی را به وجود 
آورده اســت. در این بیــن علی رغم تصویب 
قانون داده ها همکاری بین دســتگاه ها اجرا نمی شود.
رئیس مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: اگر داده ها 
بین دستگاه ها تبادل نشــود و ارتباطات دوسویه وجود 
نداشــته باشــد همه زحمات هدر رفته و منابع مالی به 
گروه های هدف نمی رســد. همچنین اطلاعات افرادی 

که از کشور مهاجرت کرده اند، اصلاح نشده است.

 اختصاص بیش از 1۵ میلیارد دلار یارانه ارزی
 به نهاده ها

قالیباف با بیان این کــه یارانــه کلان ارزی در ابتدای 

زنجیره به نهاده ها داده می شــود، گفت: این رقم بیش 
از ۱۵ میلیــارد دلار و در واقع حــدود ۱۷ میلیارد دلار 
اســت. در کنار آن به همین گروه ها در انتهای زنجیره 
هم ریال داده می شــود که جمع این دو عدد رقم بسیار 

بزرگی است.
رئیس مجلس شورای اســلامی ادامه داد: در همین 
شرایط شــاهد گرانی و نابسامانی هســتیم که این 
موضــوع بایــد از مهم تریــن دغدغه هــای مجلس 
دوازدهم باشد که با همکاری دولت مورد توجه قرار 

گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: در عمل ریال به انتهای زنجیره 
و دلار به ابتدای زنجیره می دهیم کــه علی رغم دادن 
این رقم های بزرگ باز هــم نارضایتی وجود دارد. همه 
این مســائل حاکی از این اســت کــه پایگاه های داده 
و اطلاعاتی دو طرفه، دقیق و بروز نیســت و متاسفانه 
امکانات هدر می رود و باید کمیســیون های مربوطه به 

این موارد توجه کنند.

مجلس

خریدار  معــاون رئیس جمهور آمریکا که 
هم اکنون جدی ترین گزینه نامزدی حزب 
دموکرات در انتخابات ریاســت جمهوری 
است توانست حمایت کافی را از نمایندگان 

مجمع نمایندگان این حزب را کسب کند.
شــبکه ســی ان ان اعلام کرد کــه »کامالا 
هریــس« معاون »جــو بایــدن« تاکنون 
موفق شــده حمایت ۲۶۶۸ نماینده مجمع 
نمایندگان حزب دموکرات را کســب کند؛ 
هر فرد برای کسب نامزدی حزب دموکرات 
در انتخابات ریاست جمهوری باید حمایت 
حداقل ۱۹۷۵ نماینــده را از مجموع حدود 

۴ هزار نماینده را داشته باشد.
حدود ۴ هزار نماینده دموکرات در ماه های 
گذشته از نامزدی جو بایدن برای انتخابات 
ریاســت جمهوری حمایــت کردنــد؛ بــا 
کناره گیری بایدن این نمایندگان قرار است 
در مجمع یا کنوانســیون ملی دموکرات ها 
که ۱۹ تا ۲۲ آگوســت برگزار می شود، یک 
بار دیگر نامــزد اصلی حــزب دموکرات را 
اعــلام کنند.کامالا هریس پس از کســب 
حمایت بیــش از حد مجمــع نمایندگان 
حزب دموکــرات )دلیگیت( اعــلام کرد: 
»مفتخرم که حمایت گسترده ای را که برای 
نامزد شــدن حزب ما لازم است را به دست 
آورده ام، و به عنوان دختر کالیفرنیا، مفتخرم 

که هیأت ایالت زادگاهم کمک کرد تا کارزار 
ما را بالاتر ببریم. من مشتاقانه منتظر هستم 
که بــه زودی نمایندگی و نامــزدی حزب 

دموکرات را به طور رسمی بپذیرم.
در چند ماه آینده، من به سراسر کشور سفر 
خواهم کرد و بــا آمریکایی هــا در مورد هر 
چیزی که پیش روی ماست صحبت خواهم 
کرد. من کاملًا قصد دارم حزب خود را متحد 
کنم، ملت خود را متحد کنم و دونالد ترامپ 

را در ماه نوامبر شکست دهیم.«

حمایت گسترده دموکرات ها
 از کامالا هریس

پــس از کناره گیــری جــو بایــدن، نامزد 
اصلی حــزب دموکــرات بــرای انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا گمانه زنی ها برای 
جانشــین او افزایش یافته اســت؛ روزنامه 
واشنگتن پســت دراین باره اعــلام کرد که 
حمایــت مقامــات و اعضای ارشــد حزب 
دموکــرات از نامــزدی »کامــالا هریس« 

معاون کنونی بایدن در حال افزایش است.
به نوشته واشنگتن پست تا این لحظه ۳۰ 
سناتور از ۵۰ ســناتور دموکراتِ مجلس 
ســنا و ۱۳۷ نماینــده از ۱۸۸ نماینــده 
دموکــرات مجلــس نماینــدگان و ۲۳ 
فرماندار دموکرات نیــز حمایت خود را از 

نامزدی کامالا هریس اعلام کردند.
همچنین گروه بانفوذ سیاه پوســتان کنگره 
که متشــکل از ۶۰ قانونگذار هستند نیز از 

نامزدی هریس حمایت کردند.
بایدن پــس از کناره گیــری از رقابت های 
انتخاباتی ریاست جمهوری آمریکا حمایت 
خــود از معاون خــود کاملًا هریــس برای 
نامزدی دموکرات ها را اعلام کرد. وی پس از 
کناره گیری از رقابت های انتخاباتی ۲۰۲۴ 
در پیامــی تاکید کــرد: امــروز می خواهم 
حمایت کامل خــود را از کامــلًا هریس به 
عنوان نامــزد حزب ما در ســال جاری ارائه 
کنم. دموکرات ها - وقت آن اســت که دور 
هم جمع شــویم و ترامپ را شکست دهیم. 

بیایید انجامش بدهیم.

چه کسی رقیب »ترامپ« خواهد بود؟
با کناره گیری رســمی بایــدن از انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریکا، اکنون رهبران 
حزب دموکــرات به دنبال یافتــن بهترین 
جایگزین برای وی هســتند تا در انتخابات 
چند ماه آینــده با »دونالــد ترامپ« نامزد 
اصلی حــزب جمهوری خــواه در انتخابات 

ریاست جمهوری، رقابت کند.
بر این اساس، گرچه بایدن از کامالا هریس، 
معاون خــود برای رقابت بــا دونالد ترامپ، 

نامــزد جمهوریخواهــان در انتخابات ماه 
نوامبر حمایت کرده اســت امــا در نهایت 
مجمع حزب دموکرات باید گزینه نهایی را 

از میان افراد برجسته حزب انتخاب کنند.
اکنون ۹ گزینه اصلی برای جانشینی بایدن 
در انتخابات پیش رو وجود دارد که شــامل 

موارد ذیل می شود:
کامالا هریــس، معاون ریاســت جمهوری 

آمریکا
گاوین نیوسام، فرماندار کالیفرنیا
گرچن ویتمر، فرماندار میشیگان

جاش شاپیرو، فرماندار پنسلیوانیا
جی بی پریتزکر، فرماندار ایلینوی

وس مور، فرماندار مریلند
اندی بشیر، فرماندار کنتاکی

امی کلوبوچار، سناتور دموکرات
پیت بوتیجیگ، وزیر حمل و نقل

انتظار مــی رود رهبران حــزب دموکرات 
در اولین فرصت ممکن جانشــین بایدن را 
انتخاب کرده و نامزد جدیــد این حزب در 
دومین مناظره انتخابات ریاست جمهوری 

با ترامپ شرکت کند.

خریدار  وزیر کشور گفت: ایران به عنوان کشور پیشرو 
آمادگی کامل بــرای همکاری با نهادها و ســاختارهای 
منطقه ای و بیــن المللی بــرای مبارزه بــا قاچاق مواد 
مخدر را دارد. احمد وحیدی، وزیر کشــور عصر دوشنبه 
درگفت و گو با خبرنگاران در تشریح گفت و گوهای انجام 
شده در این نشســت، افزود: هیئت های شرکت کننده 
در این نشســت نظرات و دیدگاه های خود برای افزایش 

همگرایی و همراهــی بیشــتر ارائه کردنــد و در پایان 
بیانیه ای با موضوع پیشــرفت ها و لــزوم همکاری های 
بیشتر کشــورهای همســایه برای مبارزه مؤثر با قاچاق 

مواد مخدر در منطقه قرائت شد.
وحیدی، این نشســت را ابتکاری بســیار خوب و مؤثر از 
سوی وزارت کشــور عراق عنوان کرد و خاطرنشان کرد 
که نخست وزیر عراق نیز در سخنانی، نظرات ارزشمندی 

در حوزه همکاری های منطقه ای بــرای مبارزه با قاچاق 
مواد مخدر ارائه کرد.وی، یادآورشــد که نشست آتی این 
کنفرانس منطقه ای سال آینده در تهران برگزار می شود.

وزیر کشور افزود: در این نشست همچنین از محمد شیاع 
السودانی نخست وزیر عراق برای ســفر به تهران جهت 
شرکت در مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید کشورمان 

دعوت بعمل آمد.

وحیدی گفت: که هیأت های شرکت کننده در نشست بر 
ادامه همکاری و همراهی متقابل در حوزه های مختلف از 
جمله موضوعات امنیتی، انتقال غیر قانونی سلاح و مواد 

مخدر در منطقه بحث و بررسی و تبادل نظر کردند.
وحیدی ادامه داد: در این نشســت همچنیــن از ملت و 
دولت عراق برای همراهی و پذیرایــی از زائران ایرانی در 

راهپیمایی عظیم اربعین تقدیر و تشکر بعمل آمد.

وم موفق نبوده است قالیباف: پایگاه رفاه ایرانیان در شناسایی مناطق محر

خریدار  رئیس جمهــور منتخب گفت: ما 
باید کابینه وفاق ملی انتخاب کنیم و کاری 
کنیم وفاقی که از آن حرف می زدیم و شعار 
اینکه کشــور با یک گروه و جناح اداره نمی 

شود را محقق کنیم.
 مســعود پزشــکیان در دیدار بــا اعضای 
ســتادهای مردمی خود اظهار کرد: وقتی 
شور و شــوق شــما را می بینم بار سنگینی 
بر دوش خود احســاس می کنم که خیلی 

سخت است.
وی ادامه داد: یکی از مشکلات من این است 
که همه عزیزان می خواهند من را ببینند و 
من هم جسارت نمی کنم کســی را نبینم، 
ولی چگونــه باید جــواب همــه را بدهم؟ 
اینگونه نیســت که من چون رئیس جمهور 
شــدم عوض شــده ام، من همان آدم سابق 
هستم اما نمی توانم همه را ببینم. خیلی ها 
گله می کنند که گم شــده ای و جواب نمی 
دهی ولی من الان شــب و روز ندارم. من در 

خدمت همه هستم.
وی ادامــه داد: انتخاب مســئولان به یک 
معضل تبدیل شده اســت. ما شعار انتخاب 
برتر داده ایم و به همه می گوییم کمک کنید 
و همه آدم های خودشان را معرفی می کنند 
و نمی دانم باید چه کنیم. ما باید کابینه وفاق 
ملی انتخاب کنیم و کاری کنیم وفاقی که از 
آن حرف می زدیم و شعار اینکه کشور با یک 
گروه و جناح اداره نمی شود را محقق کرده 
و پایبند شــویم که نکند یک گروه و دسته و 

جناح شویم.
پزشــکیان اضافه کرد: باید کابینه ای شکل 
دهیم که افراد باتجریه، باعلــم و صادق در 
آن باشند و کابینه ای تشــکیل دهیم تا به 
سمت سیاست هایی که رهبری تعیین کرده 
اند، حرکت کنیم. به همه گفته ایم شاخص 

ارائه کرده و رزومه افــراد را به ما بدهند، هر 
کســی بخواهد در دولت مسئول شود، یک 
اصل را با آنها توافق می کنیم که اگر خلاف 
آن باشد قبول نمی کنیم و آن رضایت مردم 
اســت. اگر در اداره ای کســی به اسم ما می 
خواهد خدمت کند، باید مردم را راضی کند. 

رضایت مردم شاخص مدیریت ما است.
رئیس جمهور منتخب همچنین بیان کرد: 
باید کاری کنیم کــه این مــردم از رفتار و 
گفتار و کردار ما احســاس رضایت کنند نه 

احساس نارضایتی.
پزشــکیان بیان کرد: امام حسین )ع( گفت 
مگر نمی بیندی به حق عمــل نمی کنند و 
باطل را اجرا می کننــد. او گفت من دنبال 
امر به معروف هســتم. او برای حق قیام کرد 

و شهید شــد. اگر تابع هوای نفس بشویم و 
جناحی عمل کنیم، به ضلالــت می افتیم. 
حق صراط مستقیم اســت. صراط مستقیم 

یعنی همه دست به دست هم دهیم.
وی خاطرنشان کرد: شــرایط کشور خوب 
نیســت. به شدت تحریم هســتیم. مشکل 
داریم و این مشکلات اول به اختلاف های ما 
برمی گردد. اگر قرار است با قدرت بمانیم و 
مشت محکمی به دهن آنها بزنیم باید همه 
متحد شویم و همه دست به دست هم دهیم 
و عزت و غرور خود را به دنیا نشان دهیم. اگر 
با هم شویم می توانیم بایستیم. اگر نخبگان، 
عالمان و کارشناســان در صحنه باشــند 
و به آنها احتــرام بگذاریم مــی توانیم این 
کشتی را به ســاحل نجات برسانیم ولی اگر 

بخواهیم این ها را حذف کنیم، مشکل پیدا 
خواهیم کرد. آنها نمی خواهند ما ســر پای 
خود بایستیم و مســتقل شویم. ما در کشور 
باید با هم باشــیم و دنبال حق باشیم. حق 
حقوق فردی، اجتماعــی، مذهبی، قومیتی 

و جنسیتی است.
وی خاطرنشــان کرد: حق وسیع است ولی 
وقتی مــی خواهیم به قومیت و جنســیت 
برســیم، حق تنگ می شــود. باید بتوانیم 
حق را درســت ایفا کنیم. همه دعواها ســر 
این است. نباید تابع نفس و غرور خود شویم. 
نباید اجازه دهیم سرکشــی ما را از حق دور 
کند. خیلــی باید مراقب هــوای نفس خود 
باشــیم. من را آنقدر بــزرگ نکنید که فکر 
کنم کسی شده ام. من نماینده شما شده ام 

تا دنبال حق شما بروم. شــما به من اعتماد 
کرده و رای دادیــد و لطف کردید و من خود 
را متعهد به حرف هایــی که زدم ام می دانم. 
من وعده عدد و رقمی نداده ام بلکه گفته ام 
پیگیر حقوق شما خواهم شد. دعوا نخواهم 
کرد. دروغ نمی گویم. دنبال مشکل مردم و 
محرومان خواهم بود و تا پای جان سر حرف 
خودم هســتم. نباید زور بگوییم بلکه صدا و 
حامی مظلوم باشیم، این دستور خداست و 

راه امام علی است.
پزشــکیان افزود: نباید حق کسی را ضایع 
کنیــم. وظیفه داریــم با ظالــم در همه جا 
دشــمنی کنیم چــه در دنیا چــه در این 
ممکلت. هر جایــی حق مظلــوم را نادیده 

گرفته اند، پشتیبان او باشیم.
 از حق نهراسیم و آن را بپذیریم و به آن عمل 
کنیم. امام علی )ع( مــی گوید حق را به من 

توصیه کنید.
 ما که در مقابل علی کســی نیستم. من هم 
ممکن است خطا کنم. در همین ستادهایی 
که تشــکیل دادید، هرجا دیدیــد راهی را 
اشــتباه کردیم و حقی را نادیده گرفته و بر 
اســاس عدالت عمل نمی کنیم حتما به ما 
گوشــزد کنید. این ارتباط را تنگاتنگ می 

توانیم حفظ کنیم.
وی در پایان گفــت: با تمــام وجود تلاش 
می کنیم وحدت و انســجام را برقرار کنیم 
و خدمتگزار مردم باشــیم و اگر دســت به 
دســت هم دهیــم از ایــن بحران هایی که 
برای ما درســت کرده اند، مــی توانیم عبور 
کنیم. به همه مردم، قومیت ها، جنسیت ها، 
جوانان و کسانی که به من یا به طرف مقابل 
رای داده اند یا کســانی که رای نداده اند می 
گویم همــه باید برای ایران تــلاش کنیم و 

کشورمان را با قدرت و عزت پیش ببریم.

وحیدی:ایران آماده همکاری برای مبارزه با قاچاق مواد مخدر است
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وشیمی ها گزارش خواست؛  سازمان بورس از پتر
خ خوراک را افشا کنید آثار مالی درباره نر

 اداره نظارت بر ناشــران ســازمان بورس و اوراق بهادار با ارسال نامه ای 
خطاب به شرکت های پتروشیمی از آن ها خواســت آثار مالی ناشی از 

حکم دیوان عدالت اداری درباره نرخ خوراک را افشا کنند.
به گزارش ســازمان بورس، اداره نظارت بر ناشــران ســازمان بورس و 
اوراق بهادار با ارسال نامه ای خطاب به شرکت های پتروشیمی از آن ها 
خواست آثار مالی ناشی از حکم دیوان عدالت اداری درباره نرخ خوراک 

را افشا کنند.
در نامه سیدرضا سیدعلی خانی با اشــاره به اخبار موجود درباره ابطال 
مصوبه ۲۹ خــرداد ۱۴۰۲ هیــات وزیران در خصوص نــرخ خوراک و 
ســوخت صنایع در ۵ ماه ابتدایی ســال ۱۴۰۲، آمده است: در اجرای 
مفاد دستورالعمل افشای اطلاعات شرکت های ثبت شده نزد سازمان 
بورس، در صورت وجود هرگونه اطلاعــات دارای آثار مالی با اهمیت بر 
نتایج شرکت، مراتب در اســرع وقت به همراه آثار مالی مربوط، به نحو 

مقتضی افشا شود.
بر اســاس این گــزارش، عصــر روز دوشــنبه اول مرداد مــاه انجمن 
کارفرمایان پتروشیمی با ارســال نامه ای از ابطال مصوبه هیات وزیر در 

دیوان عدالت اداری خبر داده بود.

ح ایجاد بانک گاز از سوی بانک جهانی طر
نماینده بانک جهانی در روســیه اعــلام کرد که باید به ســمت ایجاد 

بانک های مختص هر حوزه اقتصادی از جمله صنعت گاز برویم.
 رومن مارشــاوین، رئیس نمایندگــی بانک جهانی در روســیه، طی 
مصاحبه ای پیشــنهاد کــرد که برای هــر حوزه اقتصــادی یک بانک 
اختصاصی در جهان ایجاد شود و به عنوان مثال بانک گاز تأسیس شود.

وی در حاشیه برگزاری هشتادمین سالگرد کنفرانس برتون وودز گفت: 
ســاختار مالی جهان باید منعکس کننده توسعه امروزی باشد و خود را 
با چالش های موجود وفق دهد. به همین خاطــر من معتقدم که نیاز به 
ایجاد بانک های مختص هر صنعت و حــوزه اقتصادی داریم؛ مثل بانک 
گاز.ماشــاوبن افزود: چنین بانکی با تأمین مالــی پروژه های گازی در 
جهان شامل ایجاد زیر ساختها و تأسیسات واردات و صادرات و فرآوری 
گاز، می تواند موجب شود تا کشورها به رشد اقتصادی بهتری نسبت به 

شرایط کنونی دست پیدا کنند.
وی تاکید کرد که برای حمایــت از این پروژه هــا، بانک های جهانی و 
منطقه ای می توانند از کشــورهای مختلف به خصــوص حوزه خلیج 

فارس سرمایه جذب کنند.

نصاب سرمایه گذاری صندوق ها در اوراق مالی 
اسلامی کاهش یافت

شــورای عالی بورس، کاهش نصــاب ســرمایه گذاری در اوراق مالی 
اســلامی منتشــره توســط دولت از حداقل ۲۵ به ۲۰ درصد تا پایان 

شهریور را تصویب کرد.
 

مجید عشــقی در خصوص جزئیات تصمیم شــورای عالــی بورس در 
خصوص اصلاح نصاب اوراق دولتی اعلام کرد: این شــورا در راســتای 
کمک به مدیریت نقدینگی صندوق های سرمایه گذاری در اوراق بهادار 
با درآمد ثابت، نصاب ســرمایه گذاری در اوراق مالی اســلامی منتشره 
توســط دولت را از حداقل ۲۵ به ۲۰ درصد تا پایان شهریور ماه کاهش 

داد.

وهای دوگانه سوز متوقف شد تولید خودر
سرپرست برنامه ریزی امور انرژی ســازمان برنامه گفت: ۸ میلیارد دلار 
تاکنون برای ایجاد زیرساخت خودروهای گازســوز در کشور سرمایه 
گذاری شده اما خودروســازان تولید خودروهای دوگانه سوز را متوقف 
کردند. یوسف بهمنی سرپرست برنامه ریزی امور انرژی سازمان برنامه 
و بودجه گفت: بیــش از ۸ میلیارد دلار تاکنون برای ایجاد زیرســاخت 
خودروهای گازسوز در کشور سرمایه گذاری شده است و حدود ۲ هزار 
۵۰۰ جایگاه CNG در کشور داریم، اما خودروسازان تولید خودروهای 

دوگانه سوز را متوقف کردند.
وی افزود: مصرف CNG در کشور ۲۳ میلیون متر مکعب در روز است، 
این ظرفیت را داریم که روزانه تا ۴۵ میلیــون مترمکعب عرضه کنیم. 
اگر خودروســازان ما همت کنند و تولید خودروهای گاز سوز را افزایش 
دهند می تــوان روازنه ۲۰ میلیون لیتــر از ناترازی بنزیــن را از طریق 

جایگزینی خودروهای بنزنی با گازسوز برطرف کنیم.

سند نقشه راه انرژی کشور تدوین می شود
بهمنی گفت: ســازمان برنامــه و بودجه مکلف شــده تا بــا همکاری 
وزارتخانه های صمت و نفت، ســند نقشه راه انرژی کشــور را تدوین و 
ابلاغ کند که در این سند سهم خودروهای گازســوز و برقی را افزایش 
خواهیم داد، ما در تلاش هستیم تا سهم بنزین را در سبد انرژی حمل و 
نقل کشور کاهش دهیم و از تولید خودروهای پر مصرف ممانعت کنیم.

وی افزود: اگر ما با همین روند، بنزین را مصرف کنیم باید طی ۵ ســال 
آینده حدود یک هزار و ۵۰۰ همت صــرف واردات بنزین کنیم که این 
موضوع باعث کسری بودجه دولت می شــود و تبعات مختلفی خواهد 
داشت. برای رفع ناترازی بنزین یکی از مهمترین اقدامات بحث متنوع 
سازی سبد سوخت است یعنی توســعه خودروهای گاز سوز و برقی که 

می تواند ناترازی بنزین را کاهش دهد.
سرپرست برنامه ریزی امور انرژی ســازمان برنامه و بودجه عنوان کرد: 
امروز اختلاف قیمت یک خودروی دوگانه ســوز در بــازار و کارخانه به 
۴۰۰ میلیون تومان می رســد، چون خودروی دوگانه ســوز تقاضای 

زیادی دارد، اما خودروسازان تولید دوگانه سوز را کنار گذاشتند.
وی گفت: ســرانه مصرف بنزین در کشــور ما به یک و نیم لیتر در روز 
رسیده و در دنیا متوســط ســرانه مصرف ۶ دهم لیتر است، این نشان 
می دهد که صنعت خودروســازی ما ضعیف عمل کرده است، در سال 
۱۴۰۰ اگر استانداردهای تعیین شــده برای خودرو به طور کامل اجرا 

می شد باید تولید ۱۹ مدل خودروی داخلی متوقف می شد.

بازار

وزیر اقتصاد گفت: تلاش ما این بود که شــورای ثبات 
مالی ایجاد کنیم کــه با مخالفت دو دســتگاه این امر 
عملی نشد اما به جای آن، مرکز تســهیل تامین مالی 

تولید در چارت وزارت اقتصاد جانمایی شد.
 احســان خاندوزی وزیر اقتصاد در آئین افتتاح مرکز 
تســهیل تأمین مالی وزارت امور اقتصادی و دارایی و 
رونمایی از سامانه جامع تسهیلات اشتغالزایی با اشاره 
به عدم ایجاد شــورای ثبات مالی در دولت ســیزدهم 
به دلیل مخالفت دو دســتگاه، گفت: تلاش ما این بود 
شــورای ثبات مالی را اجرایی کنیم کــه با مخالفت دو 
دســتگاه مصوب نشــد. اما به هر حال هم اکنون مرکز 

تســهیل تأمین مالی تولید در چارت رسمی 
وزارت اقتصاد مصوب شــده و جانمایی شده 
داریم.وی ادامــه داد: اولیــن خروجی این 
شــورا، آئین نامه صندوق های تضمین است 
و دومین آئینه نامه ای که در دســت شــورا 
اســت، آئین نامه اعتبارســنجی است. ما به 
دنبال ارتقای نهاد عاملیت و اعتبارسنجی در 

کشــور هســتیم و نوع و الگوی اعتبارسنجی در سطح 
کشور با این آئین نامه پوست اندازی کرده است و دامنه 
فراگیری اعتبارسنجی را از حدود ۳۰ درصد جامعه به 

حدود ۱۰۰ درصد جامعه ارتقا داده است.

خاندوزی گفت: دولت ســیزدهم در ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۱ پیشــنهاد معافیت مالیاتی افزایش 
سرمایه در صنایع بورســی را داد که مجلس 
هم موافقت کرد و در سال ۱۴۰۲ حدود ۵۰۰ 
همت افزایش سرمایه در شرکت ها رخ داد که 
به کمک همین قانون تأمین مالی تولید بود.
خاندوزی با اشــاره به افزایش ظرفیت تبصره 
۱۸ ادامه داد: امیدواریم این قانون بتواند عقب افتادگی 
تشــکیل ســرمایه خالص دهه ۹۰ را جبران کند. ذیل 
تبصره ۱۸ قدیم، تلاش وزارت اقتصاد این بوده اســت 
که پول پاشی بر مبنای توسعه باشد و هرز روی نداشته 

باشــد. در همین راســتا ظرفیت تبصــره ۱۸ از حدود 
۳ همت به ۴۰ همت رســیده اســت.وی با اشاره به راه 
افتادن کشت قراردادی با رویکرد تسهیلات دهی خرد 
به کشاورزان گفت: موضوع دیگر کشت قراردادی است 
که با پلتفرم پاییز در دســتور کار قرار گرفته است و در 
واقع ایجاد کننده ارتباط بین کشاورزان و بانک و وزارت 
کشاورزی است. به واسطه این اتفاق، برنامه ریزی حوزه 
کشاورزی و تأمین مالی این حوزه به دلیل وجود تعداد 
زیادی تسهیلات خرد کاملًا تحت تأثیر قرار می گیرد و 
امیدواریم این طرح در دولت بعدی ادامه دار شــود که 

می تواند اتفاقات مهمی را در حوزه کشاورزی رقم بزند.

وزیر

خریــدار  ماجــرای آزادســازی قیمت 
بلیت هواپیما این روزها میــان وزارت راه و 
شهرسازی و ایرلاین ها به شدت بالا گرفته 
و حتی پــای قوه قضاییه هم بــه میان آمده 
است. اما سوال این اســت که آیا ایرلاین ها 
سودده هستند و یا اینکه در زیان به سر می 

برند؟
 بــر اســاس قانون برنامه ششــم توســعه 
دستورالعمل آزادســازی نرخ بلیت هواپیما 
نوشته شده که این موضوع در برنامه پنجم 
توسعه ممنوع بود. اگر چه مهرداد بذرپاش 
وزیر راه و شهرســازی اخیــرا اظهاراتی در 
رابطه با رای دیوان عدالــت اداری در مورد 
نرخ گذاری بلیت هواپیما مطرح کرده است 
اما آنچه که هنوز مشخص نیست این است 
که چــرا برخی ایرلاین هــا همچنان اصرار 
دارند که زیانده هســتند امــا وزارت راه و 

شهرسازی آنها را سودده می داند.

بذرپاش: شرکت های هواپیمایی طبق 
بررسی صورت های مالی که انجام 

شده زیان ده نیستند
وزیر راه و شهرســازی در آخرین نشســت 
خبری خود با رسانه ها در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد که ایرلاین ها ســودده هستند و 
هیچ کدام از شــرکت های هواپیمایی طبق 
بررســی صورت های مالی که انجام شــده 
زیان ده نیستند و برخی از آنها سودده بودند 

چرا که اقدام به واردات هواپیما کرده اند.
بذرپاش در این خصوص بــا قاطعیت اعلام 
می کند که من به صورت کامل صورت های 
مالی این شرکت های هواپیمایی را بررسی 
کرده ام. به هیچ عنوان هیچ یک از شــرکت 
های هواپیمایی زیان ده نبــوده بلکه حتی 
تعدادی از شرکت های هواپیمایی کوچک 

هم سود ده بوده اند.
وی تاکیــد کرد: حتــی به شــرکت های 
هواپیمایی هــم اجازه داده ام کــه هواپیما 
وارد کنند که این به معنای آن است که این 
شرکت ها سودده بوده اند که خود به تنهایی 

توانسته اند هواپیما وارد کنند.

این اظهارات اگر چه این روزها مشکلات را 
کاهش نخواهد داد و تنها کلاف ســردرگم 
آزادســازی نرخ بلیت هواپیمــا را پیچیده 
تر خواهد کرد اما ســوال این اســت که آیا 
ایرلاین ها به واقع زیانده هســتند یا اینکه 
بازی جدید آنها بــرای کمتر در مظان اتهام 

قرار گرفتن است.
اما مقصود اســعدی ســامانی دبیر انجمن 
شــرکتهای هواپیمایــی معتقد اســت که 
ایرلاین ها زیانده هستند و اظهارات بذرپاش 
وزیر راه و شهرسازی در مورد سودده بودن را 

قبول نداریم.

اسعدی سامانی: شرکتهای داخلی 
بر خلاف این گفته ها با قیمت های 

دستوری زیانده شده اند
دبیر انجمــن شــرکتهای هواپیمایی در 
پاســخ به این پرســش خبرنگار »اقتصاد 
آنلاین« که پرســید وزیر راه و شهرسازی 
معتقد است ایرلاین ها زیانده نیستند و بر 
عکس سودده هم هســتند گفت: در پاسخ 

به این اظهارات وزیر راه و شهرسازی باید 
عنوان کنم که شــرکتهای داخلی بر خلاف 
این گفته ها با قیمت های دســتوری زیانده 

شده اند. 
گواه این ادعا این اســت که »ایران ایر« که 
از شــرکت های زیر مجموعــه وزارت راه و 
شهرســازی اســت صورتهای مالی آن به 

خوبی نشان می دهد که زیانده است.
این اظهــارات دبیــر انجمن شــرکتهای 
هواپیمایــی در حالی در پاســخ به مطالب 
وزیر راه و شهرســازی مطرح می شــود که 
»شــمس الدین فرزادی پــور« مدیر عامل 
»ایران ایر« اخیرا در یک مصاحبه ای اعلام 

کرده است که »ایران ایر« زیانده نیست.
مدیر عامل »ایــران ایر« در پاســخ به این 
پرسش که آیا »ایران ایر« یک شرکت زیان 
ده اســت؟ گفت: فعلا »ایران ایر« مشکلی 
از بابت زیانده بودن نــدارد. به هر حال هما 
پیشانی ناوگان هوایی کشور است و همانند 
سایر کشــورها که دولت ها از آن ها حمایت 

می کنند از ما نیز حمایت شود.

فرزادی پور: فعلا »ایران ایر« مشکلی 
از بابت زیانده بودن ندارد

او می گویــد: بلاخره وقتــی هواپیماهای 
برجامی با قیمت حــدود ۳۵۰ میلیون دلار 
و با قیمت ۳۵۰۰ تومان و امــروز با جریمه 
ها ۶۰۰ میلیون دلار خریداری شــده است 
مشــکلاتی ایجاد کرد. یعنی »ایران ایر« با 
بانک و با دلار ۴۲ هزار تومان طرف حســاب 
است. این موضوع وقتی در یکدیگر ضرب و 
مقایسه می شــود گفته می شود که »ایران 

ایر« غیر منطقی زیانده است. 
در زمانی که هواپیماهای برجامی داشــت 
خریداری می شــد »ایران ایر« به اندازه ای 
از دولت مطالبه داشــت که اگر همان مبالغ 
پرداخت می شــد الان ایران ایر مشــکلی 
نداشــت و دلارهــا را پرداخت مــی کرد و 
صاحب هواپیما بــود و افزایش نرخ ارز را هم 

شاهد نبود.
این اظهارات از ســه فرد دارای مســئولیت 
هنوز مشخص نیســت که چرا و به چه دلیل 
مطرح می شود. آیا ایرلاین ها زیانده هستند 

یا خیر؟ اگر زیانده نیســتند چــرا تکذیب 
می شود و اگر زیانده هســتند چرا تاکید بر 

سودده بودن می کنند.
»ایــران ایــر« با نــام رســمی هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران است که در ایران از 
ابتدای تاسیس با نام هُما شناخته می شود. 
ایران ایر یکی از قدیمی ترین شــرکت های 
هواپیمایی فعال در خاورمیانه است که هم 
اکنون به بیش از ۴۰ مقصــد داخلی و بین 
المللی پرواز انجام می دهد. بر اســاس آمار، 
ایران ایر سالیانه بیش از ۷ میلیون مسافر را 

جابه جا می کند.
در ســال ۱۳۹۴ پــس از اجــرای توافــق 
هسته ای و برداشته شدن تحریم ها، شرکت 
هواپیمایی ایران ایر توانســت در ۲۸ ژانویه، 
قرار داد ۱۱۸ فروند هواپیما با ایرباس امضا 
کند. تحریم های ظالمانه و پی در پی صنعت 
هوایی و شــرکت های هواپیمایی ایرانی از 
ســوی آمریکا و اتحادیه اروپا، ایران ایر را تا 
حدودی دچار مشــکل و امکان نوســازی 
ناوگان و اســتفاده از ناوگانی مدرن را از این 
شــرکت گرفت. در نتیجه ایران ایر مجبور 
بود از هواپیماهای قدیمی برای پروازهایش 

استفاده کند.
اما آنطــور که طبق گفته هــای مدیر عامل 
ایران ایر بــر می آید وجــود ۱۳ هواپیمای 
ATR زیر شــش ســال و ۳ ایربــاس زیر 
شــش ســال در »ایران ایر« و بازگرداندن 
هواپیماهــای قدیمی تر به نــاوگان باعث 
شــده تا این شــرکت هواپیمایی علیرغم 
تمام تحریم های ظالمانه بــه خوبی بتواند 

خدمات پروازی ارائه کند.
ایــن آمار نشــان مــی دهد این شــرکت 
هواپیمایی بایــد وضعیت مالی مناســبی 
داشته باشــد و به عنوان پیشانی شرکتهای 
هواپیمایــی از حمایــت هــای دولت بهره 
مند باشــد اما آنطور که انجمن شرکتهای 
هواپیمایی اعلام می کند این شرکت زیانده 
اســت اما مدیر عامل آن ایــن موضوع را رد 
کرده و همانطور کــه بذرپاش اعلام و تاکید 

دارد به سوددهی هم رسیده است.

خاندوزی:مرکز تسهیل تأمین مالی تولید جایگزین شورای ثبات مالی شد

نرخ بلیت یک طرفه اربعین از مبدا تهران ۵ میلیون تومان تعیین شد

وش چارتری ممنوعیت فر

خریدار  معاون هوانوردی و امور بین الملل 
سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد: بهای 
کل بلیت یک طرفه هواپیما از مبدا تهران و 
سایر استان های کشور به استثنای ۹ استان 
به بغداد یا نجف اشــرف و برعکس حداکثر 

پنج میلیون تومان تعیین شد.
 »مرتضی دهقان« در بخشــنامه ای خطاب 
به مدیــران عامل شــرکت های هواپیمایی 
داخلــی درخصــوص عملیــات پــروازی 
اربعین ۱۴۰۳ افزود: بهــای کل بلیت یک 
طرفه از اســتان های خراســان، سیستان 
و بلوچســتان، کرمان، هرمــزگان، فارس، 
مازندران و گلســتان به بغداد یا نجف اشرف 
و برعکس حداکثــر ۶ میلیون تومان تعیین 

شد.
وی ادامه داد: صدور بلیت بصورت یک طرفه 

یا دو طرفه به انتخاب مسافر است، لذا فروش 
اجباری بلیت دو طرفه بعنوان شــرط لازم 
برای صدور بلیت ممنوع است. ضمن اینکه 
قیمت بلیت بزرگسال )ADL( و خردسال 

)CHD( یکسان تعیین می شود.
به گفته ایــن مقام مســئول، بــازه زمانی 
پروازهای شامل این بخشنامه از ۲۴ مرداد 

الی ۹ شهریورماه تعیین شد.
شــرکت های  همــه  بیان داشــت:  وی 
هواپیمایی باید حداکثر در مدت ۲۴ ساعت 
از زمان دریافت مجوزهای پرواز، نســبت به 
باز کــردن پروازها و فــروش بلیت به عموم 

اقدام کنند.
دهقان گفت: فروش بلیــت هایی که تاریخ 
پرواز رفت و یا برگشــت آنها مصادف با بازه 
فوق الذکر اســت، مشــمول شــرایط این 

بخشنامه اســت. هر گونه تغییر رزرواسیون 
به درخواست مسافر در خصوص بلیت هایی 
که تاریــخ صدور آنهــا قبل از صــدور این 
بخشنامه است، چنانچه تاریخ انجام سفر در 
بلیت جدید در بازه زمانی اربعین قرار گیرد 
رعایت شرایط این بخشــنامه برای صدور 

بلیت جدید الزامی است.
وی اضافه کــرد: به منظــور رعایت مقررات 
رزرواسیون و اطلاع رسانی به موقع و دقیق 
از آخرین وضعیت پروازهــا ثبت اطلاعات 
دقیق مســافرین به صورت فردی اطلاعات 
فردی مندرج در گذرنامه شــماره تلفن و یا 
آدرس پســت الکترونیکی شــخص مسافر 
یا سرگروه مســافرین در هر PNR الزامی 

است.

ممنوعیت فروش چارتری بلیت
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان 
هواپیمایی کشــوری تاکید کرد: شــرکت 
هــای هواپیمایی مجاز به فــروش بلیت به 
صورت گروه بیشــتر از ۹ نفر در بازه تعیین 

شده نیستند.
وی اظهــار داشــت: همــه قراردادهــای 
چارتری فی مابین شــرکت های هواپیمایی 
و چارترکنندگان در بــازه زمانی اربعین به 

حالت تعلیق درآمده و فروش و صدور بلیت 
اربعین توسط چارتر کنندگان ممنوع است.

دهقــان تاکید کــرد: تعییــن هواپیمای 
پشتیبان توسط شــرکتهای هواپیمایی و 
یا همکاری و انعقاد تفاهــم نامه همکاری با 
سایر شــرکت های هواپیمایی در این دوره 

الزامی است.
وی افزود: شرکت های هواپیمایی به منظور 
پاسخگویی سریع و مناســب به مسافران؛ 
ملزم به تعیین و معرفی نماینده ویژه خود در 
فرودگاه های کشور عراق و ایران که مقصد 
و مبدا پروازی محسوب میگردد به سازمان 

هستند.
این مسئول گفت: به منظور کنترل پروازها 
همه شــرکتها موظفنــد هماهنگی های 
لازم برای حضور نماینده مطلع و آشــنا به 
 Fleet سیستم برخط مدیریت ناوگان خود
Watch به همــراه رایانه شــخصی در بازه 
زمانی که متعاقباً اعلام خواهد شد در محل 

سالن کنفرانس این سازمان به عمل آورند.
وی خاطرنشــان کرد: به منظور یکســان 
ســازی هزینــه اســترداد بلیــت در همه 
شــرکتهای هواپیمایی، در صورت انصراف 
مسافر از سفر تا ۲۴ ســاعت مانده به زمان 
برنامه ای انجام پــرواز مبلغ ۲۵ از بهای پایه 

بلیت در هر مسیر کســر و مابقی به مسافر 
مسترد می شود.

دهقان بیان داشت: از ۲۴ ســاعت مانده به 
زمان برنامه ای انجام پــرواز و پس از انجام 
پرواز مبلــغ ۵۰ از بهای پایه بلیت کســر و 

مابقی به مسافر مسترد می شود.
وی تصریح کرد: تعین تکلیــف بدهی ها با 
فرودگاههای عراق تا قبل از انجام پروازهای 

اربعین الزامی است.
این مقام مسئول گفت: همه خسارت ناشی 
از عــدم صدور مجوز پروازی توســط طرف 
عراقی به دلایل مذکور راسا متوجه شرکت 

هواپیمایی خواهد بود.
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان 
هواپیمایی کشوری ادامه داد: همه اطلاعات 
مورد نیاز زائرین از طریق نشــر و اختصاص 
لینک ویژه ایام اربعین در ســایت سازمان 
هواپیمایی کشــوری، جراید و بخش های 
خبری و زیر نویس رسانه ملی اطلاع رسانی 

عمومی می شود. 
ضمناً کانــال های عرضه و فــروش مجاز 
بلیت نحوه نظارت و رسیدگی به شکایات 
واصله و ســایر اطلاعــات تکمیلــی ذیل 
بخشــنامه های بعدی این ســازمان اطلاع 

رسانی خواهد شد.

خریدار  در تیــر ماه ۱۴۰۳نــرخ تورم ســالانه برای 
خانوارهای کشور به ۳۵.۵ درصد رســیده که نسبت به 
همین اطلاع در ماه قبــل، ۰.۶ واحد درصد کاهش یافته 
اســت.  در تیر ماه ۱۴۰۳ شــاخص قیمت مصرف کننده 
خانوارهای کشور به عدد ۲۵۵.۲ رسیده است که نسبت 
به ماه قبل، ۲.۲ درصد افزایش، نسبت به ماه مشابه سال 
قبل، ۳۲.۲ درصد افزایــش و در دوازده ماهه منتهی به 
ماه جاری نسبت به دوره مشــابه سال قبل، ۳۵.۵ درصد 

افزایش داشته است.منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد 
تغییر عدد شاخص قیمت نســبت به ماه مشابه سال قبل 

می باشد. 
در تیر ماه ۱۴۰۳ تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشــور، 
۳۲.۲ درصد بوده اســت؛ یعنی خانوارهای کشور به طور 
میانگین، ۳۲.۲ درصد بیشتر از تیر ماه ۱۴۰۲ برای خرید 
یک »مجموعه کالاها و خدمات یکســان« هزینه کرده-

اند. تورم نقطه به نقطه تیر ماه ۱۴۰۳ در مقایســه با ماه 

قبل، ۰.۳ واحد درصد افزایش داشته است.
منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، 
نسبت به ماه قبل می باشد. در تیر ماه ۱۴۰۳ تورم ماهانه 
خانوارهای کشــور برابــر ۲.۲ درصد بوده اســت. تورم 
ماهانه برای گروه های عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها 
و دخانیات«، ۱.۶ درصد و برای گــروه عمده »کالاهای 

غیرخوراکی و خدمات«، ۲.۵ درصد بوده است.
منظور از نرخ تورم ســالانه، درصد تغییر میانگین اعداد 

شاخص قیمت در یک ســال منتهی به ماه جاری، نسبت 
به دوره مشــابه قبل از آن می باشد. در تیر ماه ۱۴۰۳ نرخ 
تورم ســالانه برای خانوارهای کشــور بــه ۳۵.۵ درصد 
رسیده که نســبت به همین اطلاع در ماه قبل، ۰.۶ واحد 
درصد کاهش یافته اســت.نرخ تورم سالانه کشور در تیر 
ماه ۱۴۰۳ برابر ۳۵.۵ درصد است که دامنه تغییرات آن 
برای دهک های مختلف هزینــه ای از ۳۱.۶ درصد برای 

دهک   اول، تا ۳۶.۴ درصد برای دهک دهم است.

تداوم کاهش تورم سالیانه؛ تورم ماهانه تیر ۲.۲ درصد شد



وی تهران آشفته بازار در متر

نشست خبری سخنگوی قوه قضاییه

ونده چای دبش احضار وزیر سابق جهاد کشاورزی در پر

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه      3 مرداد 1403    شماره 1640

وزارت بهداشت مصوب کرد
ظرفیت پذیرش پایان نامه اعضای هیات علمی 

علوم پزشکی ۲ برابر شد
شــورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی افزایش ظرفیت پذیرش پایان 

نامه برای اعضای هیات علمی علوم پزشکی را مصوب کرد.
معاونت آموزشــی وزارت بهداشــت در نامه ای به دانشــگاه های علوم 
پزشکی و دانشگاه آزاد اسلامی مصوبه نود و دومین جلسه شورای عالی 
برنامه ریزی علوم پزشــکی درباره »افزایش پذیــرش پایان نامه برای 

اعضای هیأت علمی« را جهت اجرا ابلاغ کرده است.

در این نامه آمده است: »پیشــنهاد پذیرش پایان نامه های دانشجویان 
دوره دکتری عمومی رشــته های پزشــکی و دندانپزشــکی اضافه بر 
ظرفیت پذیرش پایان نامه های اعضای هیأت علمــی در نود و دومین 
جلســه شــورای عالی برنامه ریزی علوم پزشــکی مطرح و با توجه به 
ضرورت مشــارکت اعضای هیأت علمی دارای سوابق و تجربیات علمی 
در هدایت پایان نامه های دانشــجویان رشــته های مذکــور، پذیرش 
پایان نامه های دانشــجویان دوره دکتری عمومی رشته های پزشکی و 
دندانپزشــکی اضافه بر ظرفیت پذیرش پایان نامه های اعضای هیأت 
علمی تا دو برابر ظرفیت مندرج در آئین نامه مربوطه مورد تصویب قرار 

گرفت.«

رئیس شورای اسلامی شهر تهران :
با افتخار می گوئیم شورا و شهرداری در حوزه 

عمرانی به خوبی کار کرد
رئیس شورای اســلامی شــهر تهران با اشــاره به رضایت نمایندگان 
مجلس از اقدامات انجام شده در پایتخت گفت: با افتخار می گوئیم شورا 

و شهرداری در حوزه عمرانی به خوبی کار کرده است
 مهدی چمران در حاشــیه دویســت و پنجاه و یکمین جلسه شورای 
اســلامی شــهر تهران در جمع خبرنگاران با بیان اینکه امروز بررسی 
لایحه جدیــدی در مورد احداث آرامســتان های جدیــد پایتخت در 
دســتور کار اســت، اظهار کرد: مکان هنوز مشــخص نیســت و باید 

خریداری شود؛ لذا امروز یک فوریت این لایحه بررسی خواهد شد.
وی همچنین تصریح کرد: اصلاح آســفالت معابــر و تعیین نرخ کرایه 
سرویس مدارس در این جلســه مورد بررســی قرار می گیرد. گزارش 

حسابرسی سازمان بوستان ها برای سال ۱۴۰۲ نیز بررسی می شود.
چمران با بیان اینکه نرخ ســرویس مدارس را پیــش بینی نمی کنیم 
چراکه باید در صحن مورد بررسی قرار بگیرد و تأیید شود، تصریح کرد: 
برنامه ها و ســرویس های دیگر در سال قبل نتوانســتند خدمات ارائه 
دهند. این در حالی است که سازمان تاکسیرانی تجربه زیادی در زمینه 

سرویس مدارس دارد.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران با تاکید بر اینکه تلاش ما این بوده 
هیچ گاه شــوراها به سرنوشــت نامناسبی دچار نشــوند، گفت: تلاش 
می کنیم وظایف خود را بــه خوبی انجام دهیم و در ایــن صورت قطعاً 

موفق خواهیم بود.
وی ادامه داد: شورا شــورای زنده و فعال و دارای افکار مختلف است که 
باید کنار هم قرار بگیرند و با مشورت و نتیجه گیری مثبت به اقدام منجر 

شود. به صورت هیجانی و یا به گونه ای دیگر نمی توان گام برداشت.

چمران با بیان اینکه برنامه روز گذشــته سریع و عجولانه مشخص شد، 
خاطرنشــان کرد: ســه نفر از نمایندگان با من تمــاس گرفتند که اگر 
برنامه ریزی بازدید از پروژه ها زودتر انجام می شــد می توانستند حضور 
داشته باشند اما به ه رحال نمایندگان رضایت بسیاری از روند داشتند. 
پروژه ها به خوبی اجرا شده و به سرعت هم جلو می رود؛ البته به جز یک 
یا دو پروژه همچون آزادراه شهید شوشــتری که قرار است ۹ کیلومتر 
آن امسال به بهره برداری برســد و مابقی به دوره های بعد موکول شود. 
با افتخار می توانیم بگوییم شــورا و شهرداری توانســته در طرح های 

عمرانی به خوبی کار خود را انجام دهد.
رئیس شورای اســلامی شــهر تهران با بیان اینکه تعدادی اتوبوس را 
وزارت کشور در اربعین استفاده خواهد کرد، یادآور شد: این اتوبوس ها 
از شهرهای مختلف برای جابجایی مســافران اربعین استفاده خواهد 

شد.
به گزارش شــهر چمران با بیان اینکه در برخی موارد در شورا از اخلاق 
خارج می شــویم که مورد انتظار مردم نیســت، اظهار کــرد: بایدها و 
نبایدهای قانون گــذاری و نظارت بدون افــراط و تفریط بحث مهمی 
اســت که به خوبی در مجلس پیاده نشده اســت. فعالیت مؤثر نظارت 
بر عملکرد نماینــدگان و حضور جدی مجلس در سیاســت خارجی از 
دیگر بیانات مقام معظم رهبری است که منشــوری برای نمایندگان، 
مســئولین و اعضای شورای شــهر اســت و همه باید در این چارچوب 

حرکت کنند.
رئیس شورای اســلامی شــهر تهران با بیان اینکه مردمی که از گفت و 
گوی بیهوده سیاسی در فضای مجازی خسته شده اند تنها انتظارشان 
کار و خدمت شبانه روزی است، یادآور شد: این تذکر به همه مسئولان 
اســت. پیرو و گوش به فرمان رهبری بودن تنها به گفتار نیست بلکه به 
کردار بستگی دارد و این کردار است که اثبات می کند در مسیر درست 
هستیم یا نیستیم. به موقع وارد صحنه شــدن و به موقع کارها را انجام 

دادن اهمیت دارد؛ چراکه معلوم نیست در آینده چه خواهد شد.

رضایت نمایندگان مجلس از اقدامات انجام شده در پایتخت
وی همچنین به بازدید نمایندگان مجلس از پروژه های مهم شهر تهران 
اشــاره کرد و افزود: اگر زودتر اطلاع رسانی می شــد تعداد بیشتری از 
نمایندگان اســتان در این بازدید حضور پیــدا می کردند. امتداد پروژه 
یادگار امام، آزادراه شــهید شوشتری و ســاختمان بلدیه و چند پروژه 
دیگر نیز مــورد بازدید قرار گرفتنــد. نمایندگان از این برنامه بســیار 
رضایت داشــتند. پروژه هایی کــه کارگاه آنها جمع شــده بود و گفته 
بودند اجرای آنها فایده ندارد، در این دوره راه افتاد.چمران افزود: اقدام 
تبلیغاتی چندانی در مورد این پروژه ها صورت نگرفته اســت. باید تمام 

تلاش خود را به کار بگیریم تا پروژه ها به نتیجه برسد.

دیوار

خریدار  ســخنگوی قــوه قضاییه، ضمن 
تشــریح مهم ترین پرونده های قضایی، در 
خصوص روند رســیدگی به این پرونده ها، 

توضیحاتی داد.
 نشســت خبری اصغر جهانگیر سخنگوی 
قوه قضائیه صبح سه شــنبه ۲ مرداد ماه با 

حضور خبرنگاران آغاز شد.
وی در ابتــدا گفــت: رژیم صهیونیســتی 
تجاوزات آشــکاری داشــته و ما شدیداً آن 
را محکوم کنیم. این رژیم نشــان داد که با 
خوی وحشی گری نه تنها منجر به شکست 
مقاومت نشد بلکه نهضتی برای محکومیت 
ایــن رژیم شــد. افــرادی با بــه کارگیری 
دیپلماسی فعال که خود را نسبت به حقوق 
بشر مســؤول می دانند دخالت آشکار کنند 
و نقش خود را برای دفاع از مظلومین نشان 
دهند. امیدواریم شــاهد این باشــیم که به 
زودی این جنایات غیــر قابل قبول متوقف 
شــود و راهی برای محاکمه ســران رژیم 

صهیونیستی فراهم شود.
ســخنگوی قوه قضائیه افزود: بــا توجه به 
اینکه در روزهای آتی شــاهد تشکیل دولت 
جدید خواهیــم بود، لزوم همــکاری همه 
جانبــه تمامــی بخش ها با دولــت در حل 
مشکلات اساسی مردم یکی از راهبردهایی 
اســت که هم رئیس جمهــور منتخب در 
صحبت هایشــان داشته اســت و هم نظام 
اســلامی بــرای حمایــت از مظلومین در 

دستور کار داشته است .
وی گفــت: قــوه قضائیه به عنــوان همکار 
و همراه در راســتای جلوگیری از فساد در 

کشور با دولت جدید همکاری خواهد کرد.
سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره پرونده دوج کوین، افزود: این پرونده 
به اتهــام ارز دیجیتال در ســال ۱۴۰۱ در 
قزوین تشکیل شد و سه نفر متهم داشت که 
دو متهم شناسایی و دستگیر شدند و با اخذ 
تأمین مناسب فعلًا آزاد هستند. متهم اصلی 
اگر چه ایرانی اســت ولی از همــان ابتدا در 
خارج از کشور ســکونت داشت. پیگیری ها 
برای اســترداد متهم اصلی به کشور ادامه 

دارد.
وی گفــت: پرونــده مختومه نشــده و ۲۱ 
فروردین ســال جاری منجر به صدور رأی 
شــد و متهمان اعتراض کردنــد و در حال 

رسیدگی در مرحله تجدید نظر است.
جهانگیــر ادامــه داد: همانگونه کــه بارها 
تذکــر و هشــدار داده شــده اســت مردم 
از ســرمایه گذاری نامطمئــن و بــدون 
شــناخت خودداری کنند زیرا ریسک این 
ســرمایه گذاری ها بالا اســت و متأسفانه با 
وجود همه این هشدارها باز هم مردم گرفتار 
این نوع پرونده ها می شــوند و چه بســا اگر 
قدری تأمل و تحقیق کنند بسیاری از افراد 

گرفتار نخواهند شد.
سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره آخریــن وضعیت پرونــده کوروش 
کمپانی گفت: حدود هفــت هزار نفر در این 
پرونده شــکایات خود را ثبت کردند و این 
پرونده اکنون در ناحیه ۵ دادســرای تهران 

در جریان رسیدگی قرار دارد.
وی ادامــه داد: اموالی از متهــم در کیش و 
امارات شناســایی و توقیف شــد همچنین 

اموالی از متهم در اصفهان شناســایی شده 
بود که آنها نیز توقیف شــد و در اجرای ماده 
۲۱۵ قانون مجازات اسلامی برای فروش در 
اختیار سازمان اموال تملیکی قرار گرفت و 
به این سازمان ابلاغ شــده است تا ظرف دو 

ماه نسبت به فروش اموال اقدام کنند.
جهانگیر افــزود: پــس از فــروش اموال، 
مطالبــات مالباختگان پرداخــت خواهد 
شــد و دغدغه اصلی پرداخت مطالبات آنها 
اســت هرچند اقدامات بین المللی از طریق 
اینترپل برای بازگشــت متهم اصلی پرونده 

پیگیری می شود.
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: بار دیگر 
جا دارد تاکیــد کنم مردم مال خــود را در 

اختیار هر کسی قرار ندهند.
سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیت پرونده وزیر ســابق 
جهاد کشــاورزی در مورد نهاده های دامی 
گفت: در این پرونده پس از رســیدگی رأی 
بدوی برای وی صادر شــد و به رأی صادره 
اعتراض داشــت که در دادگاه تجدید نظر 

مجدد رسیدگی شد و رأی بدوی تأیید شد.
جهانگیــر ادامــه داد: وی از ریاســت قوه 
قضائیه درخواســت ماده ۴۷۸ داشــت و با 
موافقت ایشــان پرونده به معاونت قضائی 
ارســال شــد اما در عین حال اعمال ماده 
۴۷۷ نســبت به پرونده رد شــد و پرونده به 
دادسرای تهران ارجاع شد و در حال اجرای 

حکم است.
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه 
آیا این فرد در پرونده چای دبش نیز محکوم 
شده است، گفت: در پرونده چای دبش این 
فرد احضار، تفهیم اتهام شد و برای وی قرار 

تأمین صادر شد و در آن پرونده آزاد است.
سخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
دربــاره آمــار جمعیــت زندانیــان اعم از 
محکومیــن مهریه و ســرقت و جرایم مواد 
مخــدر و…، و اینکه چرا تمــام زندانیان با 
استفاده از پابند در بیرون از زندان نیستند، 
گفت: بر اساس آخرین آمار اعلامی از سوی 
سازمان زندان ها تعداد کسانی که به عنوان 
بدهی و مهریه در زندان هســتند، ۱۱ هزار 
و ۸۲۱ نفر هســتند کــه از این تعــداد دیه 

غیرعمد ۱۱۶ نفر، دیــه عمد هزار و ۱۹ نفر، 
رد مال ۷ هزار و ۶۲۹ نفر هستند.

وی افزود: همه باید تــلاش کنیم زندانیان 
مالی و بدهکاران در زنــدان نمانند و اینجا 
نقش میانجیگری و فعالیت ریش ســفیدها 
می تواند تأثیر زیادی در بحث کمک به صلح 
و سازش داشته باشــد و باید از این طریق به 
سازمان زندان ها یاری رســاند. البته در این 
باره ســتاد دیه و دیگــر مجموعه ها تلاش 

می کنند.
جهانگیر ادامه داد: در نظر داشــته باشــید 
که بدهکاری، موضوعی شــخصی است و تا 
زمانی که پول پرداخت نشود فرد بدهکار در 
زندان می ماند تا اینکه مشخص شود معسر 
است یا نیست. خواهشــی که از بخش های 
مردمی داریم این اســت که کمک کنند تا 

زندانیان مالی و جرایم غیرعمد آزاد شوند.
وی افزود: یکی از مصادیق زندانیان بدهکار، 
زندانیان مهریه است. مهریه حق خانم است 
اما اســتیفای مهریه از محل زندان کارساز 
نیست . اگر مرد پول مهریه را دارد آن را باید 
پرداخت کند اما اگر نداشته باشد نمی تواند 
در زندان آن را بپردازد. گروهی از بدهکاران 
مهریه در زندان هســتند که زنان معتقدند 
اموال دارند اما به نامشــان نیست. از طریق 
سامانه های موجود می توان راهکاری برای 
شناسایی افراد معسر شناســایی کرد تا در 

زندان نمانند.
ســخنگوی قوه قضائیــه درباره اســتفاده 
محکومــان از پابندهــای الکترونیک نیز 
گفت: برابر قانــون در جرایم تعزیری درجه 
۵ تــا ۸ دادگاه می تواند در صــورت وجود 
شــرایط از جمله رضایت محکــوم، بحث 
نظــارت الکترونیکــی را فراهــم کند. در 
جرایم درجه هــای ۲ و ۳ و ۴ بعد از گذراندن 
ســه چهارم می تواند پابنــد را لحاظ کند 
و در جرایــم درجه ۱ امکان اســتفاده از آن 
بــرای محکوم وجود نــدارد. قــوه قضائیه 
محدودیتــی در زمینــه اســتفاده پابنــد 

الکترونیک برای محکومان ندارد.
جهانگیر در پاسخ به ســوالی درباره آخرین 
وضعیــت پرونده ترور شــهید ســلیمانی 
گفت: در این پرونده حدود سه هزار و ۳۰۰ 

نفر از اقشار مختلف مردم شکایت داشتند؛ 
پرونده از دو بعُد حقوقی و کیفری رسیدگی 
شــد که در بعُد حقوقی پرونده در شعبه ۵۵ 
دادگاه حقوقــی تهران رســیدگی و منجر 
به صدور رأی شد و بر اســاس حکم صادره 
هر کدام از خوانــدگان پرونده به پرداخت ۵ 
میلیون دلار و در مجموع ۱۶ میلیارد و ۵۹۰ 
میلیون دلار محکوم شدند و اکنون پرونده 
در بخش حقوقــی در مرحله صدور اجراییه 

قرار دارد.
وی درباره بخش کیفــری پرونده گفت: در 
این پرونده که نســبت به ۷۳ نفر از متهمان 
از جمله ترامپ و پمپئو رئیس جمهور سابق 
و وزیر خارجه ســابق آمریکا تشــکیل شد، 
کیفرخواســت صادر شده و رســیدگی به 
پرونده در تاریخ ۱۷ شهریورماه سال جاری 

در دستور کار دادگاه کیفری قرار دارد.
جهانگیر در پاســخ به ســوالی درباره فساد 
باشگاه فوتبال مس رفسنجان، گفت: برای 
چند نفر از افراد باشــگاه و لیــگ و کمیته 
داوران و گزارشگران ورزشی پرونده تشکیل 
شده و رفع اتهام شدند و در حال حاضر این 

افراد آزاد هستند.
وی ادامــه داد: اخیراً ۵ نفــر جدید احضار 
شــدند و از مســئولان ســابق فدراسیون 
فوتبال و یک نفر مجری برنامه ورزشی صدا 

و سیما است.
ســخنگوی قوه قضائیه تاکید کرد: مســاله 
فوتبال و فســاد در فوتبال از دو منظر مهم 
است. یک منظر از لحاظ تیم هایی است که با 
زحمات زیاد در مسابقات شرکت می کنند و 
تلاش دارند با بازی های جوانمردانه به نتایج 
خود برســند. منظر دوم از لحاظ تدارک و 
شناسایی و معرفی و خرید و فروش بازیکنان 
و دلالی و اسپانســر و… که مهم است زیرا 
در مجموعه فوتبال عمــده پولی که صرف 
می شــود از اموال بیت المال ناشی می شود. 
لذا لازم اســت بر هر دو جنبه دقت و نظارت 
شــود. امیدواریم با دقت هایی که توســط 
نهادهای نظارتی می شــود شاهد باشیم در 
بخش های مختلف یک محیط پاک و سالم 

برای رقابت ها فراهم شود.
جهانگیر در پاسخ به ســوالی درباره محمد 

خزایی خبرنــگار ایرانی که در عربســتان 
دستگیر شــد، گفت: پیگیری هایی از سوی 
وزارت دادگســتری، وزارت امور خارجه و 
معاونت امور بین الملــل قوه قضائیه در حال 
انجام اســت تا بتوانیم این فــرد را آزاد و به 
کشــور بازگردانیم.ســخنگوی قوه قضائیه 
تاکید کرد: تلاش جمهوری اســلامی ایران 
حمایت از اتباع ایرانی در همه جهان است تا 

حقوق آنها استیفا شود.
وی دربــاره محمدرضا نوری تبعــه ایرانی 
زندانی در عراق، گفت: ایــن فرد ابتدا با یک 
اتهام تروریستی دستگیر شد و با تلاش قوه 
قضائیه و دولت این عنوان تغییر کرده است. 
دولت آمریکا تلاش داشت محمدرضا نوری 
زندانی تبعه ایرانی در عراق را برای محاکمه 
به آمریکا مســترد کند که طــرف عراقی با 
پیگیری هــای دولت ایران با این اســترداد 
موافقت نکرد. امیدواریــم که با تلاش های 
قوه قضائیه و وزارت خارجه به زودی شاهد 

آزادی و استرداد نامبرده به کشور باشیم.
جهانگیر در پاسخ به سوالی درباره اقدامات 
دســتگاه قضا بــرای بازگردانــدن اموال 
به بیت المــال در چهــار ماه اول امســال، 
گفت: بررســی ها نشــان می دهد که فقط 
در دادگســتری اســتان تهران بــا همت 
قضات و پیگیری های مجدانــه رئیس کل 
دادگســتری و دادســتان تهران در مدت 
زمان مشــخص حدود ۵۸ هــزار میلیارد 
تومان )همــت( وجوه نقدی بــه بیت المال 

بازگردانده شده است.
ســخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: این وجوه 
مربوط به کســانی بود که تسهیلات کلان 
گرفته و بدهکار بانکی بودند و یا کسانی که 

در پرونده های مختلف بودند.
جهانگیر افــزود: دادگســتری تهران برای 
اینکه حقوق دولت سریع تر استیفا شود قبل 
از صدور رأی در پرونده هــا با پیگیری های 
به عمل آمده و مدیریت صحیح، نســبت با 
اســتیفای حقوق و بازگرداندن اموال عمل 

کرده که موفق بودند.
وی ادامه داد: میــزان وصول معوقات بانکی 
از سوی ســازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
هم در چهار ماهه نخســت امســال به نفع 
دولــت و بانک هــا مبلغ ۱۶ همــت بود که 
بیانگر ۵۱ درصد رشد نسبت به مدت مشابه 

سال قبل است.
ســخنگوی قوه قضائیــه اظهار داشــت: 
سازمان ثبت اســناد و املاک کشور امسال 
تعــداد ۹ هــزار و ۲۴۷ نفر از بدهــکاران را 
ممنوع الخروج کرده اســت تا حقوق مردم 
استیفا شود و در عین حال هفت هزار و ۴۸۹ 
نفر هم پس از پرداخت حقــوق دولت رفع 

ممنوع الخروج شدند.
جهانگیر در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه 
شــورای راهبردی دولــت چهاردهم برای 
معرفی اعضای کابینه تشــکیل شده است 
و آیا قــوه قضائیــه وزیر دادگســتری را به 
دولت معرفی کرده اســت، گفت: بر اساس 
اصل ۱۶۰ قانون اساســی، پیشــنهاد وزیر 
دادگستری توســط ریاســت قوه قضائیه 
صورت خواهد گرفت و مــوارد بعدی دنبال 
خواهد شــد و باید صبوری کنیــم تا هفته 

آینده این موارد محقق شود.

خریدار   داســتان این روزهــای مترو بــه مثابه بازار 
شامی است که با ازدحام مســافر و بی نظمی حضور دوره 
گردهای دستفروش گره خورد است، دوره گردهایی که 
از همان ابتدا راه در تونل های شــهری تاریک و پر پیچ و 
خم همسفرت می شــوند و بدون هیچ اراده ای تا مقصد 
بدرقه ات می کنند البته اگر خوش شــانس باشی و لای 
دست و پای شلوغ آنان گم نشوی و به موقع بتوانی راهی 

برای پیاده شدن از قطار پیدا کنید.
این روزهــا به مترو که پــا می گذاری در میــان هیاهو و 
شلوغی مسافران و دستفروشان دوره گرد گم می شوی، 
حجم زیاد دستفروشان چنان تو را در خود می بلعد که از 
یاد می بری برای چه آمدی و به کجا قرار است بروی! به هر 
ســوی که روی بر می گردانی دستفروشی را می بینی که 
با ســاک و چرخ های گردان به سمتت می آیند تا جنسی 
را معرفی و به تو بفروشــند!تمرکزت را از دست می دهی 
و گاهی صدای سخنگوی مترو را که هر چند ثانیه یک بار 
ایستگاهی را اعلام می کند را هم دیگر نمی شنوی، یادت 
می رود که قرار بود کجا و در کدام ایســتگاه پیاده شوی و 
حالا مجبوری در دو یا چند ایستگاه جلوتر پیاده شوی و 

به سمت مقصدت راه برگشت را در پیش گیری.
همه ما حتی برای یک بار هم که شــده؛ لوازمی، کالایی و 
یا جنسی حتی کوچک را از این دستفروشان خریده ایم 
و چه بسا خرســند از خرید، یادمان رفته که اصلا هدف 

اصلی ما از این سفر چه بوده است.
همه نــوع کالایی در متــرو موجود اســت از خوراکی و 
آرایشــی و لباس گرفته تا هر آنچه که فکرش را نمی کنی 
در اینجا یافت می شــود؛ آن هــم با قیمتی مناســب و 

همطراز با نرخ های بازار بزرگ تهران.
همه آن چیزهایی که شــاید روزی قصد خریدشــان را 
داشــتی و هیچگاه فرصتی پیــش نیامده بــود تا وقتی 
بگذاری بــروی آنهــا را بیابی و بخری، حالا دم دســتت 
هست و با خیالی آسوده و خوشــحال و با رضایت مندی 

از دستفروشان مترو آن ر ا خرید میکنی!
آری متروی ایــن روزهای تهران به بــازار مکاره ای بدل 
شده که بیشتر شــبیه مکانی برای عرضه، تقاضا و فروش 
کالاست تا جابجایی مســافر و با بهتر بگوییم این روزها 
مترو مرکز مبادلاتی اســت که رقیب سرســختی برای 
بازار بزرگ تهران بشمار می آید.مترو این روزها دیگر در 
سیطره دستفروشانی دوره گردی است که با درآمدهای 
بسیار با یکدیگر در فضای کســب و کار رقابت می کنند و 

هر روز بر تعداد آنها افزوده می شود.
دستفروشان دوره گردی که با خودخواهی تمام و بدون 
در نظر داشت حقوق شهروندی همه ایستگاههای مترو 
را احاطه کرده اند و در همه واگن های مترو به شکل های 

مختلف با اجناس رنگارنگ مشاهده می شوند.
از قطار که پیاده می شــوی باز هم آرامش نداری چرا که 
برخی از آنها در مکان های مشخصی در فضای ایستگاهی 
مســتقرند و با بســاط کردن اجناس خود بر روی زمین؛ 
با تبلیغ و ســرو صدایی بلند و ظاهری منــدرس و بعضا 
ترحم برانگیز تلاش می کنند تا مســافران را تشــویق به 
خرید کنند.به نظر می رســد که دست فروشان دوره گرد 
مترو دیگر جزیی از بدنه مترو شده اند و خود را محق این 
می دانند که با داد و فریاد برای رســیدن به منفعت مالی 

بیشتر حقوق دیگر مسافران را ضایع کنند.
 داســتان دوره گرده های مترو مثال دیروز و امروز نیست 
قصه روزها و ماه های متمادی اســت، سال هاست که در 

مدیریت شهری این روند ادامه دارد.
ســاماندهی دستفروشــان مترو موضوعی است که طی 
چند دهه گذشته؛ همه گاه دغدغه مدیریت شهری بوده 
و هنوز نیز ادامه دارد در دوره ای با دستفروشــان بشدت 
برخورد می شــد، از حضور آنان برای کسب و کار در مترو 
جلوگیری می شد اما پس از مدتی این طرح نیز رها شد و 
اکنون دستفروشان بدون هر گونه مجوزی بدون نگرانی 

اقدام به کسب درآمد در مترو می کنند.

اغلب این دستفروشــان بانوانی هســتند که بنابر گفته 
خودشــان سرپرســت خانوار بوده و درآمــدی دیگری 
ندارند در این میان نوجوان های کم سن و سال و بسیاری 
از جوانان که اغلب دانشــجو هســتند نیــز در میان آنها 
مشاهده می شــود که هر چند آگاه به آینده این شغل بی 
سرانجام هستند اما از ســر بیکاری و احتیاج به این شغل 
کاذب اما پردرآمد روی آورده اند.کارشناســان مســایل 
شهری و جامعه شناســان معتقدند؛ دستفروشی عاملی 
برای افزایش آسیب های اجتماعی است و از سوی دیگر 
برخی از صاحب نظران معتقدند که این شــغل در جهت 

کاهش آسیب های اجتماعی حرکت می کند.

دستفروشی در مترو بی هیچ مجوزی
در همین رابطه موضوع ســاماندهی دستفروشان مترو 
را از علیرضا نادعلی سخنگوی شــورای شهر تهران جویا 
شدیم.وی با تاکید بر ساماندهی دستفروشان مترو تاکید 
کرد کــه برای دستفروشــی در واگن هــای مترو مجوز 
قانونی وجود نــدارد و اوضاع دستفروشــان در مترو باید 

ساماندهی شود.
علیرضــا نادعلی در گفت وگویی به خبرنــگار ایرنا گفت 
که طی ســه سال گذشــته بارها ســاماندهی در اوضاع 
دستفروشان مترو اتفاق افتاده اما هر بار بی سرانجام رها 
شده است یعنی گاهی ساماندهی انجام شده و گاهی رها 
شده است.سخنگوی شورای شهر با بیان اینکه وضعیت 
موجود دستفروشــان مترو موجب رضایت ما در شورای 
شهر نیست، می گوید: نیاز است رســیدگی بیشتری در 
ایستگاه های مترو درباره ساماندهی اوضاع دستفروشان 

از سوی شهرداری تهران صورت گیرد.
وی بــا بیان اینکــه عوامل شــهرداری ضابــط قضایی 
نیستند، تاکید می کند: از آنجاییکه اقدام به جمع آوری 
دستفروشان در مترو بعضا منجر به درگیری می شود نیاز 

است حتما برای این اقدام ضابط قضایی همراه باشد.

سخنگوی شورای اسلامی شــهر تهران درباره برخورد با 
دستفروشان مترو اظهار کرد: نمی توانیم از کنار موضوع 
دستفروشــان مترو که موجب تضییــع حقوق عمومی 
مردم می شوند راحت بگذریم؛ یعنی نمی توانیم بگوییم 
چون عده ای از ساماندهی دستفروشان در مترو ناراحت 

می شوند به این موضوع توجهی نکنیم.
وی افزود: دستفروشــی داخل قطارهای مترو سبب بی 
نظمی در ســوار و پیاده شدن مســافران و برهم خوردن 
آرامش روانی آنها می شود از ســوی دیگر اگر بی تفاوت 
از ساماندهی دستفروشــان بگذریم ممکن است شاهد 
بروز اتفاقات بدتر از این باشــیم که اگر نظارتی بر موضوع 

صورت نگیرد متوجه آن نخواهیم شد.
ســخنگوی شورای شــهر در پاسخ به این ســوال که آیا 
شهرداری تذکری راجع به ساماندهی دستفروشان ارایه 
داده است، می گوید: شورای شهر تذکراتی در این زمینه 
ارایه داده اما اعمال ایــن تذکرات باید جــدی تر اتفاق 

بیافتد.
وی درباره حضور موزیســین های دوره گرد در قطارهای 
مترو هم گفــت: قاعدتا قطار مترو برای تــردد با آرامش 
مسافران و ســوار و پیاد ه شدن اســت، اتفاقات فرهنگی 
می تواند در ایســتگاه ها یا مدخل های ورودی و خروجی 
آنها اتفاق بیافتــد اما واگن مترو جــای چنین اقداماتی 
نیست اگر موضوع را رها کنیم دیگر قابل کنترل نخواهد 

بود بنابراین باید حد و حدودی برای آن در نظر گرفت.
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 پایان »افعی تهران« درست بود؟
جواد فرحانی تهیه کننده »پدر قهوه« با اشــاره به روند ساخت این اثر 
کمدی بیان کرد که سریال جدید مهران مدیری این روزها با بازی سام 

درخشانی و ژاله صامتی در مرحله پیش تولید قرار دارد.
جواد فرحانــی تهیه کننده ســریال های تلویزیونی و شــبکه نمایش 
خانگی درباره ســریال جدید خود به کارگردانی مهــران مدیری با نام 
»پدر قهوه« به خبرنگار مهر بیان کرد: این یک ســریال با حال و هوای 
کمدی اســت که این روزها در پیش تولید قرار دارد و به زودی کلید می 

خورد.
وی درباره اینکه چقدر این ســریال تکمیل کننده سه گانه »هیولا« و 
»دراکولا« اســت، گفت: این مجموعه کار مستقلی اســت اما به لحاظ 
فضا شاید به سریال »هیولا« نزدیک تر باشــد. به ویژه که خودم هم آن 

سریال را دوست داشتم.
فرحانی دربــاره بازیگران این ســریال که متن آن را امیــر برادران می 
نویسد، عنوان کرد: سام درخشــانی و ژاله صامتی از جمله بازیگران این 
سریال هستند، فضای کار هم به فساد مربوط می شود و هنوز با فاسدها 

کار داریم.
تهیه کننده »افعی تهران« در ادامه درباره این سریال که مدتی پیش 
پخش آن به پایان رسید و اینکه این سریال با ممیزی هم روبه رو بوده 
یا خیر گفت: مواردی وجود داشــت که روی آن نکته بوده اســت اما 
درباره همه آنها با ســاترا حرف زده ایم و تعامل کرده ایم و کوچکترین 
چیزی نبود که آسیبی به ســریال وارد کرده باشــد یا بگوییم خط و 
مســیر را عوض کردند. ما و ســاترا آنقدر تعاملات خوب داشتیم که 
شــاید دیگران باورشان نشــود و فکر کنند حتماً در ســریال ممیزی 

هایی بوده است.
وی درباره حواشی شکایت از ســریال به دلیل محتوای سکانس ناظم 
مدرسه بیان کرد: ما بیشــتر برای معلمانی که رفیق و دوست ما بودند 
ناراحت شــدیم. از ناراحتی آنها ناراحت شــدیم و اینکه برخی به گونه 

دیگری این برخورد و سکانس را تعبیر کرده بودند.
فرحانی دربــاره اینکه با فاصله گرفتن از پخــش »افعی تهران« ممکن 
اســت به این فکر کند که پایان بندی سریال می توانســت به گونه ای 
دیگر رقم بخورد، گفت: من عاشق این پایان بندی هستم و فکر می کنم 

همین پایان بندی درست است.
وی در پایان درباره اینکه ممکن است پایان بندی سریال این تصور را در 
ذهن بیننده به وجود بیاورد که هر کســی به دلیل ظلمی که در گذشته 
به او شده به خود حق بدهد دست به قتل آدم های خلافکار و بی اخلاق 
بزند، عنــوان کرد: برای ما هیــچ چیز مهم تر از جامعه نیســت. اعتقاد 
نداریم که یک ســریال می تواند چنین تاثیری داشته باشد اما همه این 
ها فدای یک تار موی مردم، ما برای مردم سریال می سازیم و خدا نکند 

کاری کنیم که مردم بخواهند در آن آسیب ببینند.

اقتباسی از برنده پولیتزر؛
»پسران نیکل« جشنواره فیلم نیویورک ۲۰۲۴ را 

افتتاح می کند
»پسران نیکل« که با اقتباس از رمان کولسون وایتهد ساخته شده فیلم 

افتتاحیه جشنواره نیویورک امسال است.
 به نقل از ورلد آف ریل، »پســران نیکل« ســاخته رامل راس شصت و 
دومین جشــنواره فیلم نیویورک را ۲۷ ســپتامبر برابر با ۶ مهر افتتاح 

خواهد کرد.

این فیلم با اقتباس از رمانی به همین نام نوشــته کولســون وایتهد که 
برنده جایزه پولیتزر ۲۰۱۹ شد ســاخته شده است. در »پسران نیکل« 
ایتن هریس، براندون ویلسون، هامیش لینکلیتر، فرد هچینگر، دیوید 

دیگز و آنجانو الیس تیلور ایفای نقش کرده اند.
در اعلامیه ای که دوشنبه منتشر شــد از این فیلم به عنوان فیلمی یاد 
شــده که از یک کتاب بزرگ نادر اقتباس شــده و در عین حال قدرت و 
دقت مطالب این کتاب را حفظ کرده و زیبایی شناســی منحصر به فرد 

خود را نیز خلق کرده است.
این فیلم که به کارگردانی رامل راس ســاخته شــده درباره ۲ نوجوان 
سیاه پوست اســت که در یک خانه اصلاح و تربیت نوجوانان در فلوریدا 

دوران جیم کرو که با قوانین وحشیانه اداره می شود، به سر می برند.
دوســتی نزدیک این ۲ پســر به آنها کمک می کند تا امید خود را حفظ 
کنند و حتی در حالی که وحشــت در اطراف آنها و در آکادمی نیکل بالا 
می رود، به فردا فکر کنند. آکادمی نیکل نمونه ای کوچک از نژادپرستی 
آمریکایی در اواســط قرن بیستم است و بر اســاس داستان واقعی یک 
کانون اصلاح و تربیت ایالت فلوریدا که بیش از یک قرن )از سال ۱۹۰۰ 
تا ۲۰۱۱( فعالیت داشت، نوشــته  و به عنوان یکی از بهترین کتاب های 

تایم در این دهه انتخاب شد. 
پسر سیاه پوســتی به نام الوود کورتیس، شخصیت اصلی داستان است 
که در اوایل دهه ۱۹۶۰ همــراه مادربزرگش به نــام هریت در فلوریدا 
زندگی می کند و ناعادلانه به جرم سرقت اتومبیل محکوم و به آکادمی 

نیکل فرستاده می شود.
این اولین فیلم داســتانی است که رامل راس می ســازد. او پیش از این 
مستند شــاعرانه و از نظر بصری خیره کننده »هیل کانتی امروز صبح« 

را ساخته بود.
اســتودیو آمازون »پســران نیکل« را ۲۵ اکتبر راهی سینماها خواهد 

کرد.

وز درگذشت  جزییات مراسم یادبود سومین ر
»سعید راد«

 مراسم یادبود ســومین روز درگذشت ســعید راد بازیگر فقید سینما، 
جمعه ۵ مرداد با حضور هنرمندان و ورزشکاران برگزار خواهد شد.

به گزارش معاونت سیما، مراسم یادبود ســعید راد بازیگر پیشکسوت 
ســینما و تلویزیــون روز جمعه پنجم مــرداد از ســاعت ۱۴ تا ۱۶ در 

مسجدالرسول)ص( واقع در سعادت آباد میدان کاج برگزار خواهد شد.
این بازیگر روز دوشنبه ۲ مرداد در سن ۷۹ سالگی درگذشت.

شهریورماه ســال گذشــته ســعید راد در منزل و به دنبال یک زمین 
خوردگی، دچار مصدومیت شــد و پس از مراجعه به بیمارستان، مورد 
عمل جراحی قرار گرفت و بعد از یک ماه توانست با واکر راه برود. سعید 
راد حدود ۱۰ ماه در بستر بیماری بود اما طی ۲ ماه اخیر، روند درمان به 

خوبی پیش نرفت.
راد در طول دو دهه اخیر، بازی در آثار تلویزیونی و شبکه نمایش خانگی 
را نیز تجربه کرد کــه ازجمله این تولیدات می توان بــه آثاری چون در 

چشم باد، سرزمین مادری و ترور خاموش اشاره کرد.
آخرین حضور راد مقابل دوربین، به سریال های ارثیه پدری و گیلدخت 

مربوط است.

قاب

خریدار  فارســت ویتاکر درباره ســریال 
»امپراطور اوشــن پارک« و این که چطور 
اقتبــاس تلویزیونــی می تواند از شــرایط 

سیاسی کنونی جلوگیری کند، حرف زد.
 به نقــل از هالیــوود ریپورتــر، ویتاکر در 
ســریالی که با اقتبــاس از رمــان معمایی 
اســتیون ال. کارتر ســاخته شــده، نقش 
یک نامــزد شکســت خورده محافظه کار 
سیاهپوســت برای دادگاه عالی را به تصویر 
می کشد. وی درباره شباهت های این نقش 
با اوضاع فعلی می گوید: اگر فکر را برانگیزد، 

پس من راضی هستم.
اســتفن ال.کارتر، اســتاد دانشکده حقوق 
ییل و نویســنده این رمــان، امتیاز کتابش 
را ســال ۲۰۰۲ بــه مبلــغ ۴.۲ میلیــون 
دلار فروخــت و آن زمــان دیویــد گیتس 
روزنامه نگار پرداخت چنین رقم بزرگی را به 
سخره گرفت و در یادداشتی برای نیوزویک 
نوشــت: بیش از ۴ میلیــون دلار برای یک 
کتــاب؟ خب، ممکن اســت راهــی وجود 
داشته باشــد که مثلًا فیلمی با بازی دنزل 
واشینگتن از آن ساخته شــود و مقداری از 

ارزش رفته، بازگردد.
حالا ۲۲ سال بعد پیش بینی گیتس تقریباً 
محقق شده و اقتباس از این کتاب برای یک 
ســریال تلویزیونی با بازی فارست ویتاکر 
به جای واشــینگتن عملی شــده است. در 
این داســتان مهیج، ویتاکر در نقش قاضی 
الیــور گارلند، یک نامزد شکســت خورده 
محافظه کار سیاهپوست برای دادگاه عالی 
بازی می کند که بر اثر حملــه قلبی از دنیا 
می رود، امــا مرگ وی به عنوان بخشــی از 
یک توطئه بزرگتر توســط دخترش ماریا 
)با بازی تیفانی مک( که پیشتر روزنامه نگار 
بود و بــرادرش تالکوت )با بــازی گرانتهام 
کلمن( که پروفسور حقوق است، زیر سوال 

می رود.
فکر اقتبــاس از »امپراطور اوشــن پارک« 
بلافاصله پس از انتشــار رمــان در ۲ ژوئن 
۲۰۰۲ وجود داشــت و فیلمنامه نویســان 
متفاوتی از اســتفن شــیف، آتیــکا لاک و 
کاتوری هال در طول ســال ها برای این کار 

در قالب پروژه های متفاوتی انتخاب شدند.
ویتاکر هم این تلاش ها را بــه یاد می آورد: 
من از کتــاب آگاه بودم، زیرا یــادم می آید 
زمانی کــه جوان تر بــودم، بــرای این کار 
داشتند بازیگر انتخاب می کردند. آن موقع 
حواســم به این پروژه بود و حالا جالب است 

که خودم با آن همراه شدم.
شرمن پین نویسنده »شرمنده«، در نهایت 
این مجموعه ۱۰ قسمتی را برای تلویزیون 
برادران وارنر نوشــت. نخستین قسمت این 

ســریال هفته پیــش در ۱۴ جولای پخش 
شد و قســمت های جدید به صورت هفتگی 
به نمایش در می آید. شــباهت بین سیستم 
دیپلماتیکی که قاضی گارلند در آن غوطه ور 
است و مســایل واقعی دولتی که هر روز در 
رسانه ها آشکار می شــود کاملًا واضح است، 
ولی ســریال از جانبــداری از هــر یک از 

شخصیت ها خودداری می کند.
ویتاکر در مصاحبه ای با هالیــوود ریپورتر 
درباره اینکــه چه نگاهی بــه قاضی گارلند 
دارد و اینکــه چرا نخبگان سیاه پوســت در 
برنامه های تلویزیون نادر هســتند، صحبت 
کــرده اســت. اســت. توضیح اینکــه این 
مصاحبه پیش از انتشــار خبر کناره گیری 
بایــدن از رقابت هــای ریاســت جمهوری 
۲۰۲۴ و حمایت از معاون وی کامالا هریس 

انجام شده است.

 چه چیزی در شخصیت الیور گارلند 
بیشتر از همه توجه شما را برانگیخت؟

او مرد بســیار پیچیده ای است. من همیشه 
به نقل قول هــای او در مــورد رمزها و تاثیر 
آنها در زندگی گوش می دهم. او شــرافت و 
وظیفه اش به عنوان عدالت را باور دارد و این 
رمزی اســت که او باید بر اساس آن زندگی 
کند. فکر می کــردم محافظه کاری او جالب 
است و باید سعی کرد تا بهتر درک شود. این 
فرصتی اســت تا مردم را در معرض دنیایی 
متفاوت قرار دهیم. و مــن حدس می زنم، 
نه لزوماً به شــیوه ای خوب، این شخصیت 
نشــان دهنده برتری سیاه پوســتان از نظر 
دستاوردهایشان و نحوه اداره زندگی است. 

اگر تجزیــه و تحلیل کنیــد، او جنبه های 
متفاوتی دارد.

 صحبت های اولیه شــما با پین در 
مورد شــکل دادن به شخصیت رمان 

برای رفتن روی صفحه چگونه بود؟
نکته مهیج در مورد شرمن این بود که او یک 
فرصت واقعاً ویژه داشــت، زیرا او فیلمنامه 
هر ۱۰ اپیزود را نوشت و فیلمنامه ها از قبل 
آماده بود. به طور معمول، همانطور که روند 
ســریال پیش می رود، یک نویسنده وجود 
دارد که تا آخر راه به نوشــتن ادامه می دهد. 
اما در ایــن مورد کاملًا متفــاوت بود. اینکه 
بتوانی روند ماجرا را ببینی و درباره چیزهای 
خاصی بــا او صحبت کنی، مفید اســت. او 
بســیار باز بود و در تمام طول این فرآیند در 
برابر هرگونه تغییر یا ســوالی منعطف ماند 
تا سعی کند شخصیت را به روشی خاص تر 

شکل دهد.

 آیا با کارتر هم صحبتی داشتید؟
نه من صحبتــی نکردم؛ هیــچ صحبتی با 
او نداشــتم، فقط بــا شــکری ]تیلگمن[، 
دکتر شرمن و ســایر تهیه کنندگان حرف 
زدم و احتمالاً کار درســت هــم همین بود 

)می خندد(.

 خوب، شما متخصص هستید.
بســتگی به کاری دارد که انجــام می دهم. 
اگر یک قطعه تخیلی باشــد، گاهی اوقات 
من به شــخصیت ها به عنــوان واقعی نگاه 
می کنم تا بفهمم چگونه لایه های شخصیت 

را از واقعیت دریافت کنــم. در مواقع دیگر، 
بــا افــراد خاصی بــرای ایفــای نقش یک 
شــخصیت ملاقات می کنم. ایــن واقعاً به 

شخصیت بستگی دارد.

 شــطرنج عنصر بزرگــی از رابطه 
تالکوت و قاضــی و در نتیجه معمایی 
است که او و خواهرش سعی در حل آن 
دارند. در زندگی واقعی چقدر در بازی 

مهارت دارید؟
من شــطرنج را از زمانی شــروع کردم که 
شاید ۱۰ ساله بودم. ســال ها شطرنج بازی 
می کردم. با استادان شطرنج تمرین داشتم. 
خودم استاد نیستم، اما با آنها تمرین کردم. 
ایــن مولفه ای اســت که به نظر می رســد 
همیشه با من است. در »پدرخوانده هارلم« 
هم شــطرنج بازی می کنم و ایــن به نوعی 
بیانیه یک ذهن اســتراتژیک اســت. فکر 
می کنم این توانایی استعاره ای است که در 

نمایش به کار گرفته شده است.

 زمانی که این رمان بــرای اولین بار 
منتشر شد، کارتر گفت: »اگر موفقیت 
این کتاب به این معنی است که ناشران 
یا فیلمسازان بیشــتر به این سبک 
علاقه مند خواهند شد، خوب است«. 
در فاصله ای کوتاه بین سال های ۲0۲1 
تــا ۲0۲۲ موج کوچکی ایجاد شــد و 
برنامه هایی خلق شــد که بر نخبگان 
سیاه پوســت متمرکز بود از »ثروت« 
)۲0۲۲(، »نــوع مردم مــا« )۲0۲1(، 
»پادشاهان ناپا« )۲0۲۲(؛ اما همه آنها 

فقط یک فصل داشــتند. آیا احساس 
می کنید داستان هایی که طبقه بالای 
سیاه پوســتان را در بــر می گیرند، 
فرصتی نادیده گرفته شده در هالیوود 

است؟
فکر نمی کنم آن بخش جامعه سیاه پوستان 
را چنــدان در تلویزیــون یا فیلــم ببینیم. 
فرهنگ بــه طور کامــل توجه بــه برتری 
سیاه پوســتان در بازار را نپذیرفته، همه این 
افرادی کــه اداره کنندگان امــور مختلف 
هستند؛ امریکن اکسپرس را اداره می کنند، 
اداره  را  ســرمایه گذاری  شــرکت های 
می کنند، آنها هنوز کشف نشــده اند و من 
فکر می کنم همچنین این تصور وجود دارد 
که می خواهند بخشــی از این جامعه را که 
شامل خشونت و جنایت است، کشف کنند. 
بنابراین هنــوز راه داریم تا وســعت کامل 

تجربه سیاه نشان داده شود.

 با توجــه به اینکه ســال انتخاباتی 
است، زمان پخش سریال مهم است. 
این نمایش آشکارا بیشتر یک داستان 
رازآلود-هیجان انگیز اســت تا یک 
درام سیاســی، اما آیا امید دارید که 
علاقه مندی به سیاست با این سریال 

تجدید شود؟
بدیهی اســت که او یک قاضی است، اما یک 
سیاســتمدار هم هســت و یک کارشناس. 
بخشــی از آنچه در نمایش بررســی شده 
محافظــه کاری اوســت. فکــر نمی کنم با 
تماشای سریال بگویید: »خب، من بروم به 
این طرف رأی بدهم. مــن می روم آن طرف 
رأی بدهــم.« اما اگــر فکــری را برانگیزد، 
من راضی هســتم. از نظر سیاســی دوران 
سختی است. بدیهی اســت که این دوران 
فوق العاده ای در تاریخ کشــور اســت، خود 
انتخابات خاص است. من فکر می کنم ما از 
پرداختن به آن اجتنــاب می کنیم و فقط با 
مسایلی سر و کار داریم که همیشه به نوعی 

مورد توجه عموم باشد.

 +MGM این دومین سریال شما در 
است. آیا کار دیگری با شما و شبکه در 

دست انجام است؟
ما یــک مســتند ســیاه دربــاره هالیوود 
ســاختیم که به زودی اکران می شــود، اما 
در حــال حاضر برنامه دیگــری جز تکمیل 
آن مستند نداریم. من وســط فیلمبرداری 
»پدرخوانده« هســتم. ما در نیمــه راه این 
فصل جدید، یعنی فصل چهارم هســتیم. 
بنابرایــن من ابتــدا آن را تمــام می کنم و 

سپس خواهیم دید کار بعدی چیست.

کارگردان فیلم »دلشکســته« گفت: کســی می تواند 
درباره موضوعی فیلم بســازد که دغدغه آن را داشــته 
باشد. من درباره امام حسین)ع( فیلم ساختم و رکورد 
فروش »دلشکســته« در ســینمای ایران، همچنان 

دست نیافتنی است.
علی روئین تن نویســنده و کارگردان فیلم دلشکسته 
درباره نسبت عاشورا با ســینما به خبرنگار سینمایی 
ایرنا گفت: فیلم دلشکســته باور آرمانی انســانی است 
که عاشق امام حســین)ع( اســت و معتقد است تنها 
چیزی که می تواند انسان ها را فارغ از دین و جبهه دور 
هم جمع کند، پرچم امام حســین)ع( اســت. این باور 
من بود که تنها زیر پرچم امام  حســین)ع(، بی حجاب 
و باحجاب می توانند یکدیگر را بفهمند.تمام شــهدای 

کربــلا، شــخصیت های بکــری دارند که 
می تواند تبدیل به فیلم شود؛ به شرط آن که 
تحت کلیشــه ها ســاخته نشــود و دغدغه 
خود فیلمســاز باشــد. یکی از شخصیت ها، 

غلام سیاه حسین است
این کارگردان، عاشورا را یک میراث فرهنگی 
دانســت و ادامــه داد: عاشــورا بزرگترین 

گردهمایی مذهبی جهان اســت؛ رویدادی که در هیچ 
کجای جهــان وجود ندارد. در هر اقلیــم ایران نیز یک 
شکل عزاداری برای امام حســین)ع( وجود دارد و این 

میراث فرهنگی است.
روئین تن بــا بیان اینکه هر شــخصیتی در واقعه کربلا 
ظرفیت روایت و تولید اثر دارد، گفت: تمام اهل بیت )ع( 

و شهدای کربلا، شخصیت های بکری دارند 
که می تواند تبدیل به فیلم شــود؛ به شــرط 
آن که تحت کلیشه ها ساخته نشود و دغدغه 

خود فیلم ساز باشد.
وی توضیح داد: یکی از شــخصیت هایی که 
ذهن مرا بــرای تولید فیلم درباره عاشــورا 
درگیر کرده، غلام سیاه حســین )ع( است. 
این شــخصیت به قدری بکــر و عمیق اســت که امام  
حســین)ع( با آن تفاخر عربی، ســینه او را می بوسد و 
می گویند» تو انســانی« امام حســین)ع( تمایز طبقه 
را هم می شــکند. در حال حاضر، هر فیلمی بخواهیم 
بسازیم که طبقه را بشــکند، امکان پذیر نیست، اما این 
فیلم بســیار مورد اقبال قرار می گیرد؛ داستانی که در 

آن یک غلام، جای سردار را می گیرد.
روئین تن درباره آخریــن وضعیت فیلم چریک توضیح 
داد: ایــن فیلم دربــاره زندگی شــهید ابراهیم هادی 
است. همچنان درگیر کســب اجازه از خانواده شهید 
هســتیم. قانون جدیدی که ما را ملزم به کسب اجازه 
از خانواده شهدا کرده، رویه ســاخت فیلم را پیچیده تر 
ســاخته اســت. مگر ابراهیم حاتمی کیا در فیلم چ از 
خانواده شهید اصغر وصالی نامه یا اجازه گرفت؟ یا مگر 
محمدحســین مهدویان برای تولید ایستاده در غبار از 
خانواده احمد متوسلیان کســب اجازه کرد؟سینمای 
عاشــورایی بودجه جدی، ســرمایه گذار جــدی و در 
نهایت یک فــرد جدی می خواهد و نبــود همه این ها، 

یکی از دلایل مهم کاهش تولیدات در این زمینه است

چریک

 هنوز تایید »چریک« را نداده اند

نجات ۴ سرنشین هواپیما بعد از سقوط در »جزیره«
آروین مــوذن زاده  کارگــردان نمایش 
»جزیره« با اشاره به اینکه در این اثر نمایشی 
جزیره معنایی از دوباره زیســتن را در ذهن 
مخاطب تداعی می کند درباره چالش های 

اجرای یک تئاتر مستقل گفت.
کیمیا نوری کارگــردان نمایش »جزیره« 
که در خانــه نمایش دا روی صحنه اســت 
درباره این اثر نمایشــی گفت: »جزیره« در 
ناکجاآبــادی رخ می دهد کــه در آن پس از 
سقوط هواپیما ۴ نفر از مسافران نجات پیدا 
کرده اند و ما دیدگاه هر کدام از شخصیت ها 
را در مواجهه با این اتفاق می بینیم. هر کدام 
از این افــراد مخاطب را با ســوالاتی درگیر 
می کنند؛ از قبیل این که آیــا باید خود را با 
زندگی کردن در جزیره وفــق داد؟ یا برای 
فرار تلاش کرد و به زندگی قبلی بازگشت؟ 
می توان به شرایط جغرافیایی بی تفاوت بود 
و به علایق خود پرداخت؟ یا حتی می شود 
مصرف کننده بود و الویــت را فقط به زنده 

ماندن نسبت داد؟
وی ادامــه داد: در آخر ما در ایــن نمایش 
شــخصیت زنی را می بینیم که هیچ چیزی 
از گذشــته به یاد ندارد. او آینده را فراموش 
کرده و هرگونه اتفاقی برایش مهم نیســت 
حتی نمی داند باید چــه کاری انجام دهد و 

فقط در کنار ساحل حضور دارد.
این کارگردان افزود: تقابل این ۵ شخصیت 
و دیدگاه شــان که هرکدام نمادی از اقشار 
یک جامعه را تشــکیل می دهد جزیره ای 
را به وجود آورده که شــاید معنــای دوباره 
زیســتن را در ذهن مخاطــب تداعی کند. 
مرزی بین احســاس رضایــت و نارضایتی، 
دوگانگی بیــن پذیرش تقدیر یــا مقابله با 
آن.نوری با بیان اینکه این نمایش در فضایی 
سوررئال و فانتزی در ژانر کمدی سیاه تولید 
شده اســت، مطرح کرد: از نظر من دیدگاه 
هر مخاطبی به هنر متفاوت اســت. شــاید 
شــما یک اثر را ببینید و تنها یک جمله اش 
برای تان ماندگار شود و یا یک دیالوگ باعث 
شود که دوباره آن صحنه برایتان مرور شود 
مانند هزاران فیلم و یا تئاتــری که تاکنون 
دیده ایم.نوری افزود: من در این متن سعی 
کردم تا با توجه به دیالوگ های ساده ای که 
شــخصیت ها می گویند در پایان به مفهوم 
بزرگ تر و عمیق تری اشاره کنم. از آنجایی 
که متن برگرفتــه از هیچ منبع به خصوصی 
نبوده است به نظرم مخاطب امروزی خیلی 
راحت تر می تواند با نویسنده ای که متعلق 

به این نسل است ارتباط برقرار کند.
این کارگــردان همچنین با اشــاره به لزوم 

حمایت از هنرمندان جوان گفت: قطعا اگر 
حمایتی وجود داشــته باشــد چه از جانب 
ارگان ها و چــه از جانب مــردم، باعث می 
شــود که گروه های تئاتری هرچند کوچک 
بتوانند فعالیت شــان را داشــته باشــند و 
گاهی بالعکس این موضــوع هم صدق می 
کند و گروه های تئاتری مجبور می شــوند، 

مستقل کار کنند.
وی با بیان اینکه الویتش این بود که کارش 
را به درســتی انجام دهد حتی اگر مبلغی از 
فروش نمایــش بازنگردد، عنــوان کرد: از 
آنجایی کــه تمام هزینه هــای کار به عهده 
خودم بود بایــد تمام بودجه را بــا توجه به 
شــرایط مدیریت می کــردم و بــا وجود 
مخاطبانی که شاید به دیدن تئاتر بیایند یا 
نه و البته با اتلاف انرژی زیــادی که روزانه 
برای هر مســئله ای صرف می شــد، سعی 
کردم »جزیره« را به بهترین شکل خودش 

به اجرا برسانم.
نــوری در پایــان بــا تاکیــد بــر لــزوم  
مســئولیت پذیری گفت: باید در قبال گفته 
ها و کاری که انجام می دهیم چه در زندگی 
شخصی و کاری مان مسئولیت پذیر باشیم. 
چراکه قطعا در تئاتر هم مثــل یک جامعه 
تمام این عوامــل روی هم تاثیر مســتقیم 

دارند. از نظر من هدف ســاخته شدن هنر 
این بوده که خودمــان را از بیرون ببینیم یا 
شــرایطی را از بیرون قضاوت کنیم و برای 
لحظه ای دوبــاره به تفکر خودمان شــک 
کنیم. اگــر روزی این دومینوهــا روی هم 
انباشته شــود شــاید هنر هم دیگر نتواند 

تاثیری روی حال و نگرش ما بگذارد.
بورژیــن عبدالرزاقی، امیــر آقاجان، علی 
جدیدی، مانــی محمــدی و کیمیا نوری 
بازیگران نمایش »جزیره« هســتند که تا 

دوم مرداد در خانه نمایــش دا روی صحنه 
است.

در خلاصه داســتان این نمایش آمده است: 
»پس از سقوط هواپیما چند نفر از مسافران 
در جزیره ای گرفتار شــده اند در جایی که 
برای بعضی ها به معنای آزادی است و برای 
بقیه اســیری، هر کدام از آنهــا برای رفتن 
یا ماندن و یــا ادامه زندگــی در آنجا دچار 
چالش هایی می شــوند و کم کم به شرایط 

عجیب جزیره پی می برند.«
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میدان

خریــدار  پاریس میــراث تاریخــی خود را 
با برگزاری برخــی از مســابقات در ۱۰ مکان 
نمادین همچون برگــزاری والیبال در زیر برج 
ایفل تا پرش های نمایشی در ورسای به نمایش 
خواهد گذاشــت.روزنامه گاردین در گزارشی 
به معرفی ۱۰ مــکان نمادین بــرای برگزاری 
مســابقات در بازی های المپیــک پرداخت و 
نوشــت: پاریس در بازی های المپیک میراث 
خود را بــه نمایش خواهد گذاشــت.۱۰ مکان 
نمادین در بازی های المپیک به شرح زیر است:

برج ایفل و میدان شامپ دو مارس 
میزبان جودو و کشتی

علاقه منــدان بــه والیبــال ســاحلی از 
دیدنی ترین مناظر بازی ها در یک ورزشگاه 
۱۲۰۰۰ نفــری در فضــای بــاز در کنــار 
معروف تریــن مکان دیدنــی پاریس یعنی 
برج ایفل لذت خواهند بــرد. بخش هایی از 
قطعات این برج ذوب شــده و به مدال های 
المپیک تبدیل شده  که هر کدام حاوی یک 
قطعه ۱۸ گرمی آهن اصلی برج ایفل هست.

بین برج ایفل و مدرســه نظامی سن سیر در 
میدان شامپ دو مارس قرار دارد. این میدان 
زمانی محــل رژه دانشــجویان ارتش قرن 
هجدهم بود و حال میزبان مسابقات جودو 
و کشتی در داخل ســالن تازه ساخته شده 

شامپ دو مارس در المپیک خواهد بود.

پل الکساندر سوم میزبان شنای 
ماراتن، دوچرخه سواری و سه گانه

این پل با مجســمه هایی با بال طلایی خود 
نمایانگر صنعت، تجارت، علم و هنر است و 
اکنون جایی برای برگزاری شــنای ماراتن، 
تایم تریل های فردی در دوچرخه ســواری 

جاده ای و مسابقات سه گانه خواهد بود.
پل الکساندر ســوم برای نمایشگاه پاریس 
در سال ۱۹۰۰ ساخته شــد. یک نمایشگاه 
جهانی که دســتاوردهای قرن گذشــته را 
جشــن گرفت و توســعه را به قــرن بعدی 
منتقل کرد و به بازدیدکنندگان اجازه داد از 
رود سن عبور کنند. این پل دو مکان تاریخی 
گراند پله یا کاخ بــزرگ و موزه اینولیدس را 
به هم متصــل می کند، جایی کــه ناپلئون 

بناپارت در آن به خاک سپرده شده است.

میدان کنکورد میزبان سنگنوردی، 
بسکتبال و اسکیت

این میــدان می تواند مکانی بــزرگ برای 

برگــزاری رویدادهــای ورزشــی باشــد. 
بزرگترین میدان این شهر که شانزه لیزه را به 
باغ تویلری و لوور متصل می کند. میدانی که 
در آن سر لویی شــانزدهم و ماری آنتوانت، 
آخرین پادشــاه و ملکه این کشور، در سال 
۱۷۹۳ به گیوتین سپرده شــد. میدانی که 
حال میزبــان ورزش های ســنگنوردی و 
صعودهای ورزشی، بســکتبال سه به سه و 

اسکیت بورد خواهد بود.

گراند پله یا کاخ بزرگ میزبان 
شمشیربازی و تکواندو

کاخ بزرگــی کــه در ســال ۱۹۰۰ از آن 
رونمایی شــد. نگینی از شــکوه پاریس با 
ســقف شیشــه ای طاقــدار و باعظمت که 
بزرگتریــن کاخ در نوع خود در اروپاســت. 
این کاخ توسط ۶ هزار تن فولاد رنگ آمیزی 
شده در رنگ  سبز پوشیده شــده و در سال 
۲۰۲۱ برای بازســازی بســته و در ســال 
۲۰۲۵ برای عموم بازگشــایی خواهد شد. 
در المپیک پاریس مســابقات شمشیربازی 

و تکواندو در کنار این کاخ انجام خواهد شد.

موزه نظامی اینولیدس و مقبره 
ناپلئون بناپارت میزبان تیراندازی 

با کمان
مجموعــه ای تاریخی که میــراث نظامی 
فرانســه را به نمایش می گــذارد. این موزه 

در دوران ســلطنت لویــی چهاردهــم در 
ســال ۱۶۸۷ تأسیس شــد. مکانی دیدنی 
بــرای علاقه مندان بــه ارتش کــه دارای 
پیشــینه ای تاریخی اســت. گنبد طلایی 
اینولیدس در میان باغ های زیبا درخشــش 

تسخیرکننده ای ایجاد کرده است.
مکانی که آخریــن اســتراحتگاه ناپلئون 

بناپارت شد. 
مقبره ای که شاهکار صنایع دستی است و 
در آن تابوت قرمزی وجــود دارد که درون 
آن مجموعه  تابوت های تــو درتو از چوب 
ماهون، آبنوس، آهن و سرب ساخته شده 
اســت. حال این موزه و مقبــره ناپلئون در 
المپیــک پاریس بــه محلی بــرای رقابت 
کمانداران المپیک تبدیل شده است تا در 
سایه آخرین استراحتگاه ناپلئون به رقابت 

بپردازند.

کاخ ورسای میزبان سوارکاری 
و پرش های نمایشی و مسابقات 

پنجگانه
این کاخ دورانی مقر اصلی سکونت خانواده 
سلطنتی فرانسه بود و حال یکی از مهم ترین 
مقاصد گردشگری پاریس به شمار می رود. 
در میان تالارهــای مجلل ورســای، لویی 
شــانزدهم و ماری آنتوانت قبل از ســقوط 
در انقــلاب فرانســه میزبان جشــن های 

باشکوهی بودند. 

ورسای در ســال ۱۸۳۷ به  عنوان موزه ملی 
ایجاد و در ســال ۱۹۷۹ به عنــوان میراث 
جهانی یونســکو معرفی شــد. ایــن کاخ با 
اســتخر آینه ای و حوض هایی پر از مجسمه 
و با فواره هــای نپتــون، آپولــو و لاتونا در 
باغ های آراســته  اطرافش نمادی از ثروت و 
شکوه است. حال فضای باز این کاخ میزبان 
مســابقات ســوارکای درســاژ، پرش های 

نمایشی و مسابقات پنج گانه مدرن است.

ورزشگاه استاد دوفرانس میزبان 
دوومیدانی و راگبی

ورزشــگاهی که جایگاه ویــژه ای در تاریخ 
ورزش فرانســه دارد. ایــن ورزشــگاه در 
سال ۱۹۹۸ افتتاح شــد و زین الدین زیدان 
اولین فوتبالیســتی بود که در این ورزشگاه 
توانست برای تیم ملی کشــورش گل بزند. 
در اواخر همین سال فرانســه با زدن دو گل 
به برزیل در فینــال جام جهانــی به اولین 

قهرمانی جهان رسید. 
ورزشــگاه دوفرانس با ظرفیــت ۸۰ هزار 
صندلــی میزبــان رویدادهای ورزشــی 
متعــددی از جملــه مســابقات جهانــی 
دوومیدانی ۲۰۰۳، مسابقات قهرمانی اروپا 
۲۰۱۶ و فینال لیگ قهرمانان در سال های 
۲۰۰۰، ۲۰۰۶ و ۲۰۲۲ و جــام جهانــی 
راگبی در ســال ۲۰۲۳ بوده اســت. حال 
این ورزشــگاه در المپیــک پاریس میزبان 

مســابقات راگبی و دوومیدانی خواهد بود. 
پیست دوومیدانی با رنگی بنفش به تازگی 

طراحی شده است.

مرکز ورزش های آبی پاریس
 میزبان شنا

این مرکز بسیار پیشرفته تنها مکان دائمی 
مسابقات اســت که برای بازی های ۲۰۲۴ 

ساخته شده است.
 این مرکز آبــی دارای چهار اســتخر و یک 
سقف منحنی چشــمگیر و بزرگترین قاب 
چوبی در جهان اســت که نور را فیلتر، آب 
باران را جمــع آوری و انرژی خورشــیدی 
را جذب می کنــد. همین موضوع ســبب 
می شــود تا این مرکز به یکــی از بزرگترین 
مزارع خورشــیدی شــهری فرانسه تبدیل 
شــود. با عبور از یک پل عابر پیــاده از روی 
بزرگراه ایــن مرکز به ورزشــگاه دو فرانس 

وصل خواهد شد.

ورزشگاه رولان گاروس میزبان
 بوکس و تنیس

رولان گاروس تابستان امسال در بازی های 
المپیک در کنــار میزبانی تنیس، شــاهد 
برگــزاری ورزش بوکس هــم خواهد بود. 
این ورزشــگاه پس از ورزشــگاه آل انگلند 
لندن دومین ســالن گرند اسلم خواهد بود 
که میزبان مســابقات المپیک اســت. این 
ورزشــگاه در سال ۱۹۲۸ تأســیس شده و 
دارای ۳ زمین تنیس پوشیده از خاک رس 
اســت. رولان گاروس دارای ۱۸ زمین است 
و سقف متحرکی با ظرفیت ۵ هزار صندلی 

دارد.

ورزشگاه المپیک ایو دو منوا
 میزبان هاکی

دو بار میزبانی بازی هــای المپیک امتیازی 
است که به این ورزشــگاه اعطا می شود. این 
ورزشگاه اولین بار در ســال ۱۹۰۷ افتتاح 
و بــرای بازی های المپیــک ۱۹۲۴ دوباره 

بازسازی شد.
 ایو دو منــوا در طول این ســال ها به عنوان 
ورزشــگاه اصلی برای برگزاری مســابقات 
دوومیدانی، دوچرخه ســواری، سوارکاری، 
ژیمناستیک، تنیس، فوتبال، راگبی و پنج 
گانه مدرن بود اما این ورزشــگاه امسال در 
بازی های المپیــک ۲۰۲۴ نقش کمرنگی 

دارد و تنها میزبان مسابقات هاکی است.

کارشــناس فوتبال با بیان اینکه پرســپولیس نیاز به 
دروازه بان باتجربه دارد، گفت: رفیعی دروازه بان آینده 
داری اســت اما با توجه به فصل ســختی که در پیش 

است، پرسپولیس نیاز به فرد باتجربه ای دارد.
 تیم فوتبال پرســپولیس مصمم به تکرار قهرمانی در 
لیگ برتر اســت و از این رو مدیران باشــگاه به دنبال 
جذب نفرات مدنظر خود هســتند تا تیمی قدرتمند را 

راهی مسابقات داخلی و آسیایی کنند.
»ایوب العملــود«، علی علیپور و فرشــاد احمدزاده ۳ 
بازیکن جدید پرسپولیس هســتند که تاکنون جذب 
شــده اند اما هواداران این تیم بابت عدم جذب مدافع 

چپ و دروازه بان همچنان نگران هستند.
مهدی واعظی پیشکســوت پرســپولیس در رابطه با 
عملکرد نقــل و انتقالاتی ایــن تیم تا به امــروز اظهار 
داشــت: در این ســال ها به یاد ندارم که پیش از شروع 

تمرینــات تمامــی بازیکنان مدنظــر کادر 
فنی در اختیار ســرمربی قرار گرفته باشند 
و این موضــوع تبدیل به یک دغدغه شــده 
اســت. بازیکنانی که دیر به تمرینات اضافه 
می شــوند حداقل تا هفته های سوم و چهارم 
به زمان نیاز دارند تا به آمادگی بدنی مناسب 

برسند.

پرسپولیس زمان بندی نقل و انتقالات را از 
دست داده است

او ادامــه داد: بــا توجــه به جدایــی چنــد بازیکن از 
پرسپولیس مدیران باشــگاه باید در زمان بندی نقل و 
انتقالات سرعت عمل بیشتری به خرج می دادند. کمتر 
از یک ماه دیگر مســابقات لیگ برتر آغاز می شود و نیاز 
اســت که بازیکنان از همان هفته اول آماده حضور در 

زمین بازی باشند.
کارشناس فوتبال در پاســخ به این سوال که 
»آیا مدیران باشــگاه باید به دنبال دروازه بان 
جدید باشــند یا با توجه بــه عملکرد خوب 
امیررضــا رفیعــی در فصل گذشــته به این 
دروازه بان جوان اتکا کنند؟«، گفت: با توجه 
به شرایط سخت پرسپولیس در فصل جدید 
اعتقاد بر این اســت که نباید به یــک دروازه بان جوان 
بسنده کرد و او را به عنوان گلر یک تیم در درون دروازه 
قرار داد. ما باید بازیکنانی در هر پست داشته باشیم که 

بتوانند به ما در لیگ نخبگان آسیا کمک کنند.

پرسپولیس نیاز به دروازه بان با تجربه دارد
واعظــی افــزود: فاصله مســابقات کم اســت و فصل 
سنگینی را پرسپولیســی ها در پیش دارند. هواداران 

پرسپولیس از این زاویه نگاه می کنند که دروازه بان یک 
تیم ملی را از دســت داده اند، رفیعی دروازه بان بسیار 
خوبی اســت و من به او اعتقاد دارم اما به نظرم باشگاه 

باید یک دروازه بان با تجربه به خدمت بگیرد.
او در خصــوص فعالیت های نقل و انتقالاتی ســه تیم 
سپاهان، اســتقلال تهران و تراکتور گفت: در بین این 
ســه تیم به نظرم ســپاهان خریدهای خوبی را انجام 
داده اســت. خریدهای ســپاهان بیشــتر جنبه فنی 
داشته، تیم تراکتور ســعی کرده تا بیشتر ملی پوشان 

را جذب کند. 
استقلال هم ســعی کرده تا بازیکنانی را جذب کند که 
در طول مســابقات به کمک این تیــم بیایند و در بین 
این ۳ تیم من ســپاهان را موفق تــر می بینم. در رابطه 
با پرسپولیس هم باید بگویم که این تیم می تواند ۳، ۴ 

بازیکن جدید دیگر به خدمت بگیرد.

فوتبال

وازه بان با تجربه جذب شود  باید در

نگاه تغییر کند

پاداش پارالمپیکی ها تفاوت فاحشی با المپیکی ها دارد
خریدار  ملی پوش پاراوزنه برداری گفت: 
ما هم برای رســیدن به خــوش رنگ ترین 
مدال پارالمپیک تــلاش می کنیم اما از نظر 
پاداش و حقــوق تفاوت فاحشــی  بین ما و 

ورزشکاران المپیکی وجود دارد.
علــی اکبــر غریــب شــاهی ملی پــوش 
پاراوزنه برداری، درباره شرایط جسمانی اش 
برای حضــور در بــازی هــای پارالمپیک 
پاریس گفت: اولین حضور من در بازی های 
پارالمپیک پاریس اســت و تمام تلاشم را به 
کار می گیریم که بهترین رکورد را همراه با 

مدال طلا ثبت کنم. 
خدا را شــکر اوضــاع تیم و خــودم خوب 
است، در تمرینات پرفشــار هستیم و اکثراً 
پاراوزنه بــرداران تا ۹۰ درصــد به آمادگی 
رســیدیم و با نزدیک شــدن به مسابقات 
خودمــان را بــه بالاترین ســطح آمادگی 
می رســانیم. امیــدوارم در پاریــس بدون 
استرس و نگرانی رکوردشــکنی کنیم و به 

مدال طلا برسیم.
وی گفت: تا بــه حال هفت مرحلــه اردو را 
پشت سر گذاشــتیم و تا هفته آینده هم در 
اردو هستیم. پس از آن برای یک هفته اردو 
را ترک می کنیم و دوبــاره از ۱۲ مردادماه 
به اردو می آییــم که فکر می کنــم اردوی 

متصل به اعزام باشد و تا روز دوم شهریورماه 
هم ادامه خواهد داشــت و پس از آن راهی 

پاریس می شویم.
ملی پوش پاراوزنه برداری با اشــاره به اینکه 
رســیدگی به آن ها مثل المپیکی ها نیست، 
خاطرنشــان کرد: ما با همه کم و کاستی ها 
می ســازیم و واقعــاً بــه لحاظ رســیدگی 
شــرایطمان با ورزشــکاران المپیکی قابل 
مقایســه نیســت اما تنها به هدفمان فکر 
می کنیم و این مســائل نمی توانــد ما را از 

رسیدن به این هدف دور کند. 
البتــه کــه دوســتان در فدراســیون و 
پارالمپیک تمام تلاش خودشــان را به کار 
می گیرنــد. به هر حال کم و کاســتی هایی 
وجــود دارد و جوایــز پــای ســکوی ما با 
ورزشکاران المپیکی تفاوت بسیار فاحشی 
دارد و امیدوارم در مورد این موضوع تجدید 

نظر کنند.
غریب شــاهی بااشــاره به مبلــغ پاداش 
پای ســکو گفت: پــاداش پای ســکو برای 
پارالمپیکی ها در صورت کســب مدال طلا 
۲ میلیارد در نظر گرفته شــده اســت که با 

ورزشکاران المپیکی اختلاف زیادی دارد. 
به ما می گویند به لحاظ بودجه ای مشــکل 
دارند امیدواریم ســازمان برنامه و بودجه، 

وزارت ورزش و کمیته پارالمپیک و مجلس 
تمهیداتی بیاندیشــند و حداقــل پاداش 
پارالمپیکی هــا بــا ورزشــکاران المپیکی 
تا به ایــن اندازه اختلاف نداشــته باشــد. 
ورزشکاران پارالمپیکی هم زحمت زیادی 
می کشند و شــرایط ما به مراتب سخت تر از 

دیگر ورزشکاران است.
وی گفــت: من چند روز پیــش در فرودگاه 
بودم و قصد داشــتم به فدراسیون بیایم که 
تمرینات را از ســر بگیرم، هر راننده تاکسی 
به خاطــر اینکه من ویلچر داشــتم مبلغ را 
دو برابر می گفــت. ما هم با این مشــکلات 
روبه رو هســتیم. با همه این کم و کاستی ها 
ما برای رســیدن به مدال پارالمپیک تلاش 

می کنیم.
اظهارداشــت:  پارالمپیکــی  ملی پــوش 
حقوق ما برعهده پارالمپیــک بود که برای 
مدال آوران طلا مبلــغ ۲۰ میلیون تومان، 
نقره مبلــغ ۱۵ و برنز ۱۰ میلیــون درنظر 
گرفته شــده و از طرف فدراسیون هم قولی 

به ما داده نشده است. 
متأســفانه حتــی حقــوق ما نســبت به 
ورزشــکاران المپیکــی هم کمتر اســت و 

اختلاف بسیار زیاد است.
غریب شــاهی گفت: مــن به غیــر از مدال 

طلای پارالمپیک بــه هیچ چیز دیگری فکر 
نمی کنــم، اما ورزش غیرقابــل پیش بینی 
اســت و هر اتفاقی ممکن اســت رخ بدهد. 
امیدوارم اتفاق بدی بــرای من رخ ندهد که 

بخواهم به مدال نقره یا برنز فکر کنم. 
هدف من همیشــه کســب مــدال طلا و 
رکوردشــکنی پارالمپیک و جهــان بوده 

و برای رســیدن به آن بــا دل و جان تلاش 
می کنم. مهمتریــن مســابقه زندگی من 
همین پارالمپیک پاریس است، نمی خواهم 
به خودم اســترس بدهــم اما ســطح این 
رقابت ها بســیار بالاست و کســب مدال در 
این میدان بسیار ســخت و با همه مسابقات 

متفاوت است.

داخلی ها گران تر هستند
دو خرید خارجی پرسپولیس قطعی شد

باشگاه پرســپولیس توافق مالی با دو بازیکن خارجی را برای پیوستن 
به پرسپولیس قطعی کرد. باشگاه پرسپولیس در حالی فعالیت خود در 
نقل و انتقالات تابستانی ســال جاری را پیگیری می کند که همچنان 

دنبال پر کردن جای خالی نفراتی است که این تیم را ترک کردند.
رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس پس از اینکه با پیشنهاد یک 
میلیون دلاری الوکره قطر برای صدور رضایت نامه عبدالکریم حســن 
بازیکن تیمش روبرو شــد، قید ادامه همکاری با او را زد تا نه تنها مبلغ 
قابل توجهی پول دریافت کند بلکه با این پول بتواند بازیکنان جدیدی 

را جذب باشگاه کند.
پرســپولیس که برای جذب بازیکنان جدید سراغ نفرات خارجی رفته 
اســت، توافقات اولیه ای را با یک دروازه بان و مدافع خارجی انجام داده 
است. همچنین مذاکره با هافبک اروپایی را نیز در دستور کار قرار دارد 

تا در صورت امکان او نیز با پرسپولیس قراردادی را امضا کند.
باشگاه پرسپولیس شب گذشته با مدیر برنامه های »یحیی عطیه الله« 
برگزار کرد و قرار شد این بازیکن صحبت نهایی را برای خروج از سوچی 
روسیه انجام دهد تا بتواند بار دیگر زیر نظر خوان کارلوس گاریدو بازی 
کند. در حقیقت باشــگاه پرسپولیس منتظر عطیه اســت تا در اردوی 
هلند به این تیم اضافه شود اما اگر این اتفاق رخ ندهد مذاکره با بازیکن 
خارجی دیگری را هم به طور موازی پیگیری می کند تا شــانس خود را 

برای پر کردن دفاع چپ پرسپولیس از بین خارجی ها دنبال کند.
همچنین پرســپولیس برای انتخاب دروازه بان نیــز روی خرید قطعی 
بازیکن خارجی تمرکز کرده است و حاضر نیســت فعلا روی بازیکنان 
داخلی مانور دهد. از این رو مذاکراتی را با دو دروازه بان ملی پوش از قاره 

آسیا به طور جدی دنبال می کند تا یکی از آنها را جذب کند.
پرسپولیس که تا کنون علی علیپور، فرشــاد احمدزاده و ایوب العملود 
را جذب کرده اســت برای پر کردن لیســت بازیکنان خــود فعلا روی 
خارجی ها تمرکز دارد تا نشان دهند با توجه به قیمت بازیکنان داخلی 

چندان راضی به امضای قرارداد با آنها نیستند.

سویا به دنبال جانشین برای النصیری؛ آزمون، 
گزینه نخست

به گزارش مارکا، ســویا گزینه قرض گرفتن ســردار آزمون را بررسی 
می کند. یوســف النصیری مهاجم ۲۷ ساله و مراکشــی سویا به زودی 
راهی فنرباغچه خواهد شد. رسانه مارکا با انتشــار مطلبی اختصاصی 
در این مورد ادعا کرده، ســردار آزمون، مهاجم ایرانی که خیلی زود و به 
دلیل بی نظمی، توسط ژابی آلونسو از تمرینات پیش فصل بایرلورکوزن 
کنار گذاشته شد، پیشنهاد پیوستن به صورت قرضی به سویا را پذیرفته 
و مسئولان این باشگاه آندلســی به دنبال قطعی کردن انتقال در اولین 

فرصت ممکن هستند.

با تجربه در اروپا
مارکا در ادامه مطلب خود افزوده با توجه به جدایی النصیری از ســویا، 
مسئولان این باشــگاه از چند هفته پیش مذاکرات خود با آزمون را آغاز 
کرده بودند اما مشــکلات مالی مانع ادامه کار شــد. خــروج النصیری 
شرایط مالی باشگاه را بهبود بخشــیده و حالا مسئولان سویا به خدمت 
گرفتن مهاجم ایرانــی را به طور جدی دنبال می کنند. ســردار آزمون 
تا تابســتان ۲۰۲۷ با بایرلوزکون قــرارداد دارد. او فصل گذشــته را به 
صورت قرضــی در رُم گذراند و طــی ۲۹ بازی که اکثــر آن را به عنوان 
بازیکن ذخیره به میدان رفت، ۳ گل به ثمر رساند. این مهاجم ۲۹ ساله 
و ۱۸۶ ســانتی متری تجربه حضور در بیش از ۳۵۰ بازی باشگاهی را در 
روســیه، ایتالیا و آلمان دارد و در بهترین دوران بازی خود در زنیت طی 
۳ سال، ۸۵ گل به ثمر رساند، ۳۸ پاس گل داد و ۷ جام به دست آورد. او 
اگرچه طی ســال های اخیر از نظر آمار و ارقام حتی نزدیک به مهاجمی 
مانند النصیری هم نیست اما خصوصیات کامل مهاجم مدنظر گارسیا 

پیمینتا را دارد.
به گفته مارکا پیوســتن ســردار آزمون به صورت قرضی به سویا، تنها 

نیازمند گذر زمان است و این انتقال تقریبا قطعی به حساب می آید.

خالدآبادی و نکونام پای میز مذاکره
 از سرمربی اصرار و از آقای دروازه بان انکار!

محمدرضا خالدآبادی مایل به ترک اســتقلال اســت اما جواد نکونام 
سعی بر منصرف کردن او دارد.

 استقلال در لیگ بیست وسوم با جواد نکونام این شانس را داشت تا جام 
قهرمانی را بالای سر ببرد اما درنهایت تساوی برابر نساجی همان اتفاقی 
بود که نباید رخ می داد زیرا پرسپولیس جانشین آبی ها در صدر جدول 
شــد. سرخ پوشــان پایتخت تا هفته آخر لیگ برتر از جایگاه خود دفاع 

کردند و درنهایت به مقام قهرمانی رسیدند.
آبی ها در نقل وانتقالات لیگ بیست وســوم مشکلات زیادی برای جذب 
بازیکن جدید داشــتند و جواد نکونام هم صراحتا ایــن موضوع را اعلام 
کرده بود. نکونام اعتقاد داشــت مدیریت وقت استقلال باید بی توجه به 
قوانین فدراســیون فوتبال در حوزه نقل وانتقالات کار خود را پیش ببرد 
اما در دســتور کار علی خطیر، رعایت قانون بالاتــر از هر فاکتور دیگری 
قرار داشــت. محمدرضــا خالدآبادی یکــی از خریدهای آبی پوشــان 
پایتخت در نقل وانتقالات لیگ بیست وســوم بود، بازیکن مســتعدی 
که قرار بود در اســتقلال به اوج برســد اما این اتفاق رخ نــداد و اکنون 
مایل به جدایی است.اســتقلال با برخی خریدها، عملا پول خود را آتش 
زد و هیچ ســودی به تیم نرســید. آبی ها برای جذب خالدآبادی ابتدا با 
مبلغی رضایتنامه او را از هوادار گرفتند و توافق شــخصی بر سر مسائل 
مالی هــم بماند. تمام این تلاش هــا برای این رخ داد که مســتعدترین 
دروازه بان فوتبال ایران صرفا نیمکت نشین باشــد؟خالدآبادی تنها در 
بازی با تراکتور، آن هم به لطف محرومیت سیدحســین حسینی بابت 
یک آغوش، درون دروازه اســتقلال قرار گرفت و در همان تک بازی هم 
کلین شــیت کرد. فصل پیش هم شنیده می شــد محمدرضا از شرایط 
خود راضی نیســت و اکنون این موضوع جدی تر شده است.محمدرضا 
خالدآبادی خلاف برخی شایعات منتشر شــده، معافیت تحصیلی دارد 
و حضور او در ملوان فعلا منتفی اســت اما خالدآبادی به ترک استقلال 
اصرار دارد. دروازه بان اســتقلال در قرارداد خود بند فســخی دارد که با 
استناد به آن می خواهد از جمع آبی پوشان جدا شود. طبق شنیده ها بند 
فسخ محمدرضا خالدآبادی تنها ۲.۵ میلیارد است و هر باشگاهی که او را 
می خواهد با پرداخت چنین مبلغی می تواند با خالدآبادی قرارداد ببندد.

جواد نکونام اما علاقه ای به جدایی دروازه بــان جوان خود ندارد و ظاهرا 
قرار است جلســه ای با خالدآبادی برگزار کند تا شاید بتواند تصمیم او را 
تعییر دهد. اکنون باید دید چه سرنوشتی در انتظار این دروازه بان جوان 

است و درنهایت چه تصمیمی برای آینده خود می گیرد.



اصفهان-مریــم مومنی معــاون محیط 
زیســت و خدمات شــهری شــهردار اصفهان 
گفت: هم زمان با جشن تولید ۱۰ درصدی برق 
مصرفی شهرداری اصفهان از طریق انرژی های 
خورشــیدی، مانور ســنجش آمادگی مناطق 
برای گذر از پیک مصرف برق روز چهارشــنبه 

سوم مردادماه برگزار می شود.
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری 
اصفهان، مهــدی بقایی با اشــاره بــه اجرای 
هم زمــان مانــور ســنجش آمادگــی مناطق 
شــهرداری اصفهان برای گذر از پیک مصرف 
برق با جشــن تولید ۱۰ درصدی برق مصرفی 
شــهرداری این کلان شهر توســط انرژی های 
خورشــیدی اظهار کرد: در این مانور، مناطق 
پانزده گانه شــهرداری ملزم می شوند با حفظ 
ســطح خدمات، مصرف انرژی را بــه حداقل 
برســانند، همچنین ســازمان و منطقه ای که 

بتواند به کمترین مقدار مصرف انرژی برســد، 
رتبه نخست را به دست می آورد.

وی با بیان اینکه تمام مناطق و ســازمان ها طی 
دو سال گذشــته به تیزر ژنراتور مجهز شده اند 
و مصرف بهینــه دارند، افــزود: در مانوری که 
ســومین ســال برگزاری آن اســت، برق هر 
ســازمان و منطقه قطــع و روی تیــزر منتقل 
می شود، حالت دیگر این اســت که در مصرف 
تیــزر، برق هــا را به صورتی که نیــاز ضروری 
اســت کم و بررســی می کنیم تا مشخص شود 
کمترین حالــت ممکن برای اســتفاده برق در 
هر منطقــه چه میزان اســت. معــاون محیط 
زیســت و خدمات شهری شــهردار اصفهان با 
بیان اینکه در کنار مانور، روز چهارشــنبه سوم 
مرداد جشــن تولید ۱۰ درصدی برق مصرفی 
شــهرداری از طریق انرژی های خورشیدی نیز 
برگزار می شــود، ادامه داد: تا سال ۱۴۱۰ تمام 

برق مصرفی شــهرداری بایــد از طریق انرژی 
خورشــیدی تأمین شــود؛ طبق برنامه باید تا 
سال ۱۴۰۲ به انرژی ۱۰ درصد می رسیدیم که 
این اقدام انجام شــد و تا پایان سال جاری باید 
به ۲۰ درصد برسیم که در این راستا مناقصات 
انجام شــده اســت و برنامه طبــق روال پیش 
می رود. وی خاطرنشــان کرد: در آرامســتان 
باغ رضوان یک نیــروگاه ۵۰۰ کیلوواتی افتتاح 
شد و تا پایان شهریور سال جاری نیروگاه ۲۰۰ 
کیلوواتــی در میــدان مرکزی میــوه و تره بار 

شهرداری اصفهان افتتاح می شود.
بقایی با بیــان اینکه تقریباً پشــت بــام تمام 
ساختمان های شــهرداری مجهز به پنل های 
خورشیدی شــده است، گفت: ســال گذشته 
بیشتر اماکنی که در معرض عمومی قرار دارد، 
همچون پارکینگ هــا و ترمینال ها به پنل های 
خورشــیدی مجهز شد تا نمود شــهری بیشتر 

شــود. وی درخصــوص تولیــد ۱۰ درصدی 
برق مصرفی شــهرداری هم گفــت: تولید ۱۰ 
درصد برق به این معنا اســت که برای مصرف 

شهرداری هزینه ای پرداخت نمی کنیم. برق را 
به مبلغ ۱,۷۵۰ تومان می فروشــیم اما به مبلغ 

۱۷۵ تومان می خریم.

شهرســتان قدس-کیایی ســاماندهی مشــکلات 
ترافیکــی و طرح های تعریــض، روند اجــرای پروژه های 

عمرانی مجموعه ورزشی شهدا، پروژه متروی شهرقدس و 
طرح احداث تقاطع غیرهمســطح در ورودی سرخه حصار 

از مهم ترین موضوعات مطرح شده در جلسه ۳۱۵ شورای 
اسلامی شهرقدس بود.

سعید ششگل نژاد پس از جلسه شورای اسلامی، گفت: در 
این جلسه نیز همچون روال جلســات پیشین، موضوعات 
مختلف حــوزه مدیریت شــهری مطرح شــد و مهندس 
شهلی شــهردار محترم پاسخگوی ســوالات نمایندگان 

مردم بود.
وی افزود: با توجه به اهمیت ساماندهی مشکلات ترافیکی 
و طرح های تعریض، این حوزه در بیشــتر جلسات شورای 
اسلامی مورد بحث و بررسی و پیگیری اقدامات انجام شده 
قرار می گیرد. بر اساس اعلام شــهردار محترم، مذاکرات 
شهرداری با مالکین جهت تملک املاک معارض و اجرای 
طرح های تعریض در جریان بــوده و توافقات خوبی انجام 

شده است.
رئیس شورای اســلامی شــهرقدس در ادامه اظهار کرد: 
همچنین گزارشــی از رونــد اجرای پروژه هــای عمرانی 
مجموعه ورزشــی شــهدا و انجام اقدامات لازم جهت رفع 
موارد اعلام شده از سوی فدراسیون فوتبال و آماده سازی 

ورزشــگاه ارائه و مقرر گردیــد مــوارد دارای اولویت در 
دستور کار قرار گیرد.

ششگل نژاد با اشــاره به ضرورت رفع مشــکلات ترافیکی 
ورودی ســرخه حصار، بیان کرد: مردم این منطقه هر روز 
ساعت ها در ترافیک زیرگذر موجود گرفتار شده و مطالبه 
جدی در رفع این موضوع دارند که لازم اســت در دستور 

کار قرار گیرد. 
وی ادامــه داد: با توجه بــه اینکه امکان توســعه زیرگذر 
ســرخه حصار وجود ندارد و احداث روزگــذر نیز منوط به 
تصویب در طرح تفصیلی شــهر تهران می باشد، لذا جهت 
رفع مشکلات ترافیکی و رفاه شــهروندان عزیز، مجموعه 
مدیریت شهری اقدامات لازم و مذاکره با شهرداری تهران 

را جهت اجرایی شدن این پروژه انجام خواهد داد.
به گفته رئیس شــورای اسلامی شــهرقدس، پروژه مترو، 
برون ســپاری فرهنگســراهای شــهرداری، راه انــدازی 
آبنماهای بوستان ها، طرح توســعه شبکه هدایت آب های 
ســطحی و... از دیگر موضوعات مطرح شــده در جلســه 

شورای اسلامی بود.

اردبیل-افســون جبــارزاده  مدیر درمــان تأمین 
اجتماعی اســتان اردبیل گفت: در دولت ســیزدهم شاهد 
افزایش ۱۲۸ تخت بیمارســتانی مراکز تحت پوشش تأمین 

اجتماعی در استان اردبیل بودیم.
مهدی نیک ســیرت در جریــان بازدید از مراحــل ارتقای 
تخت های بیمارســتانی ســبلان اردبیل، اظهار کرد: هفته 
گذشته با حضور مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی شاهد 
افتتاح درمانگاه عمومی و تخصصی ســبلان در چهار هزار و 
۵۰۰ متر مربع و صرف اعتباری بالــغ بر ۱۲۰ میلیارد تومان 

بودیم.
وی تصریح کرد: ما تراکم بیمه شــدگان را در مرکز اســتان 
شاهد هســتیم و برای ۳۳۸ هزار بیمه شده تأمین اجتماعی 
در اردبیــل تقویت و توســعه خدمات کیفــی و مطلوب در 

اولویت برنامه ریزی ها و هدف گذاری ها است.
مدیر درمان تأمین اجتماعی اســتان اردبیل گفت: در کنار 
راه اندازی درمانگاه عمومی و تخصصی ســبلان اردبیل، در 
شهرستان نمین و به ارزش ۱۰۰ میلیارد تومان و در فضایی 
به مســاحت ســه هزار متر مربع درمانگاه عمومی افتتاح و 
راه اندازی شــد تا ۴۶ هزار بیمه شــده نمین از این خدمات 

بهره مند شوند.
نیک ســیرت افزود: از  ارائه خدمات در ایــن درمانگاه ها به 
صورت فراگیر و از ۷:۳۰ دقیقه صبح تــا ۱۴:۳۰ دقیقه ظهر 

انجام می شــود که در این زمینه امیدواریم اطلاع رســانی 
گسترده ای نیز انجام شود.

وی در بخش دیگری از ســخنان خود خاطرنشــان کرد: در 
این درمانگاه ها علاوه بر ویزیت پزشــکان به صورت عمومی، 
داروخانــه، خدمات پرســتاری، تزریقات و مامایــی نیز به 
صورت رایگان به بیمه شدگان ارائه می شــود که روز به روز 
بر افزایش جمعیت مراجعان به مراکــز درمانگاهی اردبیل و 

نمین افزوده خواهد شد.

نیک سیرت به بازســازی بخش اطفال بیمارستان سبلان به 
شــکل هتلینگ با صرف اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان 
اشــاره کرد و ادامه داد: بازســازی تأسیســات بیمارستان 
سبلان با ۵۰ میلیارد تومان و ارس با ۲۰ میلیارد تومان انجام 
شده تا شاهد راه اندازی سیســتم های مناسب تهویه و سایر 

تأسیسات باشیم.
وی به افزایش تخت بیمارســتان ها بــه عنوان هدف گذاری 
اصلی در دولت سیزدهم اشاره کرد و گفت: تعداد تخت های 

بیمارســتان ســبلان اردبیــل از ۱۶۰ بــه ۲۵۶ تخت در 
حال افزایش اســت به طوری که برای راه انــدازی هر تخت 

بیمارستانی پنج تا هفت میلیارد تومان هزینه می شود.
نیک ســیرت اضافه کرد: تا دهه فجــر امیدواریم با طراحی 
مناســب این افزایش تخت و توســعه بیمارستان سبلان به 

انجام برسد.
وی از افزایش تخت بیمارســتان ارس پارس آباد نیز خبر داد 
و بیان کرد: تخت بیمارســتان ارس پارس آباد از ۴۶ تخت به 
۶۴ تخت افزایش یافته بود که تــلاش می کنیم تا ۹۶ تخت 

ظرفیت آن را ارتقا دهیم.
نیک ســیرت این افزایش تخت بیمارســتان ها را نیاز جدی 
و مطالبه به حق بیمه شــدگان اعلام کرد و افزود: بر اســاس 
شاخص های تعیین شده در ســازمان تأمین اجتماعی برای 
هر ۲۰ هزار بیمه شده درمانگاه عمومی، ۴۰ هزار بیمه شده 
درمانگاه تخصصی، ۸۰ هزار بیمه شــده پلی کلینیک و ۲۰۰ 

هزار به بالا نیز احداث بیمارستان در اولویت سازمان است.
وی در ادامه سخنان خود یادآور شــد: ۶۳۰ هزار نفر معادل 
۵۱ درصد جمعیت استان تحت پوشش خدمات بیمه تأمین 
اجتماعی هســتند که تلاش می کنیم در کنار ارتقای تخت 
بیمارســتان ســبلان اردبیل و ارس پارس آبــاد، درمانگاه 
تخصصی مشگین شهر را نیز به یک بیمارستان مجهز تبدیل 

کنیم.

استان تهران

اردبیل

رئیس شورای اسلامی شهرقدس 

ح های تعریض به خوبی در حال انجام است وند توافق با مالكین املاك واقع در طر ر

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان اعلام کرد:

افزایش ۱۲۸ تخت بیمارستانی در اردبیل در دولت سیزدهم

 شیراز-چراغی   اســتاندار فارس، ضمــن تاکید بر 
لزوم توجه به آمــوزش بالینی در کنــار آموزش تئوری 
پزشــکی با توجه به تاثیر آن بر افزایش تسلط بر مباحث 
علمی گفت: تســلط بــر مباحث علمی حوزه ســلامت 
همراه با کســب مهارت کافی، فارغ التحصیلان پزشکی 

شیراز را نسبت به سایرین برتر و زبانزد کرده است. 
محمد هادی ایمانیه، دوشــنبه در آیین روپوش سفید 
دانشــجویان پزشکی دانشــگاه علوم پزشــکی شیراز 
)ورودی بهمــن ۱۳۹۹( افــزود: این جایگاه به ســبب 
نوع ترکیب آمــوزش تئوری، همراه با آمــوزش بالینی 
و مسئولیت پذیری دانشــجویان در دوران دانشجویی 

است.
وی، خطاب به دانشــجویان گفت: انگیــزه خود را برای 
ادامه تحصیل در رشته پزشــکی حفظ کنید و با شرایط 
ســخت آن ســازگار شــوید و بدانید که قبول شدن در 
رشته پزشــکی شــیراز از جمع شــرکت کنندگان در 
کنکور سراســری اقدام بزرگی اســت و به ســبب این 

موفقیت باید شکرگزار باشید.
او اظهار کرد: همچنین از دانشــجویان پزشــکی انتظار 
می رود که به بحث ارجح بودن پیشــگیری نســبت به 
درمان توجه جدی داشته باشــند چرا که منطقی است 
که قبل از وقــوع بیماری از ابتلا به آن جلوگیری شــود 
و قطعا پیشــگیری در هر مرحله، از درمان ارزشمندتر 

است.
اســتاندار فارس، بر لزوم توجه کامل و همــه جانبه به 
بیماران تاکید کرد و گفت: باید این توجه به حدی باشد 
که گویی آن بیماران نزدیک ترین فرد وابســته به شما 

هســتند و قطعا چنین نگاهی به در سرعت گرفتن روند 
بهبودی بیماران نیز موثر خواهد بود.

ایمانیه افــزود: متاســفانه اغلب بیماران بســتری در 
بیمارســتان دچار تاخیر در تصمیم گیری برای درمان 
می شــوند اما اگر فرد بیمار را از خود بدانیــم، بهترین 

تصمیم را در کمترین زمان اتخاذ می کنیم.
وی، توجــه بــه مباحــث رفاهــی دانشــجویان در 
بیمارســتان ها را نیز امــری مهم دانســت و ادامه داد: 
برای بهبود وضعیت رفاهی دانشــجویان، آماده کمک 

با دانشگاه علوم پزشکی هستیم.
آیین روپوش ســفید، جشــنی اســت که دانشجویان 
دانشــگاه علــوم پزشــکی شــیراز در بــدو ورود بــه 
بیمارســتان ها بــرای آموزش بالینی دروس پزشــکی 

برگزار می کنند.

بوشــهر -رضا حیدری  در حالی که در گذشــته، 
نیروهای بومی کمتر مورد توجه شرکت های مستقر در 
جزیره خارگ قرار می گرفتند، بــا عزم جدی مدیریت 
پایانه های نفتی ایران، ســهم خارگی ها در اشتغال در 

این شرکت به ۱۰۰ درصد رسید.
جزیره خارگ به عنوان یکــی از نقاط کلیدی در چرخه 
تولید تا صادرات نفت کشــور محسوب می شود و بیش 
از ۹۰ درصد نفــت خام کشــور از طریق ایــن جزیره 

استراتژیک صادر می شود.
برخــورداری از پایانه های نفتی بزرگ با اســکله های 
صادرات و تجهیزات مناســب، جزیره خارگ را به هاب 
صادرات نفت خام بــه عنوان یکــی از مهمترین منابع 
درآمدی کشــور تبدیل کرده اســت و ایــن جزیره در 

اقتصاد نفتی ایران نقش بسزایی ایفا می کند.
مــردم جزیره خــارگ در دوره های مختلــف از جمله 
دوران پیروزی انقلاب اســلامی، دوران دفاع مقدس، 
دوران ســازندگی و اکنون در گام دوم انقلاب اسلامی 
در عرصه هــای مختلــف نقش آفرین بــوده و در کنار 
کارکنــان صنعــت نفــت میزبانانــی شایســته برای 

فعالیت های تولیدی و صادراتی بوده اند.
هرچند تاکنون اقداماتی برای رســیدگی به مســائل 
و مشــکلات جزیــره خــارگ صــورت گرفتــه ولی 
انتظار مــی رود که مســؤولان دســتگاه های مختلف 
از بخشــداری و شــهرداری گرفتــه تا پتروشــیمی و 
شــرکت نفــت و پایانه های نفتــی نــگاه ویژه تری به 

درخواست های اهالی جزیره داشته باشند.
یکــی از مهمترین مطالبــات مردم جزیــره خارگ از 

مســؤولان به ویژه صنایع نفت مســتقر در این جزیره، 
اشتغال نیروهای بومی در این شــرکت ها بوده است و 
مردم انتظار دارند فرزندانشــان در اولویت اشتغال قرار 

گیرند.
در حالی که در گذشــته، نیروهای بومــی کمتر مورد 
توجــه شــرکت های مســتقر در جزیره خــارگ قرار 
می گرفتند، با عزم جــدی مدیریــت پایانه های نفتی 
ایران، طی یک سال اخیر، ســهم خارگی ها در اشتغال 

در این شرکت به ۱۰۰ درصد رسیده است.
شــرکت پایانه های نفتی با نگاهی عادلانه به بومی های 
خارگ تلاش کرده تــا نیروهای مورد نیــاز خود را بر 
اساس شایســته گزینی و عدالت محوری از بین اهالی 
این جزیره انتخاب کند و سهم ۱۰۰ درصدی نیروهای 
بومی گویای نگاهی ویژه به مطالبه دیرینه اهالی است.

فارس مرکزی
استاندار فارس تاکید کرد:

وم توجه به آموزش بالینی در کنار آموزش تئوری پزشكی    لز
مطالبه دیرینه خارگی ها محقق شد؛

 سهم ۱۰۰ درصدی بومی ها در اشتغال پایانه های نفتی

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهردار اصفهان خبر داد:

   اجرای مانور سنجش آمادگی مناطق شهرداری برای گذر از پیک مصرف برق

مدیر تعاون روستایی استان خبرداد:

خرید حمایتی و توافقی حدود ۷ هزار تن سیب 
زمینی از کشاورزان گلستانی 

گرگان-مهناز محمدزمانی مدیر کل تعاون روســتایی گلســتان از خرید 
حمایتی و توافقی محصول سیب زمینی کشاورزان گلستان که  از سوم خرداد ماه 
امسال با قیمت هر کیلوگرم ۸۰ هزار ریال  آغاز و تا نیمه تیر ادامه داشت خبر داد. 

محمد رضا جامی افزود: بر اســاس مجوز این مدیریت برابر  ابلاغیه تا ۱۵ تیرماه 
سال جاری اقدام به خرید حمایتی محصول ســیب زمینی تولیدی کشاورزان 
استان انجام داد و طی این مدت، توانست ۶ هزار و ۸۰۰ تنُ از محصول کشاورزان 

استان را خریداری و در ۷ واحد سردخانه استان ذخیره سازی نمود.
محمدرضا جامی تصریح کرد: با وجود پایان مهلت خرید حمایتی سیب زمینی 
از کشاورزان گلســتان، از طریق رییس جهادکشاورزی اســتان پیگیر دریافت 
ابلاغیه خرید محصول باقی مانده منطقه هستیم که در صورت دریافت ابلاغیه، 

بلافاصله مقدمات اختصاص سردخانه و خرید صورت خواهد گرفت

    

با هدف پایداری شبکه برق  صورت گرفت؛

 افزایش ظرفیت پست برق فوق توزیع وحدت
 در عین دو اهواز

اهواز -محمد مجدم معاون بهره برداری شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
از بهینه سازی و افزایش ظرفیت پست ۱۳۲ کیلوولت وحدت در منطقه عین دو 

اهواز خبر داد.
به گزارش خبرنــگار خریدار به نقل از روابط عمومی شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزستان، علی اصغر خدامراد منگری بیان کرد: برای تامین برق کلانشهر اهواز 
به ویژه منطقه محروم عین دو، پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت وحدت بهینه سازی و 

افزایش ظرفیت پیدا کرد.
وی افزود: در همین راســتا دو دســتگاه ترانسفورماتور این پســت از ۳۰ به ۵۰ 

مگاولت آمپر افزایش ظرفیت پیدا کرد.
معاون بهره برداری شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان با بیــان اینکه ارزش 
ســرمایه گذاری این پروژه بالغ بر یکهزار و ۲۲۴ میلیارد ریال بوده است، تصریح 
کرد: این اقدام در قالب پروژه های اصلاح و بهینه ســازی شبکه موجود به پایان 
رسیده و با بهره برداری از آن ظرفیت پست های کلانشهر اهواز افزایش پیدا کرده 
و باعث کاهش بارگیری و متعادل سازی بار ترانسفورماتورهای پست های مجاور 
خواهد شد. خدامراد منگری بیان کرد: بهینه سازی و افزایش ظرفیت پست های 
موجود برق در شــبکه تحت نظارت شــرکت برق منطقه ای خوزستان در کنار 
پروژه های جدیدی که وارد مدار شد، یکی از اقدامات مهم و اساسی برای عبور از 

پیک مصرف بوده است.

   

ح تخصیص سهمیه نفت گاز ناوگان  اجرای طر
ون شهری از اوایل مرداد  حمل بر

گرگان-مهناز محمدزمانی رانندگان ناوگان حمل و نقل برون شــهری 
از اوایل مرداد، براساس اطلاعات الکترونیکی اســناد حمل در مسیر واقعی 

حمل بار و مسافر، سهمیه سوخت یارانه ای دریافت می کنند.
 یکــی از رویکرد های عملــی و اجرایــی وزارت نفت در دولــت خدمتگزار 
ســیزدهم به منظور اجرای عدالت اجتماعی، اختصاص ســهمیه ســوخت 
یارانه ای به رانندگان ناوگان حمل و نقل برون شــهری براســاس اطلاعات 
الکترونیکی اســناد حمل در مســیر واقعی حمل و به منظــور جلوگیری از 
مهاجرت کارت های هوشمند ســوخت و انحراف عرضه خارج از شبکه توزیع 
اســت. بر اســاس این گزارش، شــکاف قیمتی زیاد بین داخل و کشور های 
همجوار زمینه انحراف ســوخت و قاچاق نفت گاز را به این کشــور ها فراهم 
کرده است. در این شــرایط کامیون داران برون شهری برای دریافت سوخت 
موردنیاز خود در جاده های مواصلاتی کشور با مشــکلاتی روبرو شده بودند 
که شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران برای تأمین و توزیع 
مســتمر ســوخت به ویژه نفت گاز بررسی های کارشناســی لازم را به عمل 
آورده اســت. یکی از راهکار های شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران به منظور اجرای سیاست های غیرقمیتی و توزیع عادلانه سوخت 
در دولت ســیزدهم برای کنتــرل و جلوگیری انحراف ســوخت، تخصیص 
سهمیه سوخت نفت گاز کامیون داران فقط در مسیر حمل بار و مسافر است. 
بر این اساس اطلاعات الکترونیکی بارنامه و در صورت وضعیت حمل، سامانه 
مورد اشاره امکان سوختگیری فقط در جایگاه های عرضه سوخت قرار دارند 
فراهم می کند. به طور مثال اگر مســیر کامیون و یا وســیله نقلیه سنگین از 
مبدأ شهر بندرعباس به مقصد شهر تهران باشد، امکان سوختگیری صرفا در 
جایگاه های عرضه سوخت این مســیر وجود داشته و تحویل سوخت در سایر 

جایگاه های خارج از این مسیر امکان پذیر نخواهد بود.
این طرح تحت عنوان تخصیص ســوخت در مسیر حرکت بر اساس اطلاعات 
الکترونیکی اســناد حمل به تدریج از اوایل مرداد امسال در یک گروه ناوگان 

در سطح کشور اجرایی و سپس به سایر گروه ها تعمیم خواهد یافت

   

 راه اندازی موکب کتابخانه های عمومی ایلام
 در مرز مهران

مدیــرکل کتابخانه های عمومی اســتان ایلام از راه   ایلام-حسن بیگی
اندازی موکب این اداره کل در مهران برای ایام اربعین سال جاری خبر داد.

ســمیه حیدری اظهار داشــت: موکب ایــن اداره کل برای ارائــه خدمات 
فرهنگی و اجرای برنامه های مذهبی درمرز مهران راه اندازی می شود.

وی افزود: این اداره کل از دو ســال پیش کتابخانه امام رضا )ع( شهر مهران 
را به موکب خدمات رســانی به زائران حســینی )ع( تبدیل کرده و با اجرای 
برنامه های فرهنگی و مذهبی برای کــودکان و نوجوانان در این کنگره عظیم 

نقش آفرینی می کند.
مدیرکل کتابخانه های عمومی اســتان گفت: پرده خوانــی، اجرای نمایش 
برای نوجوانان، نقاشــی و کتیبه برای کودکان، اجرای سرود و نوحه خوانی و 

تعزیه را از جمله برنامه های فرهنگی این موکب ایام اربعین است.
حیدری خاطرنشان کرد: بسته های خاص فرهنگی برای کودکان و نوجوانان 
آماده شده اســت که به آن ها اهدا خواهد شــد، در کنار همه این ها نوجوانان 

عضو کتابخانه های عمومی از زائران پذیرایی می کنند.

  

وستای ایلام با هدف  ح هادی ۱۴ ر تهیه طر
گردشگری

 ایلام -حســن بیگی مدیرکل بنیاد مســکن ایلام از تهیه طرح هادی 
هدف گردشگری در ۱۴ روستای استان خبر داد.

حبیب اله محبی اظهار داشت: این طرح در ۵ روســتای کلم بالا)بدره( ، زید 
)بدره( ، زنجیره علیا)چرداول( ، خوران علیا )ایوان( و بیشه دراز )دهلران( به 

تصویب رسید و در مراحل نهایی جهت اجرای این طرح قرار دارند.
وی افزود: با پیگیری های به عمل آمده، در کارگروه ملی ۹ روســتای چشمه 
پهن)ملکشاهی( ، بانسرو)چوار( ، ســیاه گاو)آبدانان(، شیخ مکان)دره شهر( 
، طولاب)ایلام( ، گنجه)بدره( ، بهمن آباد)دره شــهر(، پشته ارشت)بدره( و 
تختان)دهلران( از توابع اســتان ایلام جهت تهیه طرح هدف گردشگری به 
تصویب رسیده است. مدیرکل بنیاد مســکن ایلام گفت: اعتبارات مورد نیاز 
در طول برنامه هفتم برای تهیه و اجرای طرح هادی هدف گردشــگری آن ها 

به صورت ملی مصوب و اجرایی می شود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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افزایش ناترازی برق با گرمایش بی سابقه زمین
ناترازی برق در ایران و کشــور های همجوار همچنان وجود دارد اما این 
موضوع بی ربط به افزایش گرمایش زمین نیست. به گفته کارشناسان 

گرمای فعلی کره زمین تقریبا در تاریخ سابقه ندارد.
 چندی اســت که در حال گذران گرم ترین روزهای ســال هســتیم؛ 
گرمایی که نه فقط در ایران بلکه در کشورهای همسایه نیز رخ داده و به 
بحران ناترازی برق دامن زده است؛ به عنوان نمونه کشورهای همسایه 
نظیر ترکیه و عراق این روزها با بحران ناترازی برق دســت و پنجه نرم 
می کنند به گونه ای که در هفته های گذشــته مردم این دو کشــور هم 

خاموشی را تجربه کردند.
در این بین افزایش دو درجه ای دما نیز بر افزایش مصرف برق دامن زده 
اســت؛ به گفته محمدرضا کاویانپور رئیس مؤسسه تحقیقات آب، ماه 
گذشــته در تاریخ و ســابقه دمای کره زمین، یکی از گرم ترین ماه ها به 
ثبت رسیده و این در حالی اســت که در ماه جاری نیز در امتداد ۱۲ ماه 

گذشته میلادی گرمایش کره زمین همچنان ادامه دارد.
کاویانپور می گوید: کره زمین نســبت به قبــل از انقلاب صنعتی ۱.۶۳ 
درجه ســانتی گراد افزایش دما را ثبت کرده اســت و ایران بر اســاس 
رکوردهای جهانی در ســال گذشته ۱.۰۳ ســانتی گراد افزایش دما را 
نسبت به میانگین بلند مدت تجربه کرده اســت و پیش بینی می شود 
در ســال جاری این عــدد افزایش یابــد. تغییرات اقلیمــی به معنای 
افزایش دما اســت اما در کنار آن معنای دیگری نیــز دارد که مربوط به 
جریانات سیلابی می شود؛ برای مثال در هفته های اخیر در هندوستان 
با بالاترین افزایش دمای هوا شاهد وقوع ســیلاب بودیم. همچنین در 
کانادا بارندگی ۱۰۰ میلی متری در تورنتو رخ داد این در حالی است که 
در عین حال در بخش هایی از این کشور شــاهد آتش سوزی جنگل ها 

بودیم.
وی با بیان اینکه تغییرات اقلیمی با پارامترهایی چون ســیلاب، ذوب 
شــدن یخچال های طبیعی و بارش های مقطعی همراه است، تصریح 
می کند: در روزهای گذشــته اروپا بــا دمای حدود ۴۰ تــا ۴۵ درجه 
گرم ترین دوران خود را به ثبت رســاند، این شــرایط در خاورمیانه نیز 
از جمله کشــورهای عربی و ایران حاکم بوده و بر این اســاس در کنار 
افزایش ظرفیت تولید برق، لازم اســت برای عبور موفق و بدون بحران 
تاکید ویژه ای بر موضوع سازگاری و همکاری مردم و مصرف کنندگان 

انرژی صورت گیرد.

لزوم رفع ناترازی 1۷ هزار مگاواتی برق
گرمای بی ســابقه هوا غیرقابل کتمان اســت اما حتی با این وجود هم 
مصرف بالای انرژی در کشــور قابل اغماض نیست؛ برخی کارشناسان 
علت این امــر را قیمت ارزان حامل هــای انرژی می داننــد، به طوری 
که مصرف انرژی در ایــران به تنهایی از نصف مصرف ۲۷ کشــور عضو 

اتحادیه اروپا بیشتر است.
 به عبارتی در ایــران به اندازه ۶۰ درصد اتحادیه اروپا )۲۷ کشــور عضو 
اتحادیه اروپا هســتند( انرژی مصرف و بر همین مبنــا نیز ناترازی برق 

بالغ بر ۱۷ هزار مگاوات برآورد می شود.
اما موضوع به همین جا ختم نمی شــود و متولیــان اعتقاد دارند میزان 
تولید برق نیز در ایران کم است؛ آمار نشــان می دهد که در حال حاضر 
ظرفیت اسمی تولید برق در کشــور ۹۳ هزار و ۳۲۰ مگاوات است که به 
گفته رئیس هیأت مدیره ســندیکای برق دولت در برنامه هفتم توسعه 
هدف گذاری کرده کــه ظرفیت منصوبه نیروگاهــی باید به ۱۲۴ هزار 
مگاوات افزایــش یابددر برنامه هفتم توســعه هدف گذاری شــده که 
ظرفیت منصوبه نیروگاهی به ۱۲۴ هزار مگاوات افزایش یابد. به عبارت 
دیگر طی ۵ ســال آینده باید ۳۱ هزار مگاوات نیروگاه جدید در کشور 

احداث شود.
 از این مقدار ۲۱ هزار مگاوات مربوط به نیروگاه حرارتی بوده و ۱۰ هزار 
مگاوات آن نیز مربــوط به نیروگاه های تجدید پذیر اســت که عملًا در 
مجموع ۲۲ هزار مگاوات نیروگاه جدید ســاخته خواهد شد، در حالی 
که برای رفع نســبی ناترازی تا پایان برنامه هفتم باید حداقل ۳۵ هزار 

مگاوات نیروگاه ساخته شود.
نکته قابل توجــه آنکه برای احــداث این نیروگاه ها و رفع نســبی 
ناترازی برق نیاز به ســرمایه گذاری جدید داریم که دقیقاً مشکل 
از همین جا شروع می شــود زیرا به دلیل قیمت ارزان برق سرمایه 
گذاران بخش خصوصی رغبتی به ســرمایه گــذاری در این بخش 

نشان نمی دهند.
افزایش دو درجه ای دما در حالی رخ داده که با هر درجه افزایش دما بار 
شــبکه برق حدود ۱۸۰۰ مگاوات افزایش می یابد و از آن طرف ظرفیت 
تولید نیروی برق و تأسیســات شــبکه بیش از ۴۰۰ مــگاوات کاهش 
می یابد؛ یعنــی با هر درجه افزایــش دما ناترازی بیــن تولید و مصرف 
به بیش از ۲۲۰۰ مگاوات می رســد که این ناترازی به شــبکه تحمیل 
می شــود؛ در واقع به ازای هر یک درجه افزایش میزان مصرف، اختلاف 
بین بار و تولید یا افزایش بار و کمبود تولید به ۲۲۰۰ مگاوات می رســد 

که همین امر منجر به ایجاد ناترازی می شود.

سند برنامه راهبردی ششم بانك صنعت و معدن 
تدوین شد

مدیرعامل بانک صنعــت و معدن گفت: پارادایم جدیــد این بانک این 
است که تا انتهای ۱۴۰۷ بانکداری توسعه ای را از نو تعریف کند.

به گزارش روابط عمومی بانــک صنعت و معدن؛ پس از برگزاری مجمع 
عمومی عادی سالانه صاحبان ســهام این بانک و مطرح شدن موضوع 
تدویــن برنامه راهبردی ششــم در این جلســه، دکتر خورســندیان 
مدیرعامل این بانک در گفتگو با خبرنگار ایبنا به تشریح چگونگی و ابعاد 
مختلف ســند برنامه راهبردی پرداخت و اظهار داشت: بازنگری برنامه 
پنجم بانک صنعت و معدن از دی ماه ســال ۱۴۰۲ در دســتور کار قرار 
گرفت تا برنامه ششم در انطباق کامل با برنامه های دولت، برنامه هفتم 
توسعه و نیز اعمال ملاحظات ناشــی از تغییر شرایط درونی و محیطی 

بانک تدوین شود.
وی ادامه داد: این سند با آسیب شناســی اسناد راهبردی قبلی، تحلیل 
اسناد و الزامات بالادستی و ذینفعان، تحلیل اسناد راهبردی بانک های 
توســعه ای خارجی منتخب و تحلیــل محیط کلان اقتصاد کشــور و 

روند های جهانی تدوین شده است.
دکتر خورســندیان با بیان اینکه برای تدوین این سند، بیش از ۱۰۰۰ 
نفر-ساعت زمان صرف شــده و بیش از ۱۰۰ جلسه تخصصی با حضور 
کارشناسان خبره و مدیران بانک و ۶۰ ســاعت جلسه با اعضای هیات 
مدیره بانک برگزار شده اســت، تصریح کرد: این امر نشان از عزم جدی 
در بازتعریف برنامه ها، اهداف و ماموریت هــای این بانک به عنوان یک 
بانک توســعه ای دارد و هدف ما این است تا در پایان سال ۱۴۰۷ تبدیل 
به نهادی چابک، پیشــرو و اثرگذار در توسعه ملی شــویم که بی شک 
تحقق این امر و ادامه مسیر تعالی بانک صنعت و معدن با مشارکت موثر 

یکایک همکاران در اجرای برنامه راهبردی ششم میسر خواهد شد.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن، ارکان این سند راهبردی را چشم انداز، 
ماموریت، ارزش ها و استراتژی های بانک اعلام کرد و گفت: چشم انداز 
بانک بر اساس این ســند، بازآفرینی بانکداری توسعه ای و تبدیل شدن 

به بانکی پیشرو، چابک و اثرگذار است.
به گفته وی، در این چشــم انداز پارادایم جدید بانــک صنعت و معدن 
این است که تا انتهای ۱۴۰۷ بانکداری توســعه ای را از نو تعریف کرده 

و تبدیل به نهادی چابک، پیشرو و اثرگذار در توسعه ملی کشور شود.
دکتر خورسندیان تاکید کرد: براساس این سند، بانک صنعت و معدن 
باید علاوه بر منابع مالی دولتی، با تجهیــز از منابع غیردولتی بتواند در 
تامین مالی توسعه، مشارکتی پایدار داشــته و با فعال سازی بانکداری 
ســرمایه گذاری، در حوزه تخصیص منابع فقط محدود به تســهیلات 
بانکی نباشــد بلکه مبتنی بــر اوراق و صندوق های ســرمایه گذاری، 
بخش هــای اولویت دار کشــور را تامین مالــی کند. ضمناً با توســعه 
بانکداری باز، اکوسیســتمی از بازیگران مســتقل و هم افزا ایجاد کرده 
تا بتواند خدمات متنوع و منعطف ارایــه کند.مدیرعامل بانک صنعت 
و معدن گفت: این بانک علاوه بر تامیــن مالی طرف عرضه، تامین مالی 
طرف تقاضا را نیز به سبد تسهیلات خود افزوده و با فعالسازی بانکداری 
شرکتی به شــرکت ها و اشــخاص حقوقی علاوه بر تسهیلات، خدمات 
بانکی نوین نیز ارائه خواهد کرد.وی ادامه داد: همچنین مقرر اســت با 
توسعه بانکداری دیجیتال، به بانکی داده  محور و هوشمند تبدیل شده و 
با تحلیل داده محور، در سیاستگذاری کشور، نقش آفرین باشد.به گفته 
دکتر خورســندیان، یکی دیگر از ارکان ســند برنامه راهبردی ششم، 
ماموریت این بانک است که به عنوان مشــارکت پایدار در توسعه ملی 
)مبتنی بر بانکداری توسعه ای، ســرمایه گذاری و شرکتی با تمرکز بر 

بخش صنعت و معدن( باز تعریف شده است.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن اظهار کرد: ارزش های بانک نیز در این 
برنامه راهبردی جدید شامل مشارکت و حمایت از سیاست های توسعه 
ملی، سلامت، شفـــافیت و انضبـــاط مالی-اداری و رضایت شرکای 

حرفه ای و مشتریان بر اساس منافع متقابل است.
وی در پایان عنوان داشــت: در اســتراتژی های بانک نیز به عنوان یک 
رکن اساســی دیگر این ســند راهبردی بر تخصیص هدفمند منابع، 
تقویت تامین مالی زنجیــره ای و طرف تقاضا، تجهیــز منابع پایدار از 
طریق توسعه بانکداری ســرمایه گذاری، و بانکداری شرکتی، توسعه 

شراکت های تجاری و تحول راهبردی دیجیتال تمرکز شده است.

 تغییرات مفاد اساسنامه پست بانک ایران
 در مجمع عمومی فوق العاده تصویب شد

مجمع عمومــی فوق العاده پســت بانک ایران صبح روز یکشــنبه ۳۱ 
تیرماه ســال ۱۴۰۳ از ســاعت ۹ الی ۱۰ با هدف اتخــاذ تصمیم برای 

تغییرات مفاد اساسنامه بانک برگزار شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک ایران، در این مجمع که 
در سالن اجتماعات ســاختمان آموزش برگزار شد، پس از ارائه گزارش 
سیرتقنینی اساسنامه توسط بهزاد شیری مدیر عامل بانک و تغییرات 
ایجاد شده در مفاد اساسنامه جدید نسبت به قبل توسط مهدیه درویش 
معاون اداره کل سازمان و بهبود روشها، تغییرات مفاد اساسنامه پس از 

بحث و بررسی مورد تصویب قرار گرفت.
بر اســاس این گزارش، این جلســه با حضور نمایندگان دولت، سهام 
عدالت، ســازمان بورس و اوراق بهادار، اعضای هیات مدیره این بانک ، 
ســهامداران، وکیل یا قائم مقــام قانونی صاحبان ســهام و همچنین 

نماینده یا نمایندگان اشخاص حقوقی برگزار شد.
شایان ذکر است در اساســنامه جدید هدف پســت بانک ایران هدف 
اصلی بانک ، توسعه بانکداری خرد و ارائه انواع خدمات بانکی، اعتباری 
و مالی با اولویت نقاط کمتر توسعه یافته )محروم( و مناطق روستایی و 
شــهرهای با جمعیت کمتر از )۲۵۰۰۰( نفر، ارائه خدمات پست مالی و 
همچنین کمک به توسعه و ارتقای بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات 
کشور و ســایراهداف موضوع ماده واحده قانون تأسیس شرکت دولتی 

پست بانک می باشد.

وش ۲۴ ساعته ارز اربعین توسط بانک سپه   فر
وبیکا  در ر

فرآیند فروش ارز به زائران اربعین حســینی به صورت ۲۴ ســاعته و در 
بستر پیام رسان روبیکا توسط بانک سپه فراهم شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک ســپه، این بانک به منظور خدمت 
رسانی مطلوب و تسهیل فرآیند فروش ارز اربعین مطابق ابلاغ و ضوابط 
اعلامی بانک مرکزی به مبلغ ۲۰۰ هزار دینار عراق به زائرین حسینی، 
علاوه بر فروش ارز اربعین به صورت حضــوری ، این خدمت را از طریق 
بستر پیام رســان روبیکا از تاریخ هفتم مرداد تا ســوم شهریورماه سال 
جاری به صورت ۲۴ ســاعته فراهم می کند.زائران اربعین حســینی 
می توانند با نصب آخرین نسخه روبیکا، از طریق صفحه رسمی اربعین 
در این سوپراپلیکیشن نسبت به ثبت نام برای دریافت ارز زیارتی اقدام 
کنند.درخواســت فروش ارز برای افراد بالای ۱۸ سال با کنترل تطابق 
شماره تلفن همراه و اطلاعات هویتی متقاضی صورت می پذیرد و افراد 
پنج تا ۱۸ سال نیز می توانند با شــماره همراه والدین یا اعضای خانواده 
خود اقدام به خرید ارز کنند. ضمناً ثبت اطلاعات در ســامانه ســنا نیز 
در زمان فروش اینترنتی به  صورت مکانیزه انجام می شــود.لازم به ذکر 
است، خدمات فروش ارز اربعین به صورت حضوری توسط ۱۸۹ شعبه 
منتخب بانک ســپه نیز در سراسر کشور از روز یکشــنیه ۷ مرداد تا روز 
شنبه ۳ شهریورماه  سال جاری از ســاعت ۶:۳۰ صبح الی ۱۸ به زائرین 
اربعین حســینی در چارچوب ضوابط و مقرارت اعلامی بانک مرکزی 

اجرایی می شود.
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هزار راه رفته و یک راه درست

ون رفت دولت چهاردهم از بحران  راهکار بر
مسکن چیست؟

خریدار  عباس جهانبخــش، عضوهیات علمی 
دانشگاه، گفت: بهترین روش برای مدیریت حوزه 
مسکن در کشــور، ارائه خدمات روبنایی و فراهم 
کردن زیرســاخت ها از جمله عرضه زمین برای 

تسهیل ساخت مسکن است.
دولت چهاردهم در حالی کار خود را آغاز می کند 
که مســئله مســکن هنوز یکی از مســائل حل 
نشده کشور اســت. اما دولت کوله باری از تجربه  
ســال های قبل را در این حــوزه دارد. از بین این 
تجربه ها می توان به مســکن مهر، طرح پاک و در 
نهایت عرضه زمین و مردمی ســازی اشاره کرد. 
آخرین تجربــه طرح های دولتــی در این زمینه، 
نهضت ملی مســکن اســت که در این خصوص 
عباس  جهانبخش، کارشــناس مســکن و عضو 
هیات علمی دانشــگاه اصفهــان در گفت وگو با 

ایسنا بررسی آن می پردازد.

هزار راه رفته و یک راه درست
عباس جهانبخــش عضو هیات عملی دانشــگاه 
اصفهان درخصــوص راهکار بــرون رفت دولت 
چهاردهم از بحران مســکن گفــت: دولت های 
گذشته، مدل های مختلفی از شیوه های متفاوت 
برای حل بحران مســکن را اســتفاده کرده اند. 
از مدل انحصــار زمین شــهری و در نتیجه گران 
کردن شهر و مســکن مهر تا مدل واگذاری زمین 
برای ســاخت خانه های یک طبقه در نهضت ملی 
مسکن از انواع شیوه هایی بوده که در این سال ها 

مورد استفاده قرار گرفته است.
وی ادامه میدهد:  در نتیجه همــه این تجربیاتی 
که در این سال ها کسب شــده، بیشترین سرعت 
ساخت مربوط به شــیوه واگذاری زمین به مردم 
و مردمی سازی مسکن بوده است، مدلی که دولت 
سیزدهم با عملگرایی به آن رســید، در حالی که 
معادلات نظری حرکت به ســمت مردمی سازی 
را درست نمی دانســت. امادر عمل بود که دولت 
متوجه شــد، هر چه در ســاخت مســکن ورود 

نکند، مردم رضایت بیشتری دارند و محلی برای 
اختلاف بین مردم، پیمانکار و نارضایتی از دولت 
ایجاد نمی شود. چون اگر یکی از طرفین به تعهد 

خود عمل نکند، دولت باید پاسخگو باشد.

بهترین مدل تولید مسکن چیست؟
این کارشــناس اقتصادی  در خصــوص بهترین 
مدل تولید مسکن برای گذر از بحران این روزهای 
مســکن اظهار کرد: بهتریــن روش فراهم کردن 
زیرســاخت ها و ارائه خدمات روبنایــی از جمله 
عرضه زمین  برای مردمی ســازی است. البته نیاز 
است یک وجه جمعی وجود داشــته باشد. آقای 
عبدالعلــی زاده در زمان وزارت اعتقاد داشــتند، 
نباید به محدوده شــهرها حتی یک وجب اضافه 
شود تا شــهر گران شــده و از مهاجرت به آن ها 
جلوگیری شــود. به طبع، این یک روش اســت 
ولی در مقابل آن می توان خانه خــوب با قابلیت 
تولید و اشــتغال را در مناطقی که از منظر آمایش 
سرزمینی مناسب هســتند، اعطا کرد تا تقاضای 
مهاجرت به شــهرهای بزرگ پایین بیاید. یعنی 
به جای آنکه زندگی در شــهرهای بزرگ را گران 
کنیم تا به آن ها مهاجرت نشود، می توان در دیگر 
مناطق کشور جذابیت های بیشتری ایجاد کرد تا 
نیاز به مهاجرت به شهرهای بزرگ وجود نداشته 

باشد. 
دولت ســیزدهم نیز بــا همین نــگاه در »بنیاد 
مسکن« به دنبال جذابیت هایی از این دست و در 

نتیجه مهاجرت معکوس بود.

ایجاد مسکن معیشت محور با خانه های 
4۵0 متر روستایی در دولت سیزدهم

عضو هیات علمــی دانشــگاه اصفهــان درباره 
چگونگی ایجــاد شــهرهای جــذاب جدید در 
دولت ســیزدهم توسط بنیاد مســکن بیان کرد: 
دولت سیزدهم قول ســاخت یک میلیون واحد 
روستایی را داد و شواری عالی مسکن نیز مصوب 

کرده بود تا جای ممکن، این مســکن ها معیشت 
محور باشند. به بیان دیگر، به جای آنکه روستا را 
به یک شــهر کوچک تبدیل کنند، امکانات تولید 
صنایع کوچک مقیــاس، دامی، زراعــی و باغی 
را در روســتاها نگیرند. به عنــوان نمونه می توان 
به روســتای قشلاق زنجان اشــاره کرد که در آن 
منطقه، عرضــه خانه هایی با متــراژ ۴۵۰ متری 
انجام شد. همچنین مســیر دامی از مسیر انسانی 
جدا شــد که در نتیجه آن امروز چنــد هزار راس 
دام در این منطقه وجود دارد و آنجا خوش نشین 
نشده اســت. شــرایط به گونه ای بوده که در این 
روستا امروز کســی جویای شغل نیست و همگی 
راضی هســتند. دیگر روســتاها نیز بهتر است از 

همین مسیر بگذرند.

به جای گران کردن شهرها،  زمین را به 
مردم واگذار کنیم

این کارشــناس مســکن در ادامه تاکیــد کرد: 
پیشــنهاد می شــود، دولــت هرگز به ســمت 
تصدی گری مسکن نرود. زمین را به مردم واگذار 
کند و خود در نقش تسهیل گر و ناظر ظاهر شود. 
در آخر نیز به جای آنکه جذابیت را از کلانشهرها 
با گران کردن، بگیرد. گیرایی زیست مناطقی که 
براساس آمایش ســرزمینی برای ساخت مناسب 
هســتند را بالا برده تا مهاجرت به کلانشــهرها 
کاهش پیدا کند. چــون براســاس آمارها گران 
کردن شــهرها عامل جلوگیــری از مهاجرت به 
آن ها نشد. در حالی که همین گران کردن شهرها 
پیامدهای منفــی مانند ســختی زندگی مردم، 
بالا رفتن ســن ازدواج، ایجــاد بی عدالتی، ایجاد 
مشکلات فرهنگی و حاشیه نشینی را ایجاد کرد. 
با همه این مواردی که بیان شــد می توان نتجیه 
گرفت، تنها راهکار ایجاد شــغل  به شکل اشتغال 
کوچک مقیــاس و مــردم پایه برای شــهرهای 
کوچک اســت که جذابیت در این شــهرها ایجاد 

کرده و آن ها را مولد می کند.
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  آگهی
 تجدید مزایده عمومی 

شهرداری در نظر دارد مزایده عمومی واگذاری حق انتفاع )رقبی( و بهره برداری از تعداد 37 موقعیت 
کیوسکهای تنقلاتی سطح شهر برای مدت 2 سال با شماره مزایده 5003094500000002 را از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد مزایده تا 
ارائه پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت 
قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه 

محقق سازند.
تاریخ انتشار مزایده در سامانه تاریخ 1403/04/24 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سایت : تا ساعت 13 روز سه شنبه تاریخ 1403/05/02
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد تا ساعت 13:00 روز شنبه تاریخ ١٤٠٣/٠٥/١٣

زمان بازگشایی پیشنهاد ساعت 13:00 روز یکشنبه تاریخ ١٤٠٣/٠٥/١٤
مبلغ سپرده شرکت در مزایده : ١،٣٥٨،١٦0.000 ریال

اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده و
ارائه پاکت ) الف ( آدرس : بزرگراه آیت اله سعیدی روبروی سه راهی بوتان خیابان شهید

حاجی احمد - پلاک 10 ساختمان شهرداری و تلفن : ٥٥٢٧٩٢٩٥ - ٠٢١
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس : ٤١٩٣٤ - ٠٢١
دفتر ثبت نام : ٨٥١٩3768 و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ چاپ اول : ١٤٠٣/٠٤/٢٤ تاریخ چاپ دوم : ١٤٠٣/٠٤/٣١
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